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köszöntő
Lovassport  és  Lótenyésztés  –  ez  volt  annak  a  lovas  újságnak  a  
neve, amin a nyolcvanas években a mi generációnk felnőtt.  Be-
szédes  a  cím,  és  jól  mutatja,  hogy  Magyarországon  mindig  is  
egymást segítve működött a sport és a tenyésztés. Természetesen 
nemcsak a hagyományos szakágak, de megannyi új vagy újra-
gondolt, lóval való szabadidősport, időtöltés, rekreáció is hozzá-
járul ahhoz, hogy a ló újra elfoglalja a magyar társadalomban és 
az állattenyésztésben azt a helyet, ami a kommunista időszakban 
nem adatott meg neki. Érezhetően nő a céltudatos tenyésztési ak-
tivitás. Hagyományos fajtáink is megtalálják – megfelelő stratégia 
és marketing mellett  – a helyüket.  A nóniusz lassan nemzetközi  
szinten is a legjobb rendőrló lesz. Az elmúlt héten a lipicai lovak 
árverésén rekordárak  születtek,  és  az  online  aukciónak hála,  a  
legjobbakra külföldről is komoly vevők érkeztek. Ki gondolta vol-
na,  hogy felmerül  az igény – és  nemcsak érzelmi,  de praktikus  
megfontolásból is – a székely ló típusának regenerálására.

A lovassport  általános elfogadottsága,  ismertsége nagyot  lépett  előre.  Nincs  igazán hírértékük a 
pozitív történéseknek, azért mégiscsak érdemes egy pillanatra megállni és visszatekinteni az elmúlt 
évtizedre. Korábban elképzelhetetlen lehetőséget kapott a „lovaságazat”. Ez az évtized már végre 
nem a leépülésről, hanem az építkezésről szólt. Minden állami ménesünkben jelentős fejlesztések 
történtek, épített örökségünk megújult – elég a Nemzeti Lovardára, a Kincsem Parkra, a budai vár 
lovardájára, vagy a Ludovikára gondolnunk. Az Agrárminisztérium támogatásai eljutnak a minőségi 
munkát végző szakmai műhelyekhez, rendezvények szervezőihez és a magyar lovakkal eredménye-
sen versenyzőkhöz. A koronavírus sújtotta idei évben a többi állatfaj tenyésztőihez hasonlóan a ló-
tenyésztők is kapnak soron kívüli támogatást a vemhes kancák után. 
Ezek a befektetések – nem beszélve a magánemberek, családok anyagi áldozatvállalásáról – ak-
kor térülnek meg igazán, ha a népes lószerető közösség minél több területen tud értéket teremteni, 
felmutatni. Ennek az újságnak a hasábjain nem meglepő módon a sport szemszögéből emelnék ki 
néhányat az idei évből. Fazekas István magyar tenyésztésű lóval, Walterral lett magyar bajnok díj-
ugratásban.  Mind  a  díjlovak,  mind  az  ugrólovak  ranglistáját  magyar  lovak  vezetik  (Enying  és  
Rádiháza  Echo).  Nagy  sikerrel  zárult  az  MSLT  online  csikóárverése,  ahol  európai  árszínvonalat  
tudtak elérni a magyar tenyésztésű sportlócsikók. Külön öröm, hogy nemcsak az import spermákból, 
de az új magyar ménvonalak után született csikókra is igaz ez.
Ezek a pozitív példák új szereplőket, új energiákat mozgósítanak. Szükségünk is van rá a még ko-
molyabb sikerek eléréséhez!

Dr. Jármy Miklós
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A csonka  szezonban  a  négyéves  kor-
osztálynak volt a legnehezebb dolga 

a felkészülés alatt, hiszen ezek a fiatal lo-
vak idén kezdték pályafutásukat  és  mind-
egyikük  kivétel  nélkül  csak  egy-két  verse-
nyen  ugrott  eddig,  ennek  ellenére  rekord  
számú  nevező  volt  a  kategóriára,  
negyvenketten álltak starthoz az elődöntő-
ben.  Ennek  tükrében  a  bíráknak  sem volt  
egyszerű a helyzetük. Idén a szakmai zsű-
rit  – amely az értékes stíluspontot  adja – 
Szebényi  dániel  és  a  Németországban  
élő  Krucsó  Balázs  alkotta.  Mondhatjuk  
bátran, nehéz dolguk volt, hiszen a korosz-
tályban nemcsak az elődöntőn, de a más-
napi  fináléban  is  stíluspontot  kaptak  a  
négyévesek, ahol figyelték a lovak ugróké-
pességét,  elengedettségét  és  lovagoltsá-
gát  is.  Az  elődöntőben  elért  győzelem  
után  a  végelszámolásban  Kansas  VL  
(Kannan  ×  Com Air)  győzedelmeskedett,  

lovasával, Eszes Ferenccel. A lovat Vincze 
László tenyésztette. A második helyezettet 
is Eszes Ferenc lovagolta, neve Lanting, és 
Pusztai  zsuzsanna  tulajdonában  áll.  Har-
madik  lett  egy For  Pleasure  apaságú sár-
ga, For Lexcis z, zárug Gyulával a nyergé-
ben.  Idén  a  negyedik  helyet  Lancaster  
BMG szerezte  meg  Kurnyák  ágnessel,  a  
kategória  ötödikje  pedig  a  Ger-Szer  Kft.  
lova,  a  híres  Cornet  obolensky  apaságú  
szürke  Meru  lett,  Babinszki  Lászlóval.  A  
hatodik  a BMG Agro másik  reménysége,  
egy  pej  kanca,  Lune  de  Miel  BMG,  akit  
szintén Kurnyák ágnes mutatott be.
Az  ötéves  korosztályban  harminckilencen  
kezdtek,  a  döntő alappályáján pedig har-
mincegy lovaglást láthatott a nagyérdemű. 
Az összevetésbe hat hibátlan páros került,  
a  győztes  végül  XIXo  Borgia  (Big  Star  ×  
Sandro  Boy)  lett,  aki  egész  évben  kiváló  
formát  mutatott,  kivétel  nélkül  minden  GP-

fordulóban győzelmet vagy helyezést szer-
zett  ifj.  Szabó  Gáborral.  A  második  idén  
egy magyar tenyésztésű, Carpaccio apasá-
gú kanca, Carola lett, Kurnyák ágnessel a 
nyergében;  a  kategória  harmadikja  pedig  
Caribina, melynek apja, Cariba dam ered-
ményesen versenyez, szintén Mráz Tamás-
sal. A ló tenyésztője és tulajdonosa Erdélyi 
Lóránt.  Negyedik  lett  az  ustinov  apaságú  
Sáripuszta  Lincoln  és  Faluhelyi  ádám.  
Négy  hibaponttal  zárta  az  összevetést  és  
ezzel  az  ötödik  helyezett  lett  2020-ban  
Cordiss (Casallco × Baloubet du Rouet); a 
kategória  hatodik  helyezettje  pedig  a  pej  
Cristo 5 apaságú kanca, Rádiháza Lavina II. 
és Cser Attila.

A hatéves lovak az ötévesekhez hasonló-
an az elő-  és  középdöntőben stíluspontot  
kaptak, a döntőben viszont az startolt elő-
kelőbb  helyről,  aki  minél  kevesebb  hiba-
ponttal érkezett el odáig. A pályák kivétel 
nélkül technikásak voltak, a kategória leg-
több helyezettje a Lewitzi ménesben szüle-
tett. A bajnok ló, Shiarado Sz (Shere Khan 
du  Banney  ×  diarado)  majdnem  két  má-
sodperc  előnnyel  győzött  lovasával,  Szu-
hai  Gyulával;  megelőzve  egy  olyan  pá-
rost, akik tavaly is a második helyre szorul-
tak: Caspert és ifj. Lázár zoltánt. A harma-
dik helyezett lovat is Caspernek hívják, őt 
azonban  Bandi  zsanett  lovagolta.  A  ne-
gyedik,  a  Szigeti  Eliza  által  bemutatott  

Contact du Rouet is mindennap a helyezet-
tek között zárt. Ötödik helyezett lett a me-
zőny legifjabb lovasa, Szuhai Rodrigo, aki 
ezúttal  jayjayt  lovagolta;  a  végelszámo-
lásban  a  hatodik  pedig  Babinszki  László  
és Kíra lett.
A  legmagasabb  kategóriában  az  ún.  
utánpótlás lovak versenyeznek,  a hét-  és 
nyolcéves  lovak  együtt,  azonos  vonalve-
zetésen  ugranak,  mindössze  az  akadá-
lyok  magassága  változik.  Ötvennégy  
utánpótlás ló kezdett az elődöntőben, és 
mindössze öten voltak, akik hibátlanul tel-
jesítettek a három nap alatt, így bejutottak 
az  összevetésbe.  A  győztes  végül  egy  
nyolcéves  ló  lett,  Sedrick  (Spartacus  ×  

Reméljük, sok kiválóság cseperedik fel belőlük
TenyészveRseny a PaTaki Ménesnél

2020-ban harminchetedik alkalommal mérettettek meg hazánk fiatal lovai. 
A szikrázó napsütésben négy kategóriában versenyeztek, a tavalyi évhez 
hasonlóan idén is  a Magyarországon egyedülálló pályával  rendelkező 
Pataki Ménes volt a nagyszabású rendezvény házigazdája.

■ 1. A négyéves lovak kategóriáját Kansas VL 
nyerte Eszes Ferenccel ❙ 2. A négyévesek második 
helyezettje, Lanting – lovasa ugyancsak Eszes 
Ferenc ❙ 3. A négyéves kategóriában For Lexcis z 
lett a harmadik, zárug Gyulával a nyergében
❙ 4. Az ötéves korosztály győztese az egész évben 
kiváló formát mutatott XIXo Borgia lett ifj. Szabó  
Gáborral ❙ 5. Az ötéves lovak második  
helyezettje a magyar tenyésztésű Carola lett, 
Kurnyák ágnessel a nyergében ❙ 6. Az ötéves 
lovak harmadik helyezettje, Caribina Mráz Tamással 
❙  7. A hatéves lovak kategóriáját Shiarado Sz  
nyerte Szuhai Gyulával ❙  8. A hatévesek második 
helyezettje, Casper ifj. Lázár zoltánnal 
❙ 9. A hatévesek harmadik helyezettjét is Caspernek 
hívják, őt Bandi zsanett lovagolta
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A csonka  szezonban  a  négyéves  kor-
osztálynak volt a legnehezebb dolga 

a felkészülés alatt, hiszen ezek a fiatal lo-
vak idén kezdték pályafutásukat  és  mind-
egyikük  kivétel  nélkül  csak  egy-két  verse-
nyen  ugrott  eddig,  ennek  ellenére  rekord  
számú  nevező  volt  a  kategóriára,  
negyvenketten álltak starthoz az elődöntő-
ben.  Ennek  tükrében  a  bíráknak  sem volt  
egyszerű a helyzetük. Idén a szakmai zsű-
rit  – amely az értékes stíluspontot  adja – 
Szebényi  dániel  és  a  Németországban  
élő  Krucsó  Balázs  alkotta.  Mondhatjuk  
bátran, nehéz dolguk volt, hiszen a korosz-
tályban nemcsak az elődöntőn, de a más-
napi  fináléban  is  stíluspontot  kaptak  a  
négyévesek, ahol figyelték a lovak ugróké-
pességét,  elengedettségét  és  lovagoltsá-
gát  is.  Az  elődöntőben  elért  győzelem  
után  a  végelszámolásban  Kansas  VL  
(Kannan  ×  Com Air)  győzedelmeskedett,  

lovasával, Eszes Ferenccel. A lovat Vincze 
László tenyésztette. A második helyezettet 
is Eszes Ferenc lovagolta, neve Lanting, és 
Pusztai  zsuzsanna  tulajdonában  áll.  Har-
madik  lett  egy For  Pleasure  apaságú sár-
ga, For Lexcis z, zárug Gyulával a nyergé-
ben.  Idén  a  negyedik  helyet  Lancaster  
BMG szerezte  meg  Kurnyák  ágnessel,  a  
kategória  ötödikje  pedig  a  Ger-Szer  Kft.  
lova,  a  híres  Cornet  obolensky  apaságú  
szürke  Meru  lett,  Babinszki  Lászlóval.  A  
hatodik  a BMG Agro másik  reménysége,  
egy  pej  kanca,  Lune  de  Miel  BMG,  akit  
szintén Kurnyák ágnes mutatott be.
Az  ötéves  korosztályban  harminckilencen  
kezdtek,  a  döntő alappályáján pedig har-
mincegy lovaglást láthatott a nagyérdemű. 
Az összevetésbe hat hibátlan páros került,  
a  győztes  végül  XIXo  Borgia  (Big  Star  ×  
Sandro  Boy)  lett,  aki  egész  évben  kiváló  
formát  mutatott,  kivétel  nélkül  minden  GP-

fordulóban győzelmet vagy helyezést szer-
zett  ifj.  Szabó  Gáborral.  A  második  idén  
egy magyar tenyésztésű, Carpaccio apasá-
gú kanca, Carola lett, Kurnyák ágnessel a 
nyergében;  a  kategória  harmadikja  pedig  
Caribina, melynek apja, Cariba dam ered-
ményesen versenyez, szintén Mráz Tamás-
sal. A ló tenyésztője és tulajdonosa Erdélyi 
Lóránt.  Negyedik  lett  az  ustinov  apaságú  
Sáripuszta  Lincoln  és  Faluhelyi  ádám.  
Négy  hibaponttal  zárta  az  összevetést  és  
ezzel  az  ötödik  helyezett  lett  2020-ban  
Cordiss (Casallco × Baloubet du Rouet); a 
kategória  hatodik  helyezettje  pedig  a  pej  
Cristo 5 apaságú kanca, Rádiháza Lavina II. 
és Cser Attila.

A hatéves lovak az ötévesekhez hasonló-
an az elő-  és  középdöntőben stíluspontot  
kaptak, a döntőben viszont az startolt elő-
kelőbb  helyről,  aki  minél  kevesebb  hiba-
ponttal érkezett el odáig. A pályák kivétel 
nélkül technikásak voltak, a kategória leg-
több helyezettje a Lewitzi ménesben szüle-
tett. A bajnok ló, Shiarado Sz (Shere Khan 
du  Banney  ×  diarado)  majdnem  két  má-
sodperc  előnnyel  győzött  lovasával,  Szu-
hai  Gyulával;  megelőzve  egy  olyan  pá-
rost, akik tavaly is a második helyre szorul-
tak: Caspert és ifj. Lázár zoltánt. A harma-
dik helyezett lovat is Caspernek hívják, őt 
azonban  Bandi  zsanett  lovagolta.  A  ne-
gyedik,  a  Szigeti  Eliza  által  bemutatott  

Contact du Rouet is mindennap a helyezet-
tek között zárt. Ötödik helyezett lett a me-
zőny legifjabb lovasa, Szuhai Rodrigo, aki 
ezúttal  jayjayt  lovagolta;  a  végelszámo-
lásban  a  hatodik  pedig  Babinszki  László  
és Kíra lett.
A  legmagasabb  kategóriában  az  ún.  
utánpótlás lovak versenyeznek,  a hét-  és 
nyolcéves  lovak  együtt,  azonos  vonalve-
zetésen  ugranak,  mindössze  az  akadá-
lyok  magassága  változik.  Ötvennégy  
utánpótlás ló kezdett az elődöntőben, és 
mindössze öten voltak, akik hibátlanul tel-
jesítettek a három nap alatt, így bejutottak 
az  összevetésbe.  A  győztes  végül  egy  
nyolcéves  ló  lett,  Sedrick  (Spartacus  ×  

Reméljük, sok kiválóság cseperedik fel belőlük
TenyészveRseny a PaTaki Ménesnél

2020-ban harminchetedik alkalommal mérettettek meg hazánk fiatal lovai. 
A szikrázó napsütésben négy kategóriában versenyeztek, a tavalyi évhez 
hasonlóan idén is  a Magyarországon egyedülálló pályával  rendelkező 
Pataki Ménes volt a nagyszabású rendezvény házigazdája.

■ 1. A négyéves lovak kategóriáját Kansas VL 
nyerte Eszes Ferenccel ❙ 2. A négyévesek második 
helyezettje, Lanting – lovasa ugyancsak Eszes 
Ferenc ❙ 3. A négyéves kategóriában For Lexcis z 
lett a harmadik, zárug Gyulával a nyergében
❙ 4. Az ötéves korosztály győztese az egész évben 
kiváló formát mutatott XIXo Borgia lett ifj. Szabó  
Gáborral ❙ 5. Az ötéves lovak második  
helyezettje a magyar tenyésztésű Carola lett, 
Kurnyák ágnessel a nyergében ❙ 6. Az ötéves 
lovak harmadik helyezettje, Caribina Mráz Tamással 
❙  7. A hatéves lovak kategóriáját Shiarado Sz  
nyerte Szuhai Gyulával ❙  8. A hatévesek második 
helyezettje, Casper ifj. Lázár zoltánnal 
❙ 9. A hatévesek harmadik helyezettjét is Caspernek 
hívják, őt Bandi zsanett lovagolta
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Hogy alakul az idei év a nemzet-
közi versenyek terén?

A  pandémiás  helyzet  mindannyiunknak  
nehéz. A nemzeti versenyek tavasz vége 
óta  kezdenek  visszatérni  a  napi  rutinba  
Németországban  is,  viszont  én  néhány  
éve úgy döntöttem, teret adok a fiatalok-
nak, így összesen egy nemzeti versenyen 
dolgozom pályaépítőként  a  határainkon  
belül.  Ez  a  szívemnek  kedves  hely,  amit  
megtartok,  amíg  csak  dolgozni  tudok.  
Szeretek  kimenni  egy-egy  versenyre,  
megbeszélni  a  fiatal,  tehetséges  pálya-
építőkkel, miben kell változtatniuk, mit csi-
náljanak máshogyan,  amikor egy pályát 
megterveznek.  jó  segíteni  őket,  látni  a  
fejlődésüket.  A  vírushelyzet  úgy  hozta,  
hogy  nagyon  nehéz  és  rizikós  is  utazni,  
külföldön dolgozni. Márciusban a karan-
tén kirobbanása előtt kezdtem el az évet, 

Új-zélandon  építettem  pályát.  Ezután  
hosszabb pihenőre kényszerültem, és na-
gyon  boldog  voltam,  amikor  tudatosult  
bennem,  minden  lehetőség  adott,  hogy  
elutazhassak  Kecskemétre.  A  tenyész-
verseny pályáinak építése idén is nagyon 
izgalmas  kihívás  volt  számomra,  csak-
úgy,  mint  tavaly.  Mivel  nagyon  sok  ver-
senyt törölnek a szervezők vagy a Nem-
zetközi  Lovas  Szövetség,  így  idén  még  
egy helyszín vár rám, ahová nagyon sze-
retnék elutazni, ez pedig Mexikó. Ebbe a 
gyönyörű országba novemberben készü-
lök majd, az idei rövidke évem lezárása-
képpen.
Hogyan élted meg a karantén idő-
szakát?  Nekünk,  akik  minden  hé-
ten  versenyről  versenyre  járunk,  
úgy gondolom, ez borzasztóan ne-
héz periódus volt.

Talán a feleségem többet tudna erről me-
sélni.  Harminc  éve  vagyunk  házasok,  de  
ennyi időt kettesben még sosem töltöttünk 
el.  Az első néhány hét  pokolian nehezen 
telt számomra, de a feleségem mindig azt 
meséli  a  barátainknak,  hogy  neki  sokkal  
megterhelőbb  volt  a  bezártság.  Az  első  
napokban,  hetekben  nem  találtam  a  he-
lyem. A feleségem napi rutinja szinte sem-
mit  sem  változott,  ellenben  nekem  semmi  
dolgom nem volt. Mindenhova követtem a 
házunkban és próbáltam vele beszélgetni. 
Azt  mondja,  néha az  őrületbe  kergettem.  
Aztán eltelt néhány hét, és már nem hiány-
zott annyira az utazás és a versenyek. Imá-
dom  a  munkám,  de  megnyugodtam,  és  
más dolgokat kezdtem el élvezni. Három-
ezer  négyzetméter  a  kertünk,  ott  minden-
nap találtam magamnak tennivalót, ha az 
időjárás  engedte.  Elkezdtem  dolgozni  a  

Converter) Kovács Henrivel a nyergében. 
A ló Lewitzben született és Tóth Péter tulaj-
donában  áll.  Újabb  második  helyet  zse-
belt  be  ifj.  Lázár  zoltán  a  szürke  
diablóval, és ő lovagolta az ötödik helye-
zett  lovat,  Con-Chaccót  is.  Egy  holland  
tenyésztés, Noblesse v.d. donkhoeve lett 
a  harmadik,  Faluhelyi  ádám volt  a  lova-
sa. 2020-ban negyedik lett a tavalyi baj-
nok  Quintero,  itt  is  Kovács  Henri  volt  a  
lovas. Hatodik helyen pedig egy olyan ló 
végzett, aki mindössze egy verőhibát vé-
tett az első napi elődöntőben I’m Special 
RV, ifj. Máté Istvánnal.
A  pályaépítő  Werner  deeg  elmondta,  
hogy  mivel  a  tavalyi  évben  is  ő  építette  

második könyvemen is, amit teljes egészé-
ben  a  fedeles  versenyek  világáról  írok.  
Négy éve, a hatvanötödik születésnapom-
ra, egy Carrera terepasztalt kaptam a csa-
ládomtól. Egészen pici gyermekkorom óta 
vágytam  egy  ilyenre,  de  az  elmúlt  négy  
évben még arra sem volt időm, hogy kicso-
magoljam.  Most  pedig  összeraktam  az  
egész pályát, ami szinte a teljes nappalin-
kat beterítette, és a feleségemmel estéken 
át játszottunk az autókkal. Mindent össze-

vetve, az első hónap után már nem hiány-
zott semmi, jól éreztem magam otthon.
Mit  gondolsz,  mi  lesz  a  jövő  évi  
versenyekkel?
Én úgy gondolom sajnos,  2021-ben még 
vár ránk egy vírushullám. Ez sem a lovak-
nak, sem pedig a lovasoknak vagy a ver-
senyek  szervezőinek  nem  kedvez.  de  a  
legfontosabb  az  egészségünk.  Bajoror-
szágban eddig évi 360 versenyt szervez-
tek tarto mányszerte,  ez mostanában a fe-
lére esett vissza. Ebben a helyzetben keve-
sebb a lovas, aki mer és tud is versenyezni. 
Németországban az a szabály, hogy egy 
versenynapon maximum három számot le-
het megrendezni, limitált 50 indulós rend-
szerben. Egy nap tehát maximum 150 start 
engedélyezett.  Ez  kevesebb  mint  a  fele  
annak, ami egy normál versenynapon len-
ni szokott. 
Te hogy tervezed a 2021-es éved?
Az elmúlt  években szinte semmi időt  nem 
töltöttem  itthon,  negyven  nemzetközi  ver-
senyt  építettem  szerte  a  világban,  és  leg-
alább  öt  képzést  tartottam.  Mivel  mindig  
ugyanazzal  a  légitársasággal  utazom,  a  
tavalyi év kivonata még engem is meghök-
kentett.  Összesen  29  napot,  azaz  majd  
egy  hónapot  töltöttem  a  levegőben.  Ezt  
semmiképp  sem  tudom  és  nem  is  szeret-

ném már vállalni. Mindenekelőtt január el-
sején  megünneplem a családom körében 
a hetvenedik születésnapom. Sok verseny 
van már a naptáramban a jövő évre is, de 
természetesen  mind  csak  kérdőjellel,  hi-
szen nem tudhatjuk, a vírus minként írja át 
a 2021-es versenyeket. A kedvenc helye-
imre  mindenképp  szeretnék  eljutni,  ezek  
Chile, ocala és Spruce Meadows.
Végezetül mit üzensz a magyar pá-
lyaépítőknek?
A pályaépítés nem egy szakma, egy mun-
ka. Ez egy szenvedély. Bizonyos alapszin-
tig  tanulható  is,  de  ha  nem vagy  tehetsé-
ges,  akár  háromszáz  évig  is  gyakorol-
hatsz, sosem leszel igazán jó. Talán a ze-
néhez, a zenetanuláshoz tudnám a legjob-
ban hasonlítani. Ha nincs meg benned az 
a  bizonyos  plusz,  bármennyit  is  tanulsz,  
sosem leszel a tíz legjobb között. Nagyon 
fontos még kiemelnem azt is, hogy a világ 
összes nemzetközi négyes szintű pályaépí-
tője között mindössze egyetlen olyan van, 
aki  nem  lovagolt  és  versenyzett  azelőtt.  
Végezetül  pedig  mindenki  jól  jegyezze  
meg, a körülöttünk dolgozó csapat az na-
gyon fontos. Ha nincs egy jó teamed, bele 
se kezdj a munkába.

Katona Linda

„a PályaéPíTés neM szakMa, haneM szenvedély”
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Kivételesen furcsa év ez mindannyiunk számára, talán ezért is különleges, hogy még a járványhelyzet kel-
lős közepén is egy asztalnál ülhettem korunk egyik legelismertebb német pályaépítőjével. Werner deeg az 
idei évben mindössze három versenyen vállalta el a pályaépítői feladatok ellátását, a második állomása 
pedig nem más volt, mint a kecskeméti Pataki Ménes.

Werner deeg kecskeméten

ezen a rendkívül rangos versenyen minden 
korosztálynak a pályákat, látja a fejlődést 
a  Magyarországon  készülő  fiatal  lovak  
körében,  valamint  biztatta  a  lovasokat,  
hogy  folyamatos  gyakorlással  fejlesszék  
tudásukat továbbra is. A tenyésztésre is ki-
tért a német szakember, akinek véleménye 
szerint jó irányba halad a hazai munka, az 
eredmények  is  ezt  tükrözik.  Hozzátette  
még, hogy ilyen talajú pályán és hasonló 

akadályparkkal  rendelkező  létesítmény-
ben öröm pályát építeni.
Kivétel  nélkül  minden  kategóriában  sok-
sok  nevezés  érkezett,  sok  olyan  lovat  is  
láthattunk,  amely nemrég kezdte verseny-
karrierjét  és  szépen  helytállt.  Számos  
olyan  páros  érkezett,  akik  már  az  előző  
években is szépen teljesítettek, a helyezet-
tek között  zártak. Mindenképpen dicséret 
illeti a kifogástalan szervezést és a fantasz-
tikusan  felkészített  lovakat,  csak  így  to-
vább,  reméljük,  sok  kiválóság  cseperedik  
fel ezekből a fiatal lovakból.

Bölecz Virág Ráhel, 
Katona Linda

■ 1. Az utánpótlás lovak kategóriát Sedrick nyerte 
Kovács Henrivel ❙ 2. Az utánpótlás lovak második 
helyezettjét, diablót ifj. Lázár zoltán lovagolta 
❙ 3. Noblesse v.d. donkhoeve lett a harmadik 
az utánpótlás lovak között, Faluhelyi ádámmal
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Hogy alakul az idei év a nemzet-
közi versenyek terén?

A  pandémiás  helyzet  mindannyiunknak  
nehéz. A nemzeti versenyek tavasz vége 
óta  kezdenek  visszatérni  a  napi  rutinba  
Németországban  is,  viszont  én  néhány  
éve úgy döntöttem, teret adok a fiatalok-
nak, így összesen egy nemzeti versenyen 
dolgozom pályaépítőként  a  határainkon  
belül.  Ez  a  szívemnek  kedves  hely,  amit  
megtartok,  amíg  csak  dolgozni  tudok.  
Szeretek  kimenni  egy-egy  versenyre,  
megbeszélni  a  fiatal,  tehetséges  pálya-
építőkkel, miben kell változtatniuk, mit csi-
náljanak máshogyan,  amikor egy pályát 
megterveznek.  jó  segíteni  őket,  látni  a  
fejlődésüket.  A  vírushelyzet  úgy  hozta,  
hogy  nagyon  nehéz  és  rizikós  is  utazni,  
külföldön dolgozni. Márciusban a karan-
tén kirobbanása előtt kezdtem el az évet, 

Új-zélandon  építettem  pályát.  Ezután  
hosszabb pihenőre kényszerültem, és na-
gyon  boldog  voltam,  amikor  tudatosult  
bennem,  minden  lehetőség  adott,  hogy  
elutazhassak  Kecskemétre.  A  tenyész-
verseny pályáinak építése idén is nagyon 
izgalmas  kihívás  volt  számomra,  csak-
úgy,  mint  tavaly.  Mivel  nagyon  sok  ver-
senyt törölnek a szervezők vagy a Nem-
zetközi  Lovas  Szövetség,  így  idén  még  
egy helyszín vár rám, ahová nagyon sze-
retnék elutazni, ez pedig Mexikó. Ebbe a 
gyönyörű országba novemberben készü-
lök majd, az idei rövidke évem lezárása-
képpen.
Hogyan élted meg a karantén idő-
szakát?  Nekünk,  akik  minden  hé-
ten  versenyről  versenyre  járunk,  
úgy gondolom, ez borzasztóan ne-
héz periódus volt.

Talán a feleségem többet tudna erről me-
sélni.  Harminc  éve  vagyunk  házasok,  de  
ennyi időt kettesben még sosem töltöttünk 
el.  Az első néhány hét  pokolian nehezen 
telt számomra, de a feleségem mindig azt 
meséli  a  barátainknak,  hogy  neki  sokkal  
megterhelőbb  volt  a  bezártság.  Az  első  
napokban,  hetekben  nem  találtam  a  he-
lyem. A feleségem napi rutinja szinte sem-
mit  sem  változott,  ellenben  nekem  semmi  
dolgom nem volt. Mindenhova követtem a 
házunkban és próbáltam vele beszélgetni. 
Azt  mondja,  néha az  őrületbe  kergettem.  
Aztán eltelt néhány hét, és már nem hiány-
zott annyira az utazás és a versenyek. Imá-
dom  a  munkám,  de  megnyugodtam,  és  
más dolgokat kezdtem el élvezni. Három-
ezer  négyzetméter  a  kertünk,  ott  minden-
nap találtam magamnak tennivalót, ha az 
időjárás  engedte.  Elkezdtem  dolgozni  a  

Converter) Kovács Henrivel a nyergében. 
A ló Lewitzben született és Tóth Péter tulaj-
donában  áll.  Újabb  második  helyet  zse-
belt  be  ifj.  Lázár  zoltán  a  szürke  
diablóval, és ő lovagolta az ötödik helye-
zett  lovat,  Con-Chaccót  is.  Egy  holland  
tenyésztés, Noblesse v.d. donkhoeve lett 
a  harmadik,  Faluhelyi  ádám volt  a  lova-
sa. 2020-ban negyedik lett a tavalyi baj-
nok  Quintero,  itt  is  Kovács  Henri  volt  a  
lovas. Hatodik helyen pedig egy olyan ló 
végzett, aki mindössze egy verőhibát vé-
tett az első napi elődöntőben I’m Special 
RV, ifj. Máté Istvánnal.
A  pályaépítő  Werner  deeg  elmondta,  
hogy  mivel  a  tavalyi  évben  is  ő  építette  

második könyvemen is, amit teljes egészé-
ben  a  fedeles  versenyek  világáról  írok.  
Négy éve, a hatvanötödik születésnapom-
ra, egy Carrera terepasztalt kaptam a csa-
ládomtól. Egészen pici gyermekkorom óta 
vágytam  egy  ilyenre,  de  az  elmúlt  négy  
évben még arra sem volt időm, hogy kicso-
magoljam.  Most  pedig  összeraktam  az  
egész pályát, ami szinte a teljes nappalin-
kat beterítette, és a feleségemmel estéken 
át játszottunk az autókkal. Mindent össze-

vetve, az első hónap után már nem hiány-
zott semmi, jól éreztem magam otthon.
Mit  gondolsz,  mi  lesz  a  jövő  évi  
versenyekkel?
Én úgy gondolom sajnos,  2021-ben még 
vár ránk egy vírushullám. Ez sem a lovak-
nak, sem pedig a lovasoknak vagy a ver-
senyek  szervezőinek  nem  kedvez.  de  a  
legfontosabb  az  egészségünk.  Bajoror-
szágban eddig évi 360 versenyt szervez-
tek tarto mányszerte,  ez mostanában a fe-
lére esett vissza. Ebben a helyzetben keve-
sebb a lovas, aki mer és tud is versenyezni. 
Németországban az a szabály, hogy egy 
versenynapon maximum három számot le-
het megrendezni, limitált 50 indulós rend-
szerben. Egy nap tehát maximum 150 start 
engedélyezett.  Ez  kevesebb  mint  a  fele  
annak, ami egy normál versenynapon len-
ni szokott. 
Te hogy tervezed a 2021-es éved?
Az elmúlt  években szinte semmi időt  nem 
töltöttem  itthon,  negyven  nemzetközi  ver-
senyt  építettem  szerte  a  világban,  és  leg-
alább  öt  képzést  tartottam.  Mivel  mindig  
ugyanazzal  a  légitársasággal  utazom,  a  
tavalyi év kivonata még engem is meghök-
kentett.  Összesen  29  napot,  azaz  majd  
egy  hónapot  töltöttem  a  levegőben.  Ezt  
semmiképp  sem  tudom  és  nem  is  szeret-

ném már vállalni. Mindenekelőtt január el-
sején  megünneplem a családom körében 
a hetvenedik születésnapom. Sok verseny 
van már a naptáramban a jövő évre is, de 
természetesen  mind  csak  kérdőjellel,  hi-
szen nem tudhatjuk, a vírus minként írja át 
a 2021-es versenyeket. A kedvenc helye-
imre  mindenképp  szeretnék  eljutni,  ezek  
Chile, ocala és Spruce Meadows.
Végezetül mit üzensz a magyar pá-
lyaépítőknek?
A pályaépítés nem egy szakma, egy mun-
ka. Ez egy szenvedély. Bizonyos alapszin-
tig  tanulható  is,  de  ha  nem vagy  tehetsé-
ges,  akár  háromszáz  évig  is  gyakorol-
hatsz, sosem leszel igazán jó. Talán a ze-
néhez, a zenetanuláshoz tudnám a legjob-
ban hasonlítani. Ha nincs meg benned az 
a  bizonyos  plusz,  bármennyit  is  tanulsz,  
sosem leszel a tíz legjobb között. Nagyon 
fontos még kiemelnem azt is, hogy a világ 
összes nemzetközi négyes szintű pályaépí-
tője között mindössze egyetlen olyan van, 
aki  nem  lovagolt  és  versenyzett  azelőtt.  
Végezetül  pedig  mindenki  jól  jegyezze  
meg, a körülöttünk dolgozó csapat az na-
gyon fontos. Ha nincs egy jó teamed, bele 
se kezdj a munkába.

Katona Linda

„a PályaéPíTés neM szakMa, haneM szenvedély”
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Kivételesen furcsa év ez mindannyiunk számára, talán ezért is különleges, hogy még a járványhelyzet kel-
lős közepén is egy asztalnál ülhettem korunk egyik legelismertebb német pályaépítőjével. Werner deeg az 
idei évben mindössze három versenyen vállalta el a pályaépítői feladatok ellátását, a második állomása 
pedig nem más volt, mint a kecskeméti Pataki Ménes.

Werner deeg kecskeméten

ezen a rendkívül rangos versenyen minden 
korosztálynak a pályákat, látja a fejlődést 
a  Magyarországon  készülő  fiatal  lovak  
körében,  valamint  biztatta  a  lovasokat,  
hogy  folyamatos  gyakorlással  fejlesszék  
tudásukat továbbra is. A tenyésztésre is ki-
tért a német szakember, akinek véleménye 
szerint jó irányba halad a hazai munka, az 
eredmények  is  ezt  tükrözik.  Hozzátette  
még, hogy ilyen talajú pályán és hasonló 

akadályparkkal  rendelkező  létesítmény-
ben öröm pályát építeni.
Kivétel  nélkül  minden  kategóriában  sok-
sok  nevezés  érkezett,  sok  olyan  lovat  is  
láthattunk,  amely  nemrég kezdte verseny-
karrierjét  és  szépen  helytállt.  Számos  
olyan  páros  érkezett,  akik  már  az  előző  
években is szépen teljesítettek, a helyezet-
tek között  zártak. Mindenképpen dicséret 
illeti a kifogástalan szervezést és a fantasz-
tikusan  felkészített  lovakat,  csak  így  to-
vább,  reméljük,  sok  kiválóság  cseperedik  
fel ezekből a fiatal lovakból.

Bölecz Virág Ráhel, 
Katona Linda

■ 1. Az utánpótlás lovak kategóriát Sedrick nyerte 
Kovács Henrivel ❙ 2. Az utánpótlás lovak második 
helyezettjét, diablót ifj. Lázár zoltán lovagolta 
❙ 3. Noblesse v.d. donkhoeve lett a harmadik 
az utánpótlás lovak között, Faluhelyi ádámmal
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A z  október  közepén  tartott  kétnapos  
kiskunhalasi  országos  minősítőverseny  

keretében tartották meg a veteránok ma-
gyar bajnokságát.  A verseny egészét  át-
lengte  Weisengruber  jános  emléke,  a  
magas termetű, karakteres díjugrató neve 
a  bajnokság  szinte  minden  pillanatában  
valamilyen  módon  felmerült.  A  verseny-
szám  előtt  ismertették  életútját,  sportolói  
pályafutását; a lovastársak pedig a döntő 
előtt  és  után  adtak  hangot  a  közkedvelt  
díjugrató váratlan elvesztése kiváltotta ér-
zéseiknek.
A veteránok döntőjére nyolcan adták le a 
nevezésüket, az ország különböző részei-
ből érkeztek szeniorok. A tapasztalt  lova-
sokra 100 cm magasságú akadályok vár-
tak, és időre lovagoltak, egyszeri összeve-
téssel. A pályabejárást ezúttal lóval enge-
délyezte a zsűri, hogy szokják a környeze-
tet  a hátasok.  A versenyzőket  pályára lé-
pésük előtt bemutatták a közönségnek, és 
felsorolták  pályafutásuk  jelentősebb  ese-

ményeit,  eredményeit.  Az alappályát  hár-
man teljesítették hibátlanul, így ők összeve-
tésben döntötték el a dobogós helyezések 
sorrendjét.
Az idei győztes Egervári Attila lett, aki két 
lóval is szerencsét próbált. A sikert Chica-
go hozta meg a győri lovas számára, mert 
a fináléban a leggyorsabb hibátlan lett  a 
páros. Gömbös László és Bettina csak idő-
vel maradt le a győzelemről. A harmadik 
helyezett kettős, zsoldos Attila és T. T. Pan-
dora  a  leggyorsabb  tempót  menték,  de  
egy verőhiba becsúszott.
A díjátadáson megemlékeztek az idén el-
hunyt  Weisengruber  jánosról,  és  egyper-
ces  néma felállással  tisztelegtek  a  tavalyi  
bronzérmes  lovas  emléke  előtt.  A  díjakat  
Weisengruber  jános  lánya,  Éva  asszony,  
juhász Tibor, a Magyar Lovassport Szövet-
ség elnökségi tagja, dózsa Károly egykori 
lovasiskola-parancsnok, valamint Varró jó-
zsef olimpikon, katonai világjátékok-győz-
tes adták át a lovasoknak.

Az első három helyezett  lovast rögtön az 
összevetést követően kérdeztük.
„Mindenekelőtt  Weisengruber  jános  ba-
rátomat kell említenem – kezdte Egervári 
Attila. Én csak miatta jöttem el a kiskunha-
lasi  versenyre.  Megrendített  váratlan  ha-
lála,  és  őszintén  sajnálom,  hogy nem le-
het  már  köztünk.  A  győzelmemet  az  ő  
emlékének ajánlom” – mondta az idei év 
szenior  bajnoka,  aki  két  lóval  érkezett,  
Chicagóval és Liblinggel, és mind a kettő-
vel hibátlanul ment, de utóbbival az ösz-
szevetésben  visszalépett.  „A  pályát  kor-
rektre építették, a korunknak megfelelően 
technikásra sikerült. Aki akart, talált alter-

natívát, lehetett szűkebbeket fordulni. Chi-
cago jó fejű négyéves,  a feleségem, Ko-
csis Szilvia tenyésztette. Köszönöm, hogy 
odaadta a versenyre” – zárta gondolata-
it a bajnok.
A második helyezett Gömbös László kezes 
jószágnak  nevezte  Bettina  nevű  lovát,  és  
úgy  vélte,  hogy  remekül  versenyzett.  
„Megmondom  őszintén,  én  csillogó  sze-
mekkel  jártam-keltem  a  Hirling  józsef  
Lovasparkban. Harmincnyolc évvel ezelőtt 
versenyeztem  Kiskunhalason,  jó  érzések  
merültek  fel  bennem.  Nosztalgiáztam  és  
az adrenalin dolgozott bennem rendesen 
az összevetésben. Örülök a második hely-

nek, elégedettséggel tölt el, hogy itt lehet-
tem” – nyilatkozta.
zsoldos Attila saját bevallása szerint sosem 
izgul, így nyugodt volt most is; T. T. Pandorát 
pedig  kiváló  tulajdonságokkal  rendelkező  
lónak tartja. jó szándékú, gyors, szépen ug-
rik,  öröm  vele  együtt  dolgozni,  mondja.  
„Mindig  harcosan  lovagoltam,  most  is  így  
tettem az összevetésben. A legjobb időt ér-
tük el a végjátékban, de egy verőhiba be-
csúszott.  Ilyen  a  lovassport.  Ezzel  együtt  
boldog vagyok az eredménnyel. Ami ezt a 
jó  érzést  árnyalja,  hogy  a  barátomat,  
Weisengruber  jánost  elvesztettem,  elvesz-
tettük. Nagyon hiányzott” – fogalmazott.
Az öregfiúk magyar bajnokságának ünne-
pélyes  eredményhirdetése  keretében  kö-
szönték  meg  a  versenybíráskodástól  visz-
szavonuló  Krizsán  jános  munkáját.  Az  
1972-es  müncheni  nyári  olimpiai  játéko-
kon  is  részt  vett  sportoló,  sokszoros  ma-
gyar bajnok díjugrató és lovastusázó szá-
mos  hazai  és  nemzetközi  sikert  ért  el  pá-
lyafutása  során.  A  versenybíráskodást  
1997-ben kezdte, és végigjárta a szamár-
létrát.  Huszonhárom év után köszönt  el  a 
bíráskodástól, átadva helyét a fiataloknak.
A  versenyt  követően  a  veterán  lovasokat  
pezsgővel köszöntötték a Nyereg Klubban, 
és  vacsorával  vendégelték  meg  a  Hirling  
Lovaspark szervezői. juhász Tibor házigaz-
daként  azt  mondta  pohárköszöntőjében,  
hogy  jövőre  is  szeretnék  megrendezni  az  
öregfiúk magyar bajnokságát. A sportveze-
tő úgy véli, hogy a fiataloknak jó példát, jó 
irányt  mutat,  hogy  a  lovassportot  korban  
szinte az életünk végéig ki lehet tolni.

Kovács Iván

EREDMÉNYEK
1. Egervári Attila – Chicago 
    (öv, 0 hp, 39,42 mp)
2. Gömbös László – Bettina 
    (öv, 0 hp, 42,58 mp) 
3. zsoldos Attila, T. T. Pandora 
    (öv, 4 hp, 35,78 mp)
4. Egervári Attila – Libling 
5. urbán Miklós – Bella
6. Horváth István – Quatro
7. Szőke Gyula – Vadvirág
8. Kapoli István – Bitang

Öregfiúk bajnoksága
egeRváRi aTTila 
WeisengRubeR János 
eMlékének 
aJánloTTa győzelMéT

A Hirling józsef Lovaspark adott ott-
hont a veteránok díjugrató bajnok-
ságának  október  közepén.  A  szá-
mot  a  bajnokság  tavalyi  egyéni  
harmadik  helyezettje,  az  idén  el-
hunyt Weisengruber jános emléké-
re  rendezték.  A  szenior  magyar  
bajnok a Győrből érkezett Egervári 
Attila lett Chicago nevű lovával. Kö-
szöntötték  a  versenybíráskodástól  
visszavonuló olimpikont, Krizsán já-
nost is.

■ 1. Az idei győztes Egervári Attila lett, a második Gömbös László, a harmadik zsoldos Attila ❙ 2. Két lóval érkezett az idei év szenior bajnoka, 
Chicagóval (a fotón) és Liblinggel, mind a kettővel hibátlanul ment, de utóbbival az összevetésben visszalépett ❙ 3. Gömbös László és Bettina csak 
idővel maradt le a győzelemről ❙ 4. A veterán bajnoknak kötelező a járókeret ❙ 5. Az ünnepélyes eredményhirdetés keretében köszönték meg 
a versenybíráskodástól visszavonuló Krizsán jános munkáját. A fotón balról jobbra juhász Tibor, dózsa Károly, Krizsán jános és Varró józsef
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gyar bajnokságát.  A verseny egészét  át-
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előtt  és  után  adtak  hangot  a  közkedvelt  
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zéseiknek.
A veteránok döntőjére nyolcan adták le a 
nevezésüket, az ország különböző részei-
ből érkeztek szeniorok. A tapasztalt  lova-
sokra 100 cm magasságú akadályok vár-
tak, és időre lovagoltak, egyszeri összeve-
téssel. A pályabejárást ezúttal lóval enge-
délyezte a zsűri, hogy szokják a környeze-
tet  a hátasok.  A versenyzőket  pályára lé-
pésük előtt bemutatták a közönségnek, és 
felsorolták  pályafutásuk  jelentősebb  ese-

ményeit,  eredményeit.  Az alappályát  hár-
man teljesítették hibátlanul, így ők összeve-
tésben döntötték el a dobogós helyezések 
sorrendjét.
Az idei győztes Egervári Attila lett, aki két 
lóval is szerencsét próbált. A sikert Chica-
go hozta meg a győri lovas számára, mert 
a fináléban a leggyorsabb hibátlan lett  a 
páros. Gömbös László és Bettina csak idő-
vel maradt le a győzelemről. A harmadik 
helyezett kettős, zsoldos Attila és T. T. Pan-
dora  a  leggyorsabb  tempót  menték,  de  
egy verőhiba becsúszott.
A díjátadáson megemlékeztek az idén el-
hunyt  Weisengruber  jánosról,  és  egyper-
ces  néma felállással  tisztelegtek  a  tavalyi  
bronzérmes  lovas  emléke  előtt.  A  díjakat  
Weisengruber  jános  lánya,  Éva  asszony,  
juhász Tibor, a Magyar Lovassport Szövet-
ség elnökségi tagja, dózsa Károly egykori 
lovasiskola-parancsnok, valamint Varró jó-
zsef olimpikon, katonai világjátékok-győz-
tes adták át a lovasoknak.

Az első három helyezett  lovast rögtön az 
összevetést követően kérdeztük.
„Mindenekelőtt  Weisengruber  jános  ba-
rátomat kell említenem – kezdte Egervári 
Attila. Én csak miatta jöttem el a kiskunha-
lasi  versenyre.  Megrendített  váratlan  ha-
lála,  és  őszintén  sajnálom,  hogy nem le-
het  már  köztünk.  A  győzelmemet  az  ő  
emlékének ajánlom” – mondta az idei év 
szenior  bajnoka,  aki  két  lóval  érkezett,  
Chicagóval és Liblinggel, és mind a kettő-
vel hibátlanul ment, de utóbbival az ösz-
szevetésben  visszalépett.  „A  pályát  kor-
rektre építették, a korunknak megfelelően 
technikásra sikerült. Aki akart, talált alter-

natívát, lehetett szűkebbeket fordulni. Chi-
cago jó fejű négyéves,  a feleségem, Ko-
csis Szilvia tenyésztette. Köszönöm, hogy 
odaadta a versenyre” – zárta gondolata-
it a bajnok.
A második helyezett Gömbös László kezes 
jószágnak  nevezte  Bettina  nevű  lovát,  és  
úgy  vélte,  hogy  remekül  versenyzett.  
„Megmondom  őszintén,  én  csillogó  sze-
mekkel  jártam-keltem  a  Hirling  józsef  
Lovasparkban. Harmincnyolc évvel ezelőtt 
versenyeztem  Kiskunhalason,  jó  érzések  
merültek  fel  bennem.  Nosztalgiáztam  és  
az adrenalin dolgozott bennem rendesen 
az összevetésben. Örülök a második hely-

nek, elégedettséggel tölt el, hogy itt lehet-
tem” – nyilatkozta.
zsoldos Attila saját bevallása szerint sosem 
izgul, így nyugodt volt most is; T. T. Pandorát 
pedig  kiváló  tulajdonságokkal  rendelkező  
lónak tartja. jó szándékú, gyors, szépen ug-
rik,  öröm  vele  együtt  dolgozni,  mondja.  
„Mindig  harcosan  lovagoltam,  most  is  így  
tettem az összevetésben. A legjobb időt ér-
tük el a végjátékban, de egy verőhiba be-
csúszott.  Ilyen  a  lovassport.  Ezzel  együtt  
boldog vagyok az eredménnyel. Ami ezt a 
jó  érzést  árnyalja,  hogy  a  barátomat,  
Weisengruber  jánost  elvesztettem,  elvesz-
tettük. Nagyon hiányzott” – fogalmazott.
Az öregfiúk magyar bajnokságának ünne-
pélyes  eredményhirdetése  keretében  kö-
szönték  meg  a  versenybíráskodástól  visz-
szavonuló  Krizsán  jános  munkáját.  Az  
1972-es  müncheni  nyári  olimpiai  játéko-
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Kovács Iván
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Öregfiúk bajnoksága
egeRváRi aTTila 
WeisengRubeR János 
eMlékének 
aJánloTTa győzelMéT
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■ 1. Az idei győztes Egervári Attila lett, a második Gömbös László, a harmadik zsoldos Attila ❙ 2. Két lóval érkezett az idei év szenior bajnoka, 
Chicagóval (a fotón) és Liblinggel, mind a kettővel hibátlanul ment, de utóbbival az összevetésben visszalépett ❙ 3. Gömbös László és Bettina csak 
idővel maradt le a győzelemről ❙ 4. A veterán bajnoknak kötelező a járókeret ❙ 5. Az ünnepélyes eredményhirdetés keretében köszönték meg 
a versenybíráskodástól visszavonuló Krizsán jános munkáját. A fotón balról jobbra juhász Tibor, dózsa Károly, Krizsán jános és Varró józsef
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„Nagy volt a dilemmánk, hogy egy-
általán benevezzük-e Revanzs M-et 

a championátusra, mert a nevezéskor még 
annyira pici volt – mondja Bardóczky Ve-
ronika, a Nemzeti Ménesbirtok és Tangaz-
daság  lótenyésztési  osztályvezetője.  Vé-
gül úgy döntöttünk, hogy benevezzük, és a 
döntésünk  helyesnek  bizonyult,  azt  az  
eredmény igazolta.”

Revanzs M az idei legjobb méncsikó az or-
szágban  a  magyar  sportló  fajtában.  A  
mezőhegyesiek munkáját dicséri,  hogy nó-
niusz  fajtában  is  ők  adták  a  csikócham-
pionátus győztesét. És bár az utóbbi is fon-

tos  eredmény,  ha  a  csikó  értékét  tekintjük,  
akkor a nemzeti ménesbirtok legértékesebb 
választási csikója jelenleg Revanzs M.
Az apja egy belga fedezőmén, Emerald, 
az  anyja  pedig  Stageorgia.  utóbbi  kan-
ca  német  import,  Paul  Schockemöhlétől  
került be Magyarországra. „Ami azonban 
a  legfontosabb  egy  ló  pedigréjében,  az  
az alsó vonala – hangsúlyozza Bardóczky 

Veronika –, tehát az anyai anyák vonala. 
Itt  pedig egy kifejezetten erős kancacsa-
ládról  beszélünk,  amely  olyan  lovakat  
adott,  mint  a  díjugratásban  nagypályán,  
150-160  cm-en  versenyző  és  később  

fedezőménként  felállított  Balou du Rouet  
vagy  Balou  du  Reventon,  illetve  nagyon  
sok  egyéb  nagypályán  versenyző  lo- 
vat. Úgyhogy egy olyan erős genetikáról 
beszélünk, ami meglátszik a csikón is. Te-
hát már most azt mondhatjuk, remélhető-
leg  egy  későbbi  bajnokot  látunk  kicsi-
ként.”
Revanzs  M-re  több  vevő  is  jelentkezett,  
egy észt  érdeklődő 19 ezer eurót  fizetett  
volna  érte  a  Magyar  Sportlótenyésztők  
országos  Egyesülete  által  szervezett  on-
line árverésen, de a ménesbirtok szakem-
berei úgy döntöttek, a csikót az országban 
kell tartani. jelenleg tehát Mezőhegyesen, 
a ménesben él, legközelebb pedig majd a 
ménvizsgán  bizonyíthat.  Rajta  kívül  két  
Mylord Carthago apaságú kancacsikó ne-
velkedik a felújítás alatt  álló 39-es majori  
ménesben.  A  2021.  évre  várható  ellések  
között  is  található  ígéretes  párosítás.  
„2020-ban eredeti terveink szerint kancá-
ink  többségét  külföldi  ménektől  próbáltuk  
termékenyíteni,  mind  mélyhűtött,  mind  re-
pülőn érkező friss szaporítóanyaggal. Saj-
nos  azonban  a  vemhesítés  nem  minden  
esetben könnyű egy jó sportlónál, így több 
kancát  párosítottunk  át  hazai  ménekhez.  
de jövőre minden bizonnyal a szintén im-
port,  Vigo  d’Arsouilles  apaságú  kancánk  
Chacoon  Blue-tól  születő  csikója  lesz  ha-
sonló  érdekesség,  illetve  Flóra  nevű  kan-
cánk  nóniusz  recipiens  kancából  születő,  
Casco apaságú csikója.”

Halmos B. Ágnes

a bajnok csikó
Mezőhegyesen,  a Nemzeti  Ménesbirtok és Tangazdaságban a nóniusz 
fajta génmegőrzési feladatai mellett sportlótenyésztés folyik. A nóniuszo-
kat tiszta vérben fogatsportra tenyésztik, a magyar sportlovak esetében a 
cél  a  díjugrató  pálya.  A  nóniusz  tenyészszemlék  élmezőnyében  mindig  
vannak me ző hegyesi lovak, de a sportlótenyésztés is egyre jobb eredmé-
nyeket mutat. Példa erre a 2020. május 5-én született csikó, Revanzs M, 
aki  alig  pár  hónaposan  megnyerte  az  idei  csikóchampionátust.  Észtor-
szágból jelentkezett is rá egy vevő, de a ménesbirtok szakemberei és ve-
zetői úgy döntöttek, hogy az országban kell maradnia.

■ 1. Az idei legjobb méncsikó lett az MSLT csikóchampionátusán, szeptemberben 
❙ 2. Revanzs M anyjával, Stageorgiával a ménesistállóban
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schmidt anita a felnőtt magyar bajnok
„This is me”

A  koronavírus-járvány  második  hulláma  miatt  elmaradt  a  szeptemberre  
tervezett  díjlovagló  országos  bajnokság,  azaz  a  Magyar  országos  és  
Fiatal Lovak Bajnoksága, végül azonban október 9–11-én megrendezték 
az eredeti helyszínen, a Nemzeti Lovardában. A bajnoki címek alakulása 
a verseny végéig nyitott volt, sok kategóriában nagyon szoros eredmények 
születtek. jó volt látni, hogy a helyzet ellenére nem csökkent a versenyzési 
kedv. A verseny után öt boldog bajnokkal, illetve érmessel beszélgettünk.

SCHMIDT ANITA
FELNőTT MAGyAR BAjNoK

Tavaly ezüstérmes lettél  a  bajnok-
ságban,  idén  pedig  sikerült  meg-
szerezned a bajnoki címet. Láttalak 
a  pilisjászfalui  CDI  versenyen,  és  
hogy  őszinte  legyek,  ott  nem  volt  
olyan  meggyőző  Limitless  teljesít-
ménye,  eléggé  feszült  volt.  Most  
egy  teljesen  más  Limit  láttunk.  Mi  
történt  azóta,  hogyan  készültél  a  
bajnokságra,  mi  változott?  Meny-
nyire  nehezítette  a  felkészülést,  

hogy nagyon kevés lehetőség volt 
a nemzetközi megmérettetésre?
A tavalyi országos bajnokság után, ősszel 
két CdI-W világkupa-fordulón sikerült elindul-
nunk, Fóton és Lengyelországban zakrzów-
ban. Versenyről versenyre fejlődtünk, egyre 
jobb  eredményeket  értünk  el.  Év  végén  
megterveztük  a  2020-as  évet  is,  ahol  tíz  
nemzetközi, valamint több hazai és ausztri-
ai  versenyen  szerettünk  volna  elindulni,  
hogy  minél  jobban fel  tudjunk  készülni  az  
Eb-re.  Nagyon  jól  alakult  a  téli  ala  pozó-
munka,  tavaszra  már  azt  éreztem,  hogy  
Limitless  új  szintre  lépett.  Viszont  jött  a  hi-

degzuhany,  elmaradnak a  versenyek és  a  
2021. évi magyarországi díjlovas Eb-t is tö-
rölték. Ekkor szinte minden motivációmat el-
vesztettem, hiszen a tervünk, amit évek alatt 
építettünk fel, egy pillanat alatt vált semmivé. 
így a 2020. évre új célt kellett kitűznöm, ami 
a magyar bajnoki cím megszerzése lett.
júliusban  indultunk  az  első  versenyünkön,  
Balatonvilágoson,  ahol  már  sikerült  meg-
mutatni  azt,  hogy  hol  tart  Limi.  Elengedett  
volt,  velem  volt,  és  meg  akarta  mutatni  a  
négyszögben,  amit  tud,  és  azt  éreztem,  
kezdi  érteni,  mi  is  a  lényeg.  Viszont  még  
mindig volt különbség a melegítőpályán és 

■ Schmidt Anita és Limitless
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a négyszögben  való  munka  között.  A  kö-
vetkező  versenyeink  Pilisjászfalun  voltak  
július végén és augusztus elején, ahol elő-
ször CdN-A versenyen, majd CdI-W verse-
nyen indultunk. Nagyon vártam, hogy újra 
lovagolhassak és kihozhassuk a legjobbat 
egymásból. Teljesen váratlanul nem hoztuk 
a részemről  elvárt  formát,  úgy gondolom,  
túl  sokat  akartam,  túlzottan  meg  akartam  
mutatni, mennyire is jó Limi. A négyszögben 
teljesen megfeszült, nem engedte, hogy lo-
vagoljam, ki kellett találnom, hogy oldjam 
meg. ott már változtatni ilyen hirtelen nem 
lehet, akkor már csak valahogy végig kell 
csinálni az adott állapotban, végigélni, ta-
nulni belőle. így is történt, sok fejtörést oko-
zott  a  vágyott  állapot  megfelelő  előhozá-
sa,  keresése.  de  ismerem  Limit,  mindig  
megmutatja,  mit  rontok  el,  észreveszem  a  
hibáimat, még ha utólag is, és tanulok belő-
lük. Levettem a nyomást róla és magamról 
is,  hisz  olyan  könnyedén  és  lazán  tudunk  
már dolgozni otthon. Ezt akartam megmu-
tatni,  ezt  a  kedvet  és  könnyedséget,  azt,  
hogy  mennyire  is  szeret  dolgozni  Limi,  
hogy micsoda koncentrációra képes.
Tovább  folytattam  újult  erővel  a  munkát,  
mert már csak egy hónap volt az ob-ig. Sike-
rült  újra  megtalálni  a  teljes  összhangot  és  
úgy érkeztünk meg a szeptemberhez, hogy 
top formában éreztem magunkat. Ekkor jött 
a hír, hogy elhalasztják az ob-t egy hónap-
pal, amit akkor úgy gondoltam, nem nekem 
fog  kedvezni.  de  szerencsére  Tamásiban,  
az  Agrár  Mustra  keretében  megrendezett  
lovasnapokon sikerült részt vennünk. A ver-
senyeknél  is  sokkal  több  inger  közepette  
tudtunk  teljes  versenyszimulációt  lovagolni  
bemutató  lovaglás  formájában,  ahol  végül  
így elpróbálhattam, hogyan kell Limi feszült-
ségét  feloldanom és  megnyernem magam-
nak újra a lovamat bent a négyszögben is.
Ez is segítette a tanulási folyamatot, amely-
nek  eredménye  már  a  Tattersallban  meg-
rendezett ob-n is látható volt.
Elég erős mezőny volt idén a felnőtt 
magyar bajnokságban, szoros volt 
végig a verseny állása. Számítottál 
a győzelemre? Mit éreztél, amikor 
a te nevedet mondták be?
Az elhalasztott  hónap előjelei  sem nekem 
kedveztek, két ellenfelem is jó eredménye-
ket ért el nemzetközi versenyen, ami termé-
szetesen befolyásolja a bírók előzetes hoz-

záállását is. de úgy gondoltam, hogy ma-
gunkkal  kell  törődnöm,  „csak”  meg  kell  
mutatnom Limi legjobb formáját, és ha egy-
más ellen fognak minket látni, akkor ki fog 
jönni  az  a  plusz,  az  az  extra  erő,  amit  
Limitless sugároz magából. Tehát a dolgom 
az  volt,  hogy  odamenjek,  és  hiba  nélkül  
bemutassam, hogyan is dolgozik ez a ló.
Az első nap lovaglása után elégedett vol-
tam, Limi olyan volt, amit szerettünk volna, 
sikerült  úgy  dolgoznom  vele,  hogy  meg  
tudja mutatni magát a versenypályán is, de 
végül a pontok nem az elvárásaim szerint 
alakultak sajnos.  Ennek ellenére pozitívan 
álltam a második nap előtt, a ló kirobbanó 
formában volt, és tudtam, hogy nem sok a 
lemaradásunk,  ráadásul  a  második  napi  
programban,  a  nagydíjban  még  jobban  
kijönnek  a  különbségek.  Magabiztos  vol-

tam, és tudtam, hogy oda tudom rakni Limit, 
hogy  ő  a  legjobb,  nagyon  éreztük  egy-
mást! Gondoltam, ha a nagydíjat is olyan 
minőségben elő tudjuk adni, mint az Inter II-t, 
akkor biztosan látni fogják a bírók, hogy a 
teljesítményünk stabil, és a nehezebb prog-
ram  ellenére  is  megmarad,  így  tovább  
küzdhetünk az első helyért.
Három bírót egyértelműen meggyőztem, és 
a  többieknek  is  tetszett,  amit  magas  pont-
számmal  díjaztak,  így  megnyertük  a  ver-
senyszámot. Az utolsó napra teljesen nyitott 
lett  a  küzdelem.  Tudtam,  hogy  csak  akkor  
lesz esélyem, ha tökéletesen mutatjuk be a 
nagydíj zenés kűrünket. Nem sokat aludtam 
a  hétvégén,  álmomban  is  a  programokat  
lovagoltam. Nagyon koncentrált voltam, és 
megfelelő állapotba is tudtam hozni magun-
kat a jó teljesítményhez. Sikerült! 

Egyszerűen leírhatatlan és kifejezhetetlen az 
az érzés, amit éreztem. Magyar bajnok let-
tem! 
Valahogy értelmet nyert a kemény munka, 
a kitartás, a sok-sok év küzdelem, az, hogy 
az  ember  eköré  építi  fel  az  egész  életét.  
Felszabadultam e teher alól, és lebegtem a 
boldogságtól.  Akkorák  vagyunk,  amekko-
rát álmodunk. És merjünk nagyot álmodni, 
tartsunk  ki  a  legnehezebb  időkben,  dol-
gozzunk  érte,  hogy  megvalósulhasson,  
mert elérhetjük!
Szuper a kűrzenéd,  amit,  ha jól  tu-
dom, Markus Hinzke – akivel a Pe-
gazus szeptemberi számában ismer-
kedhettek meg az olvasók – állított 
össze neked. Mennyire volt közös a 
zeneválasztás, hogyan készült el?
Nagyon örülök, hogy Markus elvállalt ben-
nünket  és  villámgyorsan  elkészítette  a  
kűrzenénket. Tetszett neki a programunk is, 
ami persze fontos volt, hisz nagy tapaszta-
lattal  rendelkezik,  sokat  látott  már.  Igazi  
profi,  hatalmas  tapasztalattal,  ugyanakkor  
végtelenül  szerény  és  kedves  ember.  Elké-
szítettük a vonalvezetést (floorplan), ami az 
FEI rendszerében tízes skálán tízes erőssé-
gű, tehát nagyon nehéz. Ezt lelovagoltam, 
a  videóját  elküldtük,  és  erre  komponálta  
meg Markus és csapata a kűr zenéjét.
A zeneválasztással kapcsolatban egy kéré-
sem  volt,  hogy  a  „This  is  me”  című  dal  le-
gyen benne, aminek mély tartalma sokszor 
a lelkemig hatolt már, meg is siratott egy-egy 
kudarc után,  és  mindig segített  talpra állni.  
Úgy érzem, ez a szám – az én fordításom-
ban  –  rólunk  szól,  és  hitelesen  elő  tudom  
adni. Azt szeretném kommunikálni az embe-
rek felé, hogy a kitartás, önmagunk elfoga-
dása-elfogadtatása, a küzdelem – még ha 
sokszor széllel szemben is – megéri, és meg-
hozza a gyümölcsét, ha mindent alárendel-
ve  dolgozunk,  és  alázattal  előrefele  tekin-
tünk. Ennek a zenének az átdolgozása szól 
a teljes vágtarész alatt.  A lépés, az ügetés 
és passage-piaffe zenéjét Markus javasolta, 
hogy ez nagyon illene hozzánk, illetve így 
látja egésznek a kűrt. Természetesen egyet-
értettem  vele,  ő  sokkal  jobban  ért  hozzá,  
már a zene elkészülte előtt is látta egyben a 
művet.
Tavaly azt mondtad, kell  még egy-
két év, hogy Limi beérjen a nagydíj-
ra. Most hogyan látod ezt? Beért?

A tavalyi rotterdami Eb-n azt láttam a leg-
nagyobbaknál, hogy a lovaik teljes önhor-
dásban,  játszi  könnyedséggel  dolgoztak,  
apró  jelekre,  szinte  maguktól  végezték  a  
feladatokat. Ez nagy különbség volt köztük 
és  az  én  lovaglásom  között.  Nálunk  én  
küzdöttem, és akartam, hogy végrehajtsuk 
a  feladatokat.  Sok  mindenre  rájöttem  ak-
kor, miután lekerült a verseny nyomása ró-
lam, ugyanis még egy hetet tudtam ott Rot-
terdamban  lovagolni  abban  a  közegben,  
együtt  edzhettem  a  legnagyobbakkal.  
Nem lógott ki Limi a többi ló közül, sem a 
megjelenésével,  sem  a  mozgásával.  ott  
megértettem,  amit  Fritzi  (Fritz  Gaulhofer)  
mond már két éve, hogy csak türelem kell, 
amíg beérik. ő az első percben azt mond-
ta, hogy ebből a lóból olimpikon lesz. Rá-
jöttem, hogy min kell dolgoznom vele, mer-
re kell  haladnom, hogy segíthessem ezt  a 
beérési folyamatot, ne pedig gátoljam. Ez 
volt  a  következő célunk  ebben az évben,  
hogy a jó irányba haladjunk.
Most  az  ob-n  –  a  legjobbkor  –  éreztem  
először azt versenyen, hogy végre sikerült 
úgy lovagolnom egy nagydíjat, ahogy azt 
elvárják egy nemzetközi versenyen.
Még csak tízéves Limi,  így azt  gondolom, 
hogy a következő négy évben lesz a leg-
erősebb.  jövő  évre  mondhatjuk  azt,  hogy 
beérünk a nemzetközi szintre, azaz szeret-
ném, ha most már nemzetközi versenyeken 
is tudnánk 70% feletti eredményeket hozni.
Mik a terveid a jövő évi szezonra? 
A  mai  állás  szerint  úgy  néz  ki,  hogy  jövő  
szeptemberben mégis megrendezik Német-
országban a díjlovas Eb-t, így egyértelműen 
a célunk az Eb-n való minél jobb szereplés, 
vagy akár a legjobb harmincba való beju-
tás, nyilván ez még korai kissé, de azért nem 
kizárt.  Limitless  folyamatosan  fejlődik  és  a  
neve is utal rá: határ a csillagos ég… azaz 
irány a párizsi olimpia 2024-ben!

LOSONCZY ANIKÓ
A FELNőTT BAjNoKSáG EzüSTÉRMESE

Új  ló,  és  micsoda  eredmény!  Egy  
hajszálon múlt a felnőtt bajnoki cím. 
Alig  néhány  hónapja  lovagolod  
Diort, miután nyugdíjaztad Mysteryt. 
Kérlek, mutasd be!
dior 12 éves KWPN herélt, japán tulajdon-
ban  van.  2019  áprilisában  került  Mária-

kálnokra,  hogy a japán tulajdonosnak se-
gítsünk felkészülni vele a nemzetközi verse-
nyekre.  így igazából itthon már több mint  
egy  éve  lovagolom,  versenyezni  viszont  
eddig  a  tulajdonosa  versenyzett  vele.  Mi-
vel idén tavasszal a Covid miatt nehézkes-
sé  vált  az  utazás,  a  tulajdonosa  nem  na-
gyon  tudott  járni  edzeni,  illetve  felmerült,  
hogy  diort  értékesítsük.  Mivel  nem  voltak  
túl  jó  versenyeredményei  a  jó  értékesítés-
hez, így felkértek, hogy versenyezzek vele.
Szinte  folyamatosan  68%  felettiek  
az  eredményeid  nemzetközi  nagy-
díjban,  ami  nagy  teljesítmény.  Mi-
nek  köszönhető  ez?  Hogyan  sike-
rült ilyen rövid idő alatt így összecsi-
szolódni az új nagydíjas lovaddal?
Igen, szerencsére nagyon jól tudtunk teljesí-
teni  a  nemzetközi  mezőnyben,  aminek  iga-
zán örülök. Bár be kell valljam, amikor elkezd-
tem vele a versenyzést, nem igazán hittem, 
hogy  sikeresek  leszünk.  dior  184  cm,  én  
160, és kevesebb mint 45 kiló. Úgy érez-
tem magam rajta, mint egy pont az i betűn. 

■ 1. Schmidt Anita a vándorkupával
❙ 2. Ambach Fanni és Schufro Armani, a junior
 kategória bajnoka ❙ 3. Szeivolt Hanna 
Titanilla és Mysterious Golden Bink, az utánpótlás 
kategória bajnoka ❙ 4. Losonczy Anikó és dior S, 
a felnőtt magyar bajnokság ezüstérmes párosa
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a négyszögben  való  munka  között.  A  kö-
vetkező  versenyeink  Pilisjászfalun  voltak  
július végén és augusztus elején, ahol elő-
ször CdN-A versenyen, majd CdI-W verse-
nyen indultunk. Nagyon vártam, hogy újra 
lovagolhassak és kihozhassuk a legjobbat 
egymásból. Teljesen váratlanul nem hoztuk 
a részemről  elvárt  formát,  úgy gondolom,  
túl  sokat  akartam,  túlzottan  meg  akartam  
mutatni, mennyire is jó Limi. A négyszögben 
teljesen megfeszült, nem engedte, hogy lo-
vagoljam, ki kellett találnom, hogy oldjam 
meg. ott már változtatni ilyen hirtelen nem 
lehet, akkor már csak valahogy végig kell 
csinálni az adott állapotban, végigélni, ta-
nulni belőle. így is történt, sok fejtörést oko-
zott  a  vágyott  állapot  megfelelő  előhozá-
sa,  keresése.  de  ismerem  Limit,  mindig  
megmutatja,  mit  rontok  el,  észreveszem  a  
hibáimat, még ha utólag is, és tanulok belő-
lük. Levettem a nyomást róla és magamról 
is,  hisz  olyan  könnyedén  és  lazán  tudunk  
már dolgozni otthon. Ezt akartam megmu-
tatni,  ezt  a  kedvet  és  könnyedséget,  azt,  
hogy  mennyire  is  szeret  dolgozni  Limi,  
hogy micsoda koncentrációra képes.
Tovább  folytattam  újult  erővel  a  munkát,  
mert már csak egy hónap volt az ob-ig. Sike-
rült  újra  megtalálni  a  teljes  összhangot  és  
úgy érkeztünk meg a szeptemberhez, hogy 
top formában éreztem magunkat. Ekkor jött 
a hír, hogy elhalasztják az ob-t egy hónap-
pal, amit akkor úgy gondoltam, nem nekem 
fog  kedvezni.  de  szerencsére  Tamásiban,  
az  Agrár  Mustra  keretében  megrendezett  
lovasnapokon sikerült részt vennünk. A ver-
senyeknél  is  sokkal  több  inger  közepette  
tudtunk  teljes  versenyszimulációt  lovagolni  
bemutató  lovaglás  formájában,  ahol  végül  
így elpróbálhattam, hogyan kell Limi feszült-
ségét  feloldanom és  megnyernem magam-
nak újra a lovamat bent a négyszögben is.
Ez is segítette a tanulási folyamatot, amely-
nek  eredménye  már  a  Tattersallban  meg-
rendezett ob-n is látható volt.
Elég erős mezőny volt idén a felnőtt 
magyar bajnokságban, szoros volt 
végig a verseny állása. Számítottál 
a győzelemre? Mit éreztél, amikor 
a te nevedet mondták be?
Az elhalasztott  hónap előjelei  sem nekem 
kedveztek, két ellenfelem is jó eredménye-
ket ért el nemzetközi versenyen, ami termé-
szetesen befolyásolja a bírók előzetes hoz-

záállását is. de úgy gondoltam, hogy ma-
gunkkal  kell  törődnöm,  „csak”  meg  kell  
mutatnom Limi legjobb formáját, és ha egy-
más ellen fognak minket látni, akkor ki fog 
jönni  az  a  plusz,  az  az  extra  erő,  amit  
Limitless sugároz magából. Tehát a dolgom 
az  volt,  hogy  odamenjek,  és  hiba  nélkül  
bemutassam, hogyan is dolgozik ez a ló.
Az első nap lovaglása után elégedett vol-
tam, Limi olyan volt, amit szerettünk volna, 
sikerült  úgy  dolgoznom  vele,  hogy  meg  
tudja mutatni magát a versenypályán is, de 
végül a pontok nem az elvárásaim szerint 
alakultak sajnos.  Ennek ellenére pozitívan 
álltam a második nap előtt, a ló kirobbanó 
formában volt, és tudtam, hogy nem sok a 
lemaradásunk,  ráadásul  a  második  napi  
programban,  a  nagydíjban  még  jobban  
kijönnek  a  különbségek.  Magabiztos  vol-

tam, és tudtam, hogy oda tudom rakni Limit, 
hogy  ő  a  legjobb,  nagyon  éreztük  egy-
mást! Gondoltam, ha a nagydíjat is olyan 
minőségben elő tudjuk adni, mint az Inter II-t, 
akkor biztosan látni fogják a bírók, hogy a 
teljesítményünk stabil, és a nehezebb prog-
ram  ellenére  is  megmarad,  így  tovább  
küzdhetünk az első helyért.
Három bírót egyértelműen meggyőztem, és 
a  többieknek  is  tetszett,  amit  magas  pont-
számmal  díjaztak,  így  megnyertük  a  ver-
senyszámot. Az utolsó napra teljesen nyitott 
lett  a  küzdelem.  Tudtam,  hogy  csak  akkor  
lesz esélyem, ha tökéletesen mutatjuk be a 
nagydíj zenés kűrünket. Nem sokat aludtam 
a  hétvégén,  álmomban  is  a  programokat  
lovagoltam. Nagyon koncentrált voltam, és 
megfelelő állapotba is tudtam hozni magun-
kat a jó teljesítményhez. Sikerült! 

Egyszerűen leírhatatlan és kifejezhetetlen az 
az érzés, amit éreztem. Magyar bajnok let-
tem! 
Valahogy értelmet nyert a kemény munka, 
a kitartás, a sok-sok év küzdelem, az, hogy 
az  ember  eköré  építi  fel  az  egész  életét.  
Felszabadultam e teher alól, és lebegtem a 
boldogságtól.  Akkorák  vagyunk,  amekko-
rát álmodunk. És merjünk nagyot álmodni, 
tartsunk  ki  a  legnehezebb  időkben,  dol-
gozzunk  érte,  hogy  megvalósulhasson,  
mert elérhetjük!
Szuper a kűrzenéd,  amit,  ha jól  tu-
dom, Markus Hinzke – akivel a Pe-
gazus szeptemberi számában ismer-
kedhettek meg az olvasók – állított 
össze neked. Mennyire volt közös a 
zeneválasztás, hogyan készült el?
Nagyon örülök, hogy Markus elvállalt ben-
nünket  és  villámgyorsan  elkészítette  a  
kűrzenénket. Tetszett neki a programunk is, 
ami persze fontos volt, hisz nagy tapaszta-
lattal  rendelkezik,  sokat  látott  már.  Igazi  
profi,  hatalmas  tapasztalattal,  ugyanakkor  
végtelenül  szerény  és  kedves  ember.  Elké-
szítettük a vonalvezetést (floorplan), ami az 
FEI rendszerében tízes skálán tízes erőssé-
gű, tehát nagyon nehéz. Ezt lelovagoltam, 
a  videóját  elküldtük,  és  erre  komponálta  
meg Markus és csapata a kűr zenéjét.
A zeneválasztással kapcsolatban egy kéré-
sem  volt,  hogy  a  „This  is  me”  című  dal  le-
gyen benne, aminek mély tartalma sokszor 
a lelkemig hatolt már, meg is siratott egy-egy 
kudarc után,  és  mindig segített  talpra állni.  
Úgy érzem, ez a szám – az én fordításom-
ban  –  rólunk  szól,  és  hitelesen  elő  tudom  
adni. Azt szeretném kommunikálni az embe-
rek felé, hogy a kitartás, önmagunk elfoga-
dása-elfogadtatása, a küzdelem – még ha 
sokszor széllel szemben is – megéri, és meg-
hozza a gyümölcsét, ha mindent alárendel-
ve  dolgozunk,  és  alázattal  előrefele  tekin-
tünk. Ennek a zenének az átdolgozása szól 
a teljes vágtarész alatt.  A lépés, az ügetés 
és passage-piaffe zenéjét Markus javasolta, 
hogy ez nagyon illene hozzánk, illetve így 
látja egésznek a kűrt. Természetesen egyet-
értettem  vele,  ő  sokkal  jobban  ért  hozzá,  
már a zene elkészülte előtt is látta egyben a 
művet.
Tavaly azt mondtad, kell  még egy-
két év, hogy Limi beérjen a nagydíj-
ra. Most hogyan látod ezt? Beért?

A tavalyi rotterdami Eb-n azt láttam a leg-
nagyobbaknál, hogy a lovaik teljes önhor-
dásban,  játszi  könnyedséggel  dolgoztak,  
apró  jelekre,  szinte  maguktól  végezték  a  
feladatokat. Ez nagy különbség volt köztük 
és  az  én  lovaglásom  között.  Nálunk  én  
küzdöttem, és akartam, hogy végrehajtsuk 
a  feladatokat.  Sok  mindenre  rájöttem  ak-
kor, miután lekerült a verseny nyomása ró-
lam, ugyanis még egy hetet tudtam ott Rot-
terdamban  lovagolni  abban  a  közegben,  
együtt  edzhettem  a  legnagyobbakkal.  
Nem lógott ki Limi a többi ló közül, sem a 
megjelenésével,  sem  a  mozgásával.  ott  
megértettem,  amit  Fritzi  (Fritz  Gaulhofer)  
mond már két éve, hogy csak türelem kell, 
amíg beérik. ő az első percben azt mond-
ta, hogy ebből a lóból olimpikon lesz. Rá-
jöttem, hogy min kell dolgoznom vele, mer-
re kell  haladnom, hogy segíthessem ezt  a 
beérési folyamatot, ne pedig gátoljam. Ez 
volt  a  következő célunk  ebben az évben,  
hogy a jó irányba haladjunk.
Most  az  ob-n  –  a  legjobbkor  –  éreztem  
először azt versenyen, hogy végre sikerült 
úgy lovagolnom egy nagydíjat, ahogy azt 
elvárják egy nemzetközi versenyen.
Még csak tízéves Limi,  így azt  gondolom, 
hogy a következő négy évben lesz a leg-
erősebb.  jövő  évre  mondhatjuk  azt,  hogy 
beérünk a nemzetközi szintre, azaz szeret-
ném, ha most már nemzetközi versenyeken 
is tudnánk 70% feletti eredményeket hozni.
Mik a terveid a jövő évi szezonra? 
A  mai  állás  szerint  úgy  néz  ki,  hogy  jövő  
szeptemberben mégis megrendezik Német-
országban a díjlovas Eb-t, így egyértelműen 
a célunk az Eb-n való minél jobb szereplés, 
vagy akár a legjobb harmincba való beju-
tás, nyilván ez még korai kissé, de azért nem 
kizárt.  Limitless  folyamatosan  fejlődik  és  a  
neve is utal rá: határ a csillagos ég… azaz 
irány a párizsi olimpia 2024-ben!

LOSONCZY ANIKÓ
A FELNőTT BAjNoKSáG EzüSTÉRMESE

Új  ló,  és  micsoda  eredmény!  Egy  
hajszálon múlt a felnőtt bajnoki cím. 
Alig  néhány  hónapja  lovagolod  
Diort, miután nyugdíjaztad Mysteryt. 
Kérlek, mutasd be!
dior 12 éves KWPN herélt, japán tulajdon-
ban  van.  2019  áprilisában  került  Mária-

kálnokra,  hogy a japán tulajdonosnak se-
gítsünk felkészülni vele a nemzetközi verse-
nyekre.  így igazából itthon már több mint  
egy  éve  lovagolom,  versenyezni  viszont  
eddig  a  tulajdonosa  versenyzett  vele.  Mi-
vel idén tavasszal a Covid miatt nehézkes-
sé  vált  az  utazás,  a  tulajdonosa  nem  na-
gyon  tudott  járni  edzeni,  illetve  felmerült,  
hogy  diort  értékesítsük.  Mivel  nem  voltak  
túl  jó  versenyeredményei  a  jó  értékesítés-
hez, így felkértek, hogy versenyezzek vele.
Szinte  folyamatosan  68%  felettiek  
az  eredményeid  nemzetközi  nagy-
díjban,  ami  nagy  teljesítmény.  Mi-
nek  köszönhető  ez?  Hogyan  sike-
rült ilyen rövid idő alatt így összecsi-
szolódni az új nagydíjas lovaddal?
Igen, szerencsére nagyon jól tudtunk teljesí-
teni  a  nemzetközi  mezőnyben,  aminek  iga-
zán örülök. Bár be kell valljam, amikor elkezd-
tem vele a versenyzést, nem igazán hittem, 
hogy  sikeresek  leszünk.  dior  184  cm,  én  
160, és kevesebb mint 45 kiló. Úgy érez-
tem magam rajta, mint egy pont az i betűn. 

■ 1. Schmidt Anita a vándorkupával
❙ 2. Ambach Fanni és Schufro Armani, a junior
 kategória bajnoka ❙ 3. Szeivolt Hanna 
Titanilla és Mysterious Golden Bink, az utánpótlás 
kategória bajnoka ❙ 4. Losonczy Anikó és dior S, 
a felnőtt magyar bajnokság ezüstérmes párosa
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dior sem mindig realizálta, hogy mit szeret-
nék tőle, sokszor azt hitte, egy legyecske ül 
rajta.  Az  első  nemzeti  versenyünkről  úgy  
jöttem  ki,  hogy  teljesen  kipurcantam,  na-
gyon nehéz volt fizikálisan.
Aztán szépen lassan kezdtünk összecsiszo-
lódni. dior egyre jobban érzékelte a jelei-
met,  és  én  is  egyre  jobban  kiismertem  őt.  
így versenyről versenyre sikerült fejlődnünk 
és a bírók is egyre jobban értékelték a tel-
jesítményünket.
Majdnem meglett a magyar bajno-
ki cím. Számítottál rá?
Nyilván  ha  év  elején  kérdezték  volna  tő-
lem, hogy milyen esélyeket látok a magyar 
bajnokságra,  a  válaszom  az  lett  volna,  
hogy  semmilyet.  Az  addigi  top  lovamat,  
Mysteryt  nyugdíjaztam,  és  a  többi  lovam  
még túl  fiatal,  dior  egyáltalán  nem szere-
pelt  az elképzeléseimben a jövőt  illetően,  
még Mystery búcsúztatóján sem.
Az élet viszont másképp alakította a sorsom, 
mint ahogy elképzeltem. diorral viszonylag 
hamar egymásra találtunk, én egyre jobban 
bíztam benne, ő pedig kivirágzott mellettem. 
Már az első nemzetközi versenyünkön sike-
rült  kimagaslóan  jól  teljesítenünk  egy  erős  
nemzetközi mezőnyben; a második nemzet-
közi versenyen pedig magyar rekordot dön-
töttünk a nemzetközi eredmények terén. Ti-
zenöt éve egyetlen magyar lovas sem tudott 
ilyen  százalékokat  teljesíteni  nemzetközi  
versenyen.  Nyilván  ennek  tudatában  nem  
volt nehéz felmérnem, hogy idén nem lehe-
tetlen a magyar bajnoki cím.
Verseny  közben  teljesen  átszelle-
mülsz,  mire  gondolsz,  amikor  a  
négyszögben lovagolsz?
Gyerekkoromban nem voltam túl jó verseny-
ző. Sokat izgultam, és emiatt sokszor kudar-
cot is vallottam. jelenlegi edzőm, Irina Lis vi-
szont  nagyon  sokat  segített  abban,  hogy  
ezen  változtatni  tudjak.  Ma  már  teljesen  
eggyé tudok válni a lovammal és csak a fel-
adatra  koncentrálok.  Minden  megszűnik  
körülöttem,  csak  én  vagyok  és  a  lovam.  
Megpróbálom  érezni  minden  rezgését  és  
az adott állapotból kihozni a maximumot.
Hogyan készültél az ob-ra? Hiszen 
kevés nemzetközi lehetőség volt a 
megmérettetésre,  ráadásul  házi-
gazdája  voltál  a  vírushelyzet  eny-
hülése  utáni  legelső  nemzetközi  
versenynek.  Emellett  pedig  ha-

zánkban  először  létrehoztál  egy  
rendkívül igényes online aukciót is.
Az ob-ra nem készültem külön, hiszen mint  
ahogy  már  említettem,  nem  szerepelt  az  
éves terveim között. Az elmaradt nemzetkö-
zi versenyek szintén nem érintettek a diorral 
való  felkészülésben,  hisz  júniusban  álltam  
vele először starthoz. június és szeptember 
között viszont pont annyi versenyen tudtam 
részt venni, amennyire szükségünk volt.
A  máriakálnoki  nemzetközi  verseny,  mely-
nek házigazdája voltam, már izgalmasabb 
volt. A Covid miatt sorra törölték a versenye-
ket,  a határokat  lezárták,  és  mi  sem tudtuk  
az utolsó pillanatig, hogy meg tudjuk-e ren-
dezni.  de  szerencsére  minden  jól  alakult.  
így az egész világon Máriakálnokon volt az 
első nemzetközi verseny a Covid ideje alatt.
Az online aukciót is a Covidnak köszönhe-
tem. Lovardánk lovak kereskedelmével fog-
lalkozik,  ez a fő bevételi  forrásunk.  A jár-
vány  miatt  teljesen  leállt  a  forgalmunk  és  
kérdésessé vált az egzisztenciánk. Láttam, 
hogy minden más területen egyre nagyobb 
szerepet  kap  a  számítógép  és  az  online  
felületek.  Gondoltam,  megpróbálok  a  lo-
vakkal is  belépni ebbe az online világba. 
Nem sokan hittek  benne,  és  bevallom,  én 
sem voltam benne biztos, hogy lesz rá ke-
reslet, de mindenáron meg szerettem volna 
próbálni. Ma már örülök, hogy be mertem 
vállalni, hisz nagyon sikeres volt. Már dol-
gozunk a második árverésen.
Mik a terveid a következő szezonra?
Nehéz kérdés. Terveknek nem mondanám, 
inkább álmoknak és  céloknak.  Hisz  ember  
tervez, Isten végez. Nyilván nagyon szeret-
nék diorral tovább versenyezni, hisz érzem, 
hogy még van bennünk ennél sokkal több. 

Szeretnék vele részt venni a 2021-es Euró-
pa-bajnokságon, amire már megszereztük a 
kvalifikációkat.  Még távolabbi  cél  az olim-
pia... de ezek előtt a célok előtt még áll egy 
hatalmas kérdés, mi lesz diorral?
dior, mint ahogy mondtam, japán tulajdon-
ban van, és értékesíteni szeretnék őt. Az én 
feladatom az, hogy az értékét növeljem a 
versenyekkel.  Ezt  sikerült  teljesíteni.  Már  
vannak rá komoly érdeklődők is, de termé-
szetesen én is igyekszem őt valahogy meg-
tartani. Már volt egy-két tárgyalásom eset-
leges  szponzorokkal,  illetve  a  tulajdono-
sokkal,  de  egyelőre  még  nincs  megegye-
zés. Remélem, hogy lesz rá megoldás, és a 
jövő szezonban bebizonyíthatom, hogy tu-
dunk még fejlődni. Ha pedig nem így ala-
kul az élet, akkor meg ki tudja, mi lesz.
Egy lovas ló nélkül csak egy ember!

SZOKOLA CSABA
A FELNőTT BAjNoKSáG BRoNzÉRMESE

Második  vagy  a  díjlovagló  világ-
kupa-sorozat  Közép-európai  Ligá-
jában,  ráadásul  egy  magyar  te-
nyésztésű  lóval.  Bronzérmes  lettél  
a nagyon erős magyar mezőnyben 
az idei felnőtt bajnokságon. Milyen 
érzéssel tölt el?
Nagyon örülök, hogy Balu az első nagydí-
jas szezonjában így tud teljesíteni. Még az 
elején vagyunk a nagydíjban való fejlődés-
nek, de tudom, mi van még benne, bízom 
benne és nagyon szeretem.
Enying nem díjlóként  kezdte a  pá-
lyafutását, nem is díjlovaglásra te-
nyésztették. Hogyan lett belőle az, 
akit  ma  láthatunk?  Ebben  neked  

óriási részed volt. Mutasd be Enyin-
get, és meséld el, milyen út vezetett 
a nagydíjas szintig.
Balu a Sáripusztai ménesben született, telje-
sen  ugró  származással  (Balou  du  Rouet  –  
Rege). Nagyon retteg a víztől minden szitu-
ációban,  ez  volt  a  gond  díjugratásban  is.  
Szebényi dani látta meg benne a fantáziát 
egy  ugróverseny  alkalmával,  aztán  felesé-
ge, Nagyházi juli próbálta ki és végül meg-
vették.  julival  dolgoztak  és  versenyeztek.  
Később átvettem julitól,  és  amikor  eladtam 
Siracusát, résztulajdont vettem Baluhoz. Az-
tán  elkezdtünk  versenyezni  nehézosztály-
ban,  de  az  otthoni  munkában  már  lehetett  
gondolni, hogy benne van a nagydíj. Annak 
ellenére,  hogy valóban ugrólónak tenyész-
tették,  jó  készsége  van  piaffe-passzázsra.  

Nagyon  jó  szándékú  ló,  mindig  próbálja  
megoldani, amit kérek.
A  fóti  versenyen  megszerezted  a  
második  minősülést  is  az  Eb-re,  
amelyet a legfrissebb hírek szerint 
meg  is  tartanak  jövőre  a  Kassel-
mann birtokon. Mik a terveid ezzel 
kapcsolatban?
Nagyon örülök neki, hogy mindjárt az első 
nagydíjas szezonjában sikerült a minősülés, 
annak ellenére, hogy csak alig volt pár ver-
senyünk nagydíjban.  Természetesen szeret-
nénk részt venni rajta Hagenben, remélem, 
az  égiek  is  segítenek  benne,  hogy  a  terv  
meg is valósuljon.
Az  Eb  mellett  a  világkupa-döntőn  
való  részvételed  sem  kizárt.  Mek-
kora esélyt látsz erre?

Ha tudjuk tartani a második helyet a ranglis-
tán, akkor még ez is tervben van. Még van 
egy forduló, amire beneveztünk, ha ott tud-
juk hozni az eddigi formát, akkor sikerülhet. 
Remélhetőleg  a  koronahelyzet  nem  szól  
közbe.
Hogyan készíted fel a lovad, és nem 
utolsósorban magadat a legnagyobb 
megmérettetésekre? Mit tartasz fon-
tosnak, ami a napi rutin része?
Balunál  mindig  kulcskérdés  a  takarmányo-
zás,  erre  nagyon  odafigyelünk.  A  másik,  
hogy mindig kap bőven legelőpihenőt a ver-
senyek  után.  Az  edzésprogramjában  na-
gyon  fontos,  hogy  minden  héten  legalább  
egy  terepezés  legyen,  így  mindig  megma-
rad a motivációja. Illetve fontosnak tartom a 
rendszeres  kézen  idomítást.  A  többi  napo-
kon pedig sok átmenettel tornáztatva erősí-
tünk. Nekem nagyon fontos a heti rendsze-
res  két  pilates  edzés,  nagyon  hasznosnak  
tartom. Nagyobb versenyek előtt pedig min-
dennap  vizualizációs  mentáltréninggel  ké-
szítem magam.
Mik a terveid a következő szezonra?
A téli  szezonban  gimnasztikára  szeretnék  
fókuszálni, hogy a piaffe-passzázst fejlesz-
szük.  A következő szezonban a fő cél  az 
Eb,  előtte  pedig  egy  esetleges  világkupa-
döntő,  ha  sikerül  bejutni.  Emellett  szeret-
ném a fiatal lovaimat eredményesen felké-
szíteni a Fiatal Lovak Világbajnokságára.

ZENGŐ RÉKA
Az u25 KoRoSzTáLy BAjNoKA

Hogyan  sikerült  felkészülnöd  a  
versenyre,  hogyan  alakult  az  idei  
szezonod?
Sok szempontból  nem úgy alakult,  ahogy 
terveztem,  a  vírushelyzet  az  összes  terve-
met keresztülhúzta. Nem tudtam versenyre 
menni, pedig idén a fő célom az volt, hogy 
természetesen észszerű keretek között,  de 
a lehető legtöbb versenyen részt vegyünk 
Riberyvel.

■ 1. Hoffer Hanna és Macciato, a póni kategória 
bajnoka ❙ 2. A gyermek bajnok, Koszta Botond, 
illetve az ezüstérmes Kóródi Nóra és a bronz-
érmes Lőkös Lúcia ❙ 3. A korosztályos bajnokság 
eredményhirdetése ❙ 4. Szokola Csaba és Enying, 
a felnőtt magyar bajnokság bronzérmes párosa 
❙ 5. Az u25 kategóriát megnyerő 
zengő Réka és Ribery
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dior sem mindig realizálta, hogy mit szeret-
nék tőle, sokszor azt hitte, egy legyecske ül 
rajta.  Az  első  nemzeti  versenyünkről  úgy  
jöttem  ki,  hogy  teljesen  kipurcantam,  na-
gyon nehéz volt fizikálisan.
Aztán szépen lassan kezdtünk összecsiszo-
lódni. dior egyre jobban érzékelte a jelei-
met,  és  én  is  egyre  jobban  kiismertem  őt.  
így versenyről versenyre sikerült fejlődnünk 
és a bírók is egyre jobban értékelték a tel-
jesítményünket.
Majdnem meglett a magyar bajno-
ki cím. Számítottál rá?
Nyilván  ha  év  elején  kérdezték  volna  tő-
lem, hogy milyen esélyeket látok a magyar 
bajnokságra,  a  válaszom  az  lett  volna,  
hogy  semmilyet.  Az  addigi  top  lovamat,  
Mysteryt  nyugdíjaztam,  és  a  többi  lovam  
még túl  fiatal,  dior  egyáltalán  nem szere-
pelt  az elképzeléseimben a jövőt  illetően,  
még Mystery búcsúztatóján sem.
Az élet viszont másképp alakította a sorsom, 
mint ahogy elképzeltem. diorral viszonylag 
hamar egymásra találtunk, én egyre jobban 
bíztam benne, ő pedig kivirágzott mellettem. 
Már az első nemzetközi versenyünkön sike-
rült  kimagaslóan  jól  teljesítenünk  egy  erős  
nemzetközi mezőnyben; a második nemzet-
közi versenyen pedig magyar rekordot dön-
töttünk a nemzetközi eredmények terén. Ti-
zenöt éve egyetlen magyar lovas sem tudott 
ilyen  százalékokat  teljesíteni  nemzetközi  
versenyen.  Nyilván  ennek  tudatában  nem  
volt nehéz felmérnem, hogy idén nem lehe-
tetlen a magyar bajnoki cím.
Verseny  közben  teljesen  átszelle-
mülsz,  mire  gondolsz,  amikor  a  
négyszögben lovagolsz?
Gyerekkoromban nem voltam túl jó verseny-
ző. Sokat izgultam, és emiatt sokszor kudar-
cot is vallottam. jelenlegi edzőm, Irina Lis vi-
szont  nagyon  sokat  segített  abban,  hogy  
ezen  változtatni  tudjak.  Ma  már  teljesen  
eggyé tudok válni a lovammal és csak a fel-
adatra  koncentrálok.  Minden  megszűnik  
körülöttem,  csak  én  vagyok  és  a  lovam.  
Megpróbálom  érezni  minden  rezgését  és  
az adott állapotból kihozni a maximumot.
Hogyan készültél az ob-ra? Hiszen 
kevés nemzetközi lehetőség volt a 
megmérettetésre,  ráadásul  házi-
gazdája  voltál  a  vírushelyzet  eny-
hülése  utáni  legelső  nemzetközi  
versenynek.  Emellett  pedig  ha-

zánkban  először  létrehoztál  egy  
rendkívül igényes online aukciót is.
Az ob-ra nem készültem külön, hiszen mint  
ahogy  már  említettem,  nem  szerepelt  az  
éves terveim között. Az elmaradt nemzetkö-
zi versenyek szintén nem érintettek a diorral 
való  felkészülésben,  hisz  júniusban  álltam  
vele először starthoz. június és szeptember 
között viszont pont annyi versenyen tudtam 
részt venni, amennyire szükségünk volt.
A  máriakálnoki  nemzetközi  verseny,  mely-
nek házigazdája voltam, már izgalmasabb 
volt. A Covid miatt sorra törölték a versenye-
ket,  a határokat  lezárták,  és  mi  sem tudtuk  
az utolsó pillanatig, hogy meg tudjuk-e ren-
dezni.  de  szerencsére  minden  jól  alakult.  
így az egész világon Máriakálnokon volt az 
első nemzetközi verseny a Covid ideje alatt.
Az online aukciót is a Covidnak köszönhe-
tem. Lovardánk lovak kereskedelmével fog-
lalkozik,  ez a fő bevételi  forrásunk.  A jár-
vány  miatt  teljesen  leállt  a  forgalmunk  és  
kérdésessé vált az egzisztenciánk. Láttam, 
hogy minden más területen egyre nagyobb 
szerepet  kap  a  számítógép  és  az  online  
felületek.  Gondoltam,  megpróbálok  a  lo-
vakkal is  belépni ebbe az online világba. 
Nem sokan hittek  benne,  és  bevallom,  én 
sem voltam benne biztos, hogy lesz rá ke-
reslet, de mindenáron meg szerettem volna 
próbálni. Ma már örülök, hogy be mertem 
vállalni, hisz nagyon sikeres volt. Már dol-
gozunk a második árverésen.
Mik a terveid a következő szezonra?
Nehéz kérdés. Terveknek nem mondanám, 
inkább álmoknak és  céloknak.  Hisz  ember  
tervez, Isten végez. Nyilván nagyon szeret-
nék diorral tovább versenyezni, hisz érzem, 
hogy még van bennünk ennél sokkal több. 

Szeretnék vele részt venni a 2021-es Euró-
pa-bajnokságon, amire már megszereztük a 
kvalifikációkat.  Még távolabbi  cél  az olim-
pia... de ezek előtt a célok előtt még áll egy 
hatalmas kérdés, mi lesz diorral?
dior, mint ahogy mondtam, japán tulajdon-
ban van, és értékesíteni szeretnék őt. Az én 
feladatom az, hogy az értékét növeljem a 
versenyekkel.  Ezt  sikerült  teljesíteni.  Már  
vannak rá komoly érdeklődők is, de termé-
szetesen én is igyekszem őt valahogy meg-
tartani. Már volt egy-két tárgyalásom eset-
leges  szponzorokkal,  illetve  a  tulajdono-
sokkal,  de  egyelőre  még  nincs  megegye-
zés. Remélem, hogy lesz rá megoldás, és a 
jövő szezonban bebizonyíthatom, hogy tu-
dunk még fejlődni. Ha pedig nem így ala-
kul az élet, akkor meg ki tudja, mi lesz.
Egy lovas ló nélkül csak egy ember!

SZOKOLA CSABA
A FELNőTT BAjNoKSáG BRoNzÉRMESE

Második  vagy  a  díjlovagló  világ-
kupa-sorozat  Közép-európai  Ligá-
jában,  ráadásul  egy  magyar  te-
nyésztésű  lóval.  Bronzérmes  lettél  
a nagyon erős magyar mezőnyben 
az idei felnőtt bajnokságon. Milyen 
érzéssel tölt el?
Nagyon örülök, hogy Balu az első nagydí-
jas szezonjában így tud teljesíteni. Még az 
elején vagyunk a nagydíjban való fejlődés-
nek, de tudom, mi van még benne, bízom 
benne és nagyon szeretem.
Enying nem díjlóként  kezdte a  pá-
lyafutását, nem is díjlovaglásra te-
nyésztették. Hogyan lett belőle az, 
akit  ma  láthatunk?  Ebben  neked  

óriási részed volt. Mutasd be Enyin-
get, és meséld el, milyen út vezetett 
a nagydíjas szintig.
Balu a Sáripusztai ménesben született, telje-
sen  ugró  származással  (Balou  du  Rouet  –  
Rege). Nagyon retteg a víztől minden szitu-
ációban,  ez  volt  a  gond  díjugratásban  is.  
Szebényi dani látta meg benne a fantáziát 
egy  ugróverseny  alkalmával,  aztán  felesé-
ge, Nagyházi juli próbálta ki és végül meg-
vették.  julival  dolgoztak  és  versenyeztek.  
Később átvettem julitól,  és  amikor  eladtam 
Siracusát, résztulajdont vettem Baluhoz. Az-
tán  elkezdtünk  versenyezni  nehézosztály-
ban,  de  az  otthoni  munkában  már  lehetett  
gondolni, hogy benne van a nagydíj. Annak 
ellenére,  hogy valóban ugrólónak tenyész-
tették,  jó  készsége  van  piaffe-passzázsra.  

Nagyon  jó  szándékú  ló,  mindig  próbálja  
megoldani, amit kérek.
A  fóti  versenyen  megszerezted  a  
második  minősülést  is  az  Eb-re,  
amelyet a legfrissebb hírek szerint 
meg  is  tartanak  jövőre  a  Kassel-
mann birtokon. Mik a terveid ezzel 
kapcsolatban?
Nagyon örülök neki, hogy mindjárt az első 
nagydíjas szezonjában sikerült a minősülés, 
annak ellenére, hogy csak alig volt pár ver-
senyünk nagydíjban.  Természetesen szeret-
nénk részt venni rajta Hagenben, remélem, 
az  égiek  is  segítenek  benne,  hogy  a  terv  
meg is valósuljon.
Az  Eb  mellett  a  világkupa-döntőn  
való  részvételed  sem  kizárt.  Mek-
kora esélyt látsz erre?

Ha tudjuk tartani a második helyet a ranglis-
tán, akkor még ez is tervben van. Még van 
egy forduló, amire beneveztünk, ha ott tud-
juk hozni az eddigi formát, akkor sikerülhet. 
Remélhetőleg  a  koronahelyzet  nem  szól  
közbe.
Hogyan készíted fel a lovad, és nem 
utolsósorban magadat a legnagyobb 
megmérettetésekre? Mit tartasz fon-
tosnak, ami a napi rutin része?
Balunál  mindig  kulcskérdés  a  takarmányo-
zás,  erre  nagyon  odafigyelünk.  A  másik,  
hogy mindig kap bőven legelőpihenőt a ver-
senyek  után.  Az  edzésprogramjában  na-
gyon  fontos,  hogy  minden  héten  legalább  
egy  terepezés  legyen,  így  mindig  megma-
rad a motivációja. Illetve fontosnak tartom a 
rendszeres  kézen  idomítást.  A  többi  napo-
kon pedig sok átmenettel tornáztatva erősí-
tünk. Nekem nagyon fontos a heti rendsze-
res  két  pilates  edzés,  nagyon  hasznosnak  
tartom. Nagyobb versenyek előtt pedig min-
dennap  vizualizációs  mentáltréninggel  ké-
szítem magam.
Mik a terveid a következő szezonra?
A téli  szezonban  gimnasztikára  szeretnék  
fókuszálni, hogy a piaffe-passzázst fejlesz-
szük.  A következő szezonban a fő cél  az 
Eb,  előtte  pedig  egy  esetleges  világkupa-
döntő,  ha  sikerül  bejutni.  Emellett  szeret-
ném a fiatal lovaimat eredményesen felké-
szíteni a Fiatal Lovak Világbajnokságára.

ZENGŐ RÉKA
Az u25 KoRoSzTáLy BAjNoKA

Hogyan  sikerült  felkészülnöd  a  
versenyre,  hogyan  alakult  az  idei  
szezonod?
Sok szempontból  nem úgy alakult,  ahogy 
terveztem,  a  vírushelyzet  az  összes  terve-
met keresztülhúzta. Nem tudtam versenyre 
menni, pedig idén a fő célom az volt, hogy 
természetesen észszerű keretek között,  de 
a lehető legtöbb versenyen részt vegyünk 
Riberyvel.

■ 1. Hoffer Hanna és Macciato, a póni kategória 
bajnoka ❙ 2. A gyermek bajnok, Koszta Botond, 
illetve az ezüstérmes Kóródi Nóra és a bronz-
érmes Lőkös Lúcia ❙ 3. A korosztályos bajnokság 
eredményhirdetése ❙ 4. Szokola Csaba és Enying, 
a felnőtt magyar bajnokság bronzérmes párosa 
❙ 5. Az u25 kategóriát megnyerő 
zengő Réka és Ribery
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Szeptemberben kezdtem az  utolsó  évemet  
az egyetemen, így a sok tanulás és munka 
mellett  nem tudtam sajnos  a  továbbiakban  
Máriakálnokon maradni. Körülbelül egy hó-
napja Tabajdon vannak a lovaim, és már ott 
készültem az országos bajnokságra.
Számítottál a győzelemre?
Azt,  hogy  számítottam,  nem  merném  kije-
lenteni. Számomra a legfontosabb az volt, 
hogy nagyobb technikai hiba nélkül tudjuk 
bemutatni  mindhárom  nap  a  programot.  
Azt  gondolom,  ez  sikerült.  Ribery  jó  álla-
potban  volt  a  hétvégén  és  magabiztos  
programokat mutatott be, ami bizakodásra 
adhat okot a jövőre nézve.
Hol készültél fel, ki segítette a mun-
kádat?
Nyár  végéig  az  edzéseim  ács  Róberttel  
zajlottak, de az istállóváltás nagyban meg-
változtatott mindent. Sajnos le kellett  mon-
danom a mindennapi edzésről és ez új kihí-
vások elé állított. A verseny előtt csak pár-
szor  tudtunk  Riberyvel  Máriakálnokig  au-
tózni, és ott edzeni Robival. de a versenyen 
nagyon boldog voltam, hogy amikor ideje 
engedte, mindig segített.
Kérlek, mutasd be Riberyt!
Ribery tízéves westfáliai herélt. ő jó értelem-
ben véve egy kemény ló. Ha munkáról van 
szó, egyfolytában koncentrál, és nagyon pró-
bálkozik  minden feladatot  a  lehető  legjob-
ban végrehajtani. Szerintem ezek a tulajdon-
ságai teszik lehetővé, hogy fiatal kora ellené-
re mára biztos nagydíjas lónak mondható.
Mik a terveid a következő szezonra?
Remélem, a vírushelyzet a jövő évi szezon-
ban  már  nem  fog  változásokat  előidézni.  
Az  év  elején  szeretnék  minél  több  kisebb  
versenyen  indulni,  és  bízom  benne,  hogy  
nyár  környékén  nemzetközi  porondon  bi-
zonyíthatok.

YOM-TOV JÁZMIN 
A FIATAL LoVAS KATEGóRIA 
ÉS A NEHÉzoSzTáLy BAjNoKA

Két  kategóriában  is  bajnok  lettél,  
milyen érzéssel tölt el ez a tudat?
Nagyon örültem neki! Ez az év különleges 
volt, mert bár az Eb-n velem volt Sjef janssen, 
az edzőm, utána az országos bajnokságig 
tartó  két  hónapban  egyedül  készültem.  
Nagy büszkeséggel töltött el, hogy For joy 
bajnok lett hétévesen a fiatal lovas kategóri-

ában, 70% feletti teljesítményével az egyé-
niben  és  73%  felettivel  a  kűrben.  For  joy  
négyéves  kora  óta  van  nálam,  Bojengellel  
pedig  a  döntő  reggelén  írtam  újra  a  kűrt,  
hogy  rakjak  bele  több  nehezítést,  és  hiba  
nélkül mindent nagyon szépen megcsinált.
A  fiatal  lovas  kategórián  túl  a  ne-
hézosztályban  is  sikerült  megsze-
rezned a bajnoki címet, és a felnőtt 
bajnokságban is indultál, de vasár-
nap történt valami,  ami miatt  nem 
lovagoltál be a négyszögbe. Mi tör-
tént, és mi van most Zodindével?
A második  nap  a  melegítése  elején  össze-
ütötte  a  lábait,  éreztem  rajta,  hogy  nem  
százszázalékos, ezért úgy döntöttünk, hogy 
visszalépek.  zodinde  idén  annyit  adott  ne-

kem, főleg az Európa-bajnokságon, akkora 
szíve  van,  biztos  így  is  megcsinálta  volna,  
de nem érdemelné meg, hogy túltoljam.
For  Joy tavaly még a fiatal  lovak-
nak  kiírt  versenyszámban  indult,  
és ott is bajnok lett ötéves kategóri-
ában. Mi történt azóta, hogyan ké-
szültél fel az ob-ra?
For joy mint mondtam, négyéves kora óta 
nálam  van,  én  lovagolom,  öt-  és  hatéves  
korosztályban is magyar bajnok volt. Elein-
te  az  volt  a  terv,  hogy  hétéves  kategóriá-
ban indulok vele, Bojengellel pedig a fiatal 
lovasban. Ennek ellenére Fóton nagyon jól 
teljesített, és tudtam, hogy Fót és az ob kö-
zötti két hétben még sokat tud fejlődni, így 
úgy döntöttünk, hogy vele megyek a fiatal 
lovas  korosztályban,  és  meg  is  hozta  a  
gyümölcsét. Kimagaslóan jól ment, nagyon 
hálás vagyok neki!
Három  bajnokságban  indulni  nem  
sok? Hogyan tudsz koncentrálni?
Igazából a tavalyihoz képest ez az orszá-
gos  bajnokság  nyugis  volt,  mert  tavaly  öt  
lóval mentem, szóval így több időm volt a 
lovak között, és nagyon élveztem, hogy tu-
dom nézni a többieket is.
Zodindével  az  idei  U25  Eb-n  a  na-
gyon előkelő tizedik helyen végez-
tél  a  nagydíj  kűrben,  70%  feletti  
teljesítménnyel,  amihez  ezúton  is  
gratulálunk.  Hogyan  tervezed  a  
jövő szezont?

Idén  a  tavalyinál  is  erősebb  mezőny  volt  
u25-ben.  Hazai  pályán  lovagoltam,  így  
még jobb volt a hangulat négy héten keresz-
tül az összes Eb-n. Első nap jól ment, a máso-
dik nap kis hibákkal, de bejutottam a kűrbe. 
Úgy voltam vele, hogy most aztán mindent 
bele kell adni, reggel átírtam a kűrömet, na-
gyon-nagyon nehéz feladatokat raktam bele, 
középvonalon minden kettőre pi  rou ette-ből  
rögtön  kettőre,  abból  rögtön  pirou  ette,  ab-
ból rögtön minden egyre egy kézzel ugyan-
csak  a  középvonalon,  pirouette  és  minden  
egyrével mentem vissza a falhoz, ahol vág-
tából piaffoztam. Annyira leírhatatlanul bol-
dog voltam, mikor mindent hiba nélkül meg-
csináltunk, nagy mosollyal az arcomon men-
tem  az  utolsó  vonalamon,  mikor  leköszön-
tem,  olyan  érzés  ragadott  el,  ami  tényleg  
leírhatatlan,  mindenki  boldog  volt.  Mikor  
megláttuk az eredményeket,  mindenki  elér-
zékenyült,  72,9%-ot  kapni...  őszintén,  alig  
hittem  el.  Láttam,  hogy  egyre  többen  men-
nek, és én ugyanazon a helyen maradtam 
nagyon sokáig, nem is beszélve arról, ami-
kor megtudtam, hogy tizedik lettem! El sem 
hittem.  zodindének  akkora  szíve  van,  min-
dent, de mindent kiadott magából, mindent 
megcsináltunk együtt, tényleg együtt, bármi 
jelet  adtam,  rögtön  reagált,  együtt  voltunk  
száz százalékban, szívben és lélekben, fel-
adatról feladatra minden csak jobb és jobb 
lett.  Nem hiszem,  hogy  bármi  mást  kérhet-
nék  tőle.  Annyira  szeretem,  annyira  hálás  
vagyok  neki,  zodinde  csakis,  de  csakis  jót  
érdemel. Mindent nagyon köszönök neki.
A következőkben egyértelműen szeretnék 
tovább fejlődni, új dolgokat tanulni. A cél, 
hogy új lovat hozok ki otthonról, Hyde-ot, 
aki  nagyon szépen halad a  nagydíj  felé,  
és  vele  szeretnék  még  feljebb  jutni  u25  
kategóriában, még jobb eredményt hozni, 
mint idén.
Ezek  mellett  jövőre  érettségizem,  szóval  
megpróbálom minden plusz időmet a tanu-
lásra  fordítani,  ebből  kifolyólag  többet  is  
fogok  hazajönni.  Megpróbálok  mindent  
beleadni, hogy sikeres érettségim legyen jó 
eredményekkel, de egyúttal jó lovas ered-
ményeim is.

A fiatal lovak bajnokságáról a decemberi 
Pegazusban számolunk be.

Somogyvári Anett
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■ 1. Bajnokok: yom-Tov jázmin, zengő Réka 
és Schmidt Anita ❙ 2. yom-Tov jázmin és For joy
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mellett  nem tudtam sajnos  a  továbbiakban  
Máriakálnokon maradni. Körülbelül egy hó-
napja Tabajdon vannak a lovaim, és már ott 
készültem az országos bajnokságra.
Számítottál a győzelemre?
Azt,  hogy  számítottam,  nem  merném  kije-
lenteni. Számomra a legfontosabb az volt, 
hogy nagyobb technikai hiba nélkül tudjuk 
bemutatni  mindhárom  nap  a  programot.  
Azt  gondolom,  ez  sikerült.  Ribery  jó  álla-
potban  volt  a  hétvégén  és  magabiztos  
programokat mutatott be, ami bizakodásra 
adhat okot a jövőre nézve.
Hol készültél fel, ki segítette a mun-
kádat?
Nyár  végéig  az  edzéseim  ács  Róberttel  
zajlottak, de az istállóváltás nagyban meg-
változtatott mindent. Sajnos le kellett  mon-
danom a mindennapi edzésről és ez új kihí-
vások elé állított. A verseny előtt csak pár-
szor  tudtunk  Riberyvel  Máriakálnokig  au-
tózni, és ott edzeni Robival. de a versenyen 
nagyon boldog voltam, hogy amikor ideje 
engedte, mindig segített.
Kérlek, mutasd be Riberyt!
Ribery tízéves westfáliai herélt. ő jó értelem-
ben véve egy kemény ló. Ha munkáról van 
szó, egyfolytában koncentrál, és nagyon pró-
bálkozik  minden feladatot  a  lehető  legjob-
ban végrehajtani. Szerintem ezek a tulajdon-
ságai teszik lehetővé, hogy fiatal kora ellené-
re mára biztos nagydíjas lónak mondható.
Mik a terveid a következő szezonra?
Remélem, a vírushelyzet a jövő évi szezon-
ban  már  nem  fog  változásokat  előidézni.  
Az  év  elején  szeretnék  minél  több  kisebb  
versenyen  indulni,  és  bízom  benne,  hogy  
nyár  környékén  nemzetközi  porondon  bi-
zonyíthatok.

YOM-TOV JÁZMIN 
A FIATAL LoVAS KATEGóRIA 
ÉS A NEHÉzoSzTáLy BAjNoKA

Két  kategóriában  is  bajnok  lettél,  
milyen érzéssel tölt el ez a tudat?
Nagyon örültem neki! Ez az év különleges 
volt, mert bár az Eb-n velem volt Sjef janssen, 
az edzőm, utána az országos bajnokságig 
tartó  két  hónapban  egyedül  készültem.  
Nagy büszkeséggel töltött el, hogy For joy 
bajnok lett hétévesen a fiatal lovas kategóri-

ában, 70% feletti teljesítményével az egyé-
niben  és  73%  felettivel  a  kűrben.  For  joy  
négyéves  kora  óta  van  nálam,  Bojengellel  
pedig  a  döntő  reggelén  írtam  újra  a  kűrt,  
hogy  rakjak  bele  több  nehezítést,  és  hiba  
nélkül mindent nagyon szépen megcsinált.
A  fiatal  lovas  kategórián  túl  a  ne-
hézosztályban  is  sikerült  megsze-
rezned a bajnoki címet, és a felnőtt 
bajnokságban is indultál, de vasár-
nap történt valami,  ami miatt  nem 
lovagoltál be a négyszögbe. Mi tör-
tént, és mi van most Zodindével?
A második  nap  a  melegítése  elején  össze-
ütötte  a  lábait,  éreztem  rajta,  hogy  nem  
százszázalékos, ezért úgy döntöttünk, hogy 
visszalépek.  zodinde  idén  annyit  adott  ne-

kem, főleg az Európa-bajnokságon, akkora 
szíve  van,  biztos  így  is  megcsinálta  volna,  
de nem érdemelné meg, hogy túltoljam.
For  Joy tavaly még a fiatal  lovak-
nak  kiírt  versenyszámban  indult,  
és ott is bajnok lett ötéves kategóri-
ában. Mi történt azóta, hogyan ké-
szültél fel az ob-ra?
For joy mint mondtam, négyéves kora óta 
nálam  van,  én  lovagolom,  öt-  és  hatéves  
korosztályban is magyar bajnok volt. Elein-
te  az  volt  a  terv,  hogy  hétéves  kategóriá-
ban indulok vele, Bojengellel pedig a fiatal 
lovasban. Ennek ellenére Fóton nagyon jól 
teljesített, és tudtam, hogy Fót és az ob kö-
zötti két hétben még sokat tud fejlődni, így 
úgy döntöttünk, hogy vele megyek a fiatal 
lovas  korosztályban,  és  meg  is  hozta  a  
gyümölcsét. Kimagaslóan jól ment, nagyon 
hálás vagyok neki!
Három  bajnokságban  indulni  nem  
sok? Hogyan tudsz koncentrálni?
Igazából a tavalyihoz képest ez az orszá-
gos  bajnokság  nyugis  volt,  mert  tavaly  öt  
lóval mentem, szóval így több időm volt a 
lovak között, és nagyon élveztem, hogy tu-
dom nézni a többieket is.
Zodindével  az  idei  U25  Eb-n  a  na-
gyon előkelő tizedik helyen végez-
tél  a  nagydíj  kűrben,  70%  feletti  
teljesítménnyel,  amihez  ezúton  is  
gratulálunk.  Hogyan  tervezed  a  
jövő szezont?

Idén  a  tavalyinál  is  erősebb  mezőny  volt  
u25-ben.  Hazai  pályán  lovagoltam,  így  
még jobb volt a hangulat négy héten keresz-
tül az összes Eb-n. Első nap jól ment, a máso-
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A legnépesebb  pálya  a  lovasterápiás  
versenyszámok helyszíne volt. A három 

nap alatt  19 gyerekcsapat,  összesen 121 
gyerek mérte össze a tudását több kategóri-
ában.  A  kategóriákat  a  sérülés  fajtája  (hi-
peraktív, tanulásban és értelmileg akadályo-
zott, látássérült), a lovaglásnem (díjlovaglás 
ügetésben és  lépésben,  lovaglás  önállóan  
és vezetett lovon, gyógypedagógiai voltizsá-
lás), valamint a korcsoport határozta meg.

A  terápiás  verseny  összdíjazása  6  millió  
forint  volt,  a  gyerekek  ezenkívül  hasznos  
és értékes ajándékokkal térhettek haza. A 
gyerekcsoportok ellátását és szállásköltsé-
geit  a  szervezők  állták.  A  verseny  ideje  
alatt,  az  oTP  fogászati  roadshow-jának  
egyik idei állomásaként működött a Gyer-
mekmentő Szolgálat fogorvosi busza is, az 
önkéntes fogorvosok valamennyi  verseny-
ző gyereket megvizsgálták.

A nemzetközi  és  nemzeti  versenyszámok-
ban a három nap alatt összesen nyolc or-
szág – Ausztria, Franciaország, írország, 
Lengyelország,  Magyarország,  Németor-
szág, oroszország és Szlovákia – 46 lo-
vasa indult 26 versenyszámban.
A  nemzetközi  zsűri  elnöke  a  francia  Ber-
nard Maurel volt, tagjai pedig világbajnok-
ságokon  és  olimpiákon,  paralimpiákon  bí-
ráskodó tapasztalt lovas szakemberek: Bar-

bara  Ardu  (olaszország),  Elke  Ebert  (Né-
metország),  Anne  Prain  (Franciaország),  
Ilja  Vietor  (Szlovákia),  valamint  hazánk- 
ból  Hillier  orsolya,  Franyó  Barbara  és  
Hansághy Péter. 
A  nemzetközi  verseny  két  versenyszáma  
egyben világkupa-forduló is volt, a nemze-
ti  versenyek  egyik  versenyszámát  pedig  
egyben  a  magyar  parasport-bajnok-
ságként írták ki. 
CdI3* nagydíjban és nagydíj speciálban 
Losonczy Anikó dior S-sel  lett  a második,  
mindkétszer  68%  feletti  teljesítménnyel!  
yom-Tov jázmin pedig harmadik Hexagon’s 
zodinde nyergében.
A  rendezvény  főtámogatója  az  Emberi  
Erőforrások  Minisztériuma,  támogatói  az  
oTP  Bank  Nyrt.,  a  Nemzeti  Fogyatékos-
ságügyi  és  Szociálpolitikai  Központ,  a  
Mercedes-Benz  Hungária  Kft.,  a  Hewlett  
Packard Enterprise és az SB dynamic vol-
tak. Több versenyszámot élőben is lehetett 
követni a Magyar Lovasterápia Szövetség 

Facebook-oldalán.  A közvetítést  átvette  a  
dressprod francia lovas hírportál is, és 2,5 
órás élő műsort adott a világkupáról.
A táblázatban a versenyszámok győztese-
it foglaltuk össze.
A  nemzetközi  versenyek  legeredménye-
sebb  magyar  versenyzője  yom-Tov  jáz-

min,  legeredményesebb  külföldi  verseny-
zője  a  francia  színekben  induló  Morgan  
Barbançon lett. A nemzeti versenyszámok-
ban Németh Gábor, a Magyar Lovasterá-
pia Szövetség versenyzője volt a legered-
ményesebb.        
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GYŐZTESEK, VERSENYSZÁMONKÉNT
Versenyszám Első helyezett Ló neve

Pé
nt
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Könnyűosztályú (L7 CdN-A) díjlovaglás Lustyik Fanni 
(Mezőhegyesi Ménes KHSE)

Gidran XXVII-43 
Kartel

Nemzetközi junior csapatbajnokság Felvinczi Lilla Bonjour Majlund
Nemzeti junior csapatbajnokság jakab dalma (ács józsef LSE) da Felice
Nemzetközi póni csapatbajnokság Hoffer Hanna Macciato
Nemzetközi fiatal lovas csapatbajnokság Florian Artner (Ausztria) Fatsen Seat Belt
Szent György-díj nemzeti verseny  Hoffer Hanna French Kiss
Szent György-díj nemzetközi verseny  Felix Artner (Ausztria) Sisley Santino

A magyar parasport-bajnokság győztesei

Béres Barnabás (Arany Patkó csapat) Baba
deák Réka (Motiváló csapat) Bourbon
Hadnagy Tibor 
(Magyar Lovasterápia Szövetség) Escudo

Molnár józsef (Arany Patkó csapat) Baba
Pázler Vivien (Arany Patkó csapat) Baba

Sz
om

ba
t

Könnyűosztályú díjlovaglás (CdN) L8, 
nemzeti versenyszám

Lustyik Fanni 
(Mezőhegyesi Ménes KHSE)

Gidran XXVII-43 
Kartel

junior egyéni nemzetközi versenyszám Felvinczi Lilla Bonjour Majlund
junior egyéni nemzeti versenyszám jakab dalma (ács józsef LSE) da Felice
Nemzetközi fiatal lovas egyéni Emma Gömmer (Németország) Sir Robin off Loxley
Nagydíj (CdI3*) nemzetközi versenyszám Belinda Weinbauer (Ausztria) Fustanella old
Póni egyéni nemzetközi versenyszám Hoffer Hanna Macciato

Intermediaire I. nemzeti versenyszám Németh Gábor 
(Magyar Lovasterápia Szövetség) ortega

Intermediaire I. nemzetközi versenyszám yom-Tov jázmin Bojengel
Mercedes-Benz nagydíj világkupa Morgan Barbancon (Franciaország) Sir donnerhall II old

Va
sá

rn
ap

Nemzetközi junior kűr Felvinczi Lilla Bonjour Majlund

Könnyűosztályú L9 nemzeti versenyszám Lustyik Fanni 
(Mezőhegyesi Ménes KHSE)

Gidran XXVII-43 
Kartel

Nemzetközi póni kűr Hoffer Hanna Macciato
Fiatal lovas kűr nemzetközi versenyszám Emma Gömmer (Németország) Sir Robin off Loxley
junior kűr nemzeti versenyszám jakab dalma (ács józsef LSE) da Felice
Nagydíj speciál nemzetközi versenyszám Belinda Weinbauer (Ausztria) Fustanella old

Intermediaire I. kűr nemzeti versenyszám Németh Gábor 
(Magyar Lovasterápia Szövetség) ortega

Intermediaire I. kűr nemzetközi versenyszám yom-Tov jázmin Bojengel
ELMŰ nagydíj kűr, világkupa-forduló Morgan Barbancon (Franciaország) Sir donnerhall II old

a fóTi veRseny 
Az  idén  is  megrendezte  nemzetközi  és  nemzeti  díjlovasversenyét,  valamint  lovasterápiás  versenyét  Fóton  a  
Magyar  Lovasterápia  Szövetség,  a  Nemzetközi  Gyermekmentő  Szolgálat  védnökségével  és  támogatásával.  
Három napon keresztül folytak a magyar és a külföldi profi díjlovasok, illetve a sérüléssel élő gyerekek versenyei. 
A versenyszámokat a Gyermekmentő Szolgálat ismert közéleti tagjai nyitották meg és gratuláltak a győzteseknek.
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Idén volt szerencsém ebben a szakágban 
edzőként  is  tevékenykedni,  és  ezúton  is  

szeretném megköszönni dénes jucinak és 
Babszinak  a  rengeteg  együtt  töltött  órát,  
örömöt, verejtéket, és legfőképpen a bizal-
mat,  amivel  megtiszteltek.  Nekik  hála,  
megtapasztalhattam a mindennapos fejtö-
rést, hogy mire lehet még szüksége a tanít-
ványomnak és lovának, hogy a lehető leg-
felkészültebben  érjenek  oda  életük  első  
lovastusaversenyére  ezen  a  nyáron,  Bá-
bolnán (dénes  judit  a  Pegazus  2020/7.  
számában osztotta meg velünk a történetet 
– a szerk.). Nemcsak felemelő, de elgon-
dolkodtató  élmény  is  volt,  mivel  teljesen  
más  a  „másik  oldalon állni”,  és  érzékelni  
mindazt a munkát és belefektetett energiát, 
aminek a rendezőség részeként csak egy 
nagyon  kis  szeletét  láthatja  az  ember  a  
verseny ideje alatt.
Ezen emlékek és tapasztalatok birtokában 
gurultam be a Bábolna Nemzeti Ménesbir-
tok kapuján csütörtök reggel.  Voltak lova-
sok, akik már megérkeztek, de az istállók 
nagy része még csendes volt.  Az út  túlol-
dalán  lévő tereppályán jól  hallhatóan lá-
zasan dolgoztak  (nem a vírus  miatt,  csak  
hogy időben készen legyenek) a pályaépí-
tők,  jobbik  ákos  és  nagyszerű  csapata,  
hogy  a  körülményekhez  mérten  a  lehető  
legjobb tereppályákat biztosítsák a külön-
böző kategóriáknak. Rendkívül nehéz dol-
guk  volt  a  hetek  óta  tartó  sűrű  esőzések  
miatt,  de  állhatatos  munkájuknak  köszön-
hetően minden pálya a lehető legjobb ál-
lapotban  került  átadásra.  délután  a  baj-

nokságért induló kategóriáknak állatorvosi 
szemlén kellett részt venniük, és már ezen 
a ponton látszott, hogy mindenki mennyire 
koncentrál az elkövetkező napokra.
Péntek  reggel  vacogva  álltunk  ki  kollé-
gámmal, Csoba Norberttel a melegítőpá-
lyához,  hogy  a  lovasoknak  segítségükre  
legyünk, illetve elejét vegyük az esetleges 
szabálytalanságoknak.  A  nyirkos  hideg  
és  a  szitáló  eső  ellenére  a  lovasok,  akik  
kiértek a pályára, hogy megkezdjék a be-
melegítést, az izgalomtól (valószínűleg a 

hidegtől is) kipirosodott, de mosolygó arc-
cal köszöntöttek minket. A díjlovaglás utá-
ni  ellenőrzés  az  egyik  legnehezebb  fel-
adatunk,  mivel  a  versenyző  párosok  ép-
pen a programjuk utáni első pillanatokat 
élik  át,  örömmel,  felfokozott  állapotban,  
netán  a  sírás  határán,  esetleg  dühösen,  
ezért  gyorsan  és  hatékonyan  kell  átvizs-
gálni  a  lovat,  hogy  a  versenyzők  minél  
hamarabb  túl  legyenek  rajta.  Vannak  
rossz pillanatok, de amikor egy-egy kont-
roll után megköszönöm a türelmet, egyfaj-

Mosolyok 
kÖnnyek

Az olimpiai szakágak mindegyikében aktívan veszek részt,  nagyrészt a háttérmunkálatokban stewardként, de 
biztosan állíthatom, hogy a lovastusa a kedvencem. A versenyek családias hangulata, a versenyzők lóközpontú 
életszemlélete,  és  a  részfeladatok  sokoldalúsága,  amit  lótól  és  lovastól  együttesként  megkövetel  egy  ilyen  
esemény, ez teszi ezt a szakágat a lovassportok királynőjévé.
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ta jelzésként is, hogy készen vagyunk, el-
végeztem  a  munkám,  és  kedvesen  úgy  
válaszolnak, hogy „én köszönöm”, akkor 
érzem, hogy megéri  ott  állni  a hidegben 
reggeltől estig.
A bajnokságok állása az első nap után na-
gyon  szoros  volt,  a  felnőttek  kategóriájá-
ban  az  első  helyen  holtverseny  alakult  ki  
Soha Glória és László Gabriella között, de 
az utolsó helyen állók sem voltak lemarad-
va, mivel „egy fán” belül volt mindenki.
A  terepnapokhoz  semmi  sem  fogható.  A  
lovaktól megkövetelt koncentráció, a lova-
sok  azonnali  döntésképessége,  a  háttér-
munka a csapatok, edzők, hozzátartozók 
és a rendező részéről egy laikus szemlélő 
számára  óriási  káosznak  tűnhet,  de  min-
den  tökéletesen,  percre  pontosan  ki  van  
számolva.  A  melegítőpályán  a  legkülön-
bözőbb  megoldandó  problémákkal  talál-
kozhatunk, amire előre nem feltétlenül ké-
szülhet az ember. Legyen az akár egy futó-
szárról lekapcsolódott ló, akár a bemelegí-
téshez  használt  terepugrások,  amiket  az  
elugrási  és érkezési  oldalon sárosra kiug-
ratott talaj miatt traktorral kell odébbtenni, 
vagy  csak  egyszerűen  a  „hányas  lovas  
megy?” kérdésre mindig naprakészen vá-
laszolni. Itt a legfelfokozottabb a hangulat, 
mindenki a legjobbat akarja kihozni önma-
gából és a lovából.
A pálya tökéletesen állta a sarat az októ-
beri  viszontagságos  időjárás,  a  sok  eső  
ellenére  is.  Este  a  büfében  a  vacsoránál  
fáradt, néhol kicsit koszos, de elégedett ar-
cok  vettek  körbe  minket.  A  nehezén  min-
denki  túl  volt,  másnap  már  „csak”  ügyes-
nek  kellett  lenni.  A  bajnoki  címért  folyó  
harcban Tuska Péter vezetett, egyetlen ve-
rőhibányi  előnnyel.  Kíváncsian  vártuk  a  
végső napot,  még bárki  állhatott  a dobo-
gó legfelső fokára.
A  hajnali  órákban  már  sürgés-forgástól  
voltak  hangosak  az  istállók,  mi  is  készül-

tünk  a  reggeli  kondivizsgára,  a  második  
állatorvosi szemlére, mely a lovastusában 
külön  versenyszámot  megillető  tiszteletet  
és figyelmet kap, majd délelőtt megkezdő-
dött  a  díjugratás.  Ha  az  ember  steward-
ként a melegítőpályára van beosztva, saj-
nos  nem  lát  sokat  a  versenypályából.  Vi-
szont itt lehet a legtöbbet megtudni a ver-
senyzőkről,  a  lovak  viselkedéséről  ver-
senyhelyzetben, az edzők bevált és gyak-
ran  használt  mondatairól  (pl.:  „jó,  gyere  
még  egyszer…!”),  illetve  az  izgalmakról,  
hogy jó csapatra tegyük fel a győztesnek 
járó takarókat. Még a nap is előbújt a fel-
hők  mögül,  így  napsütésben  izgulhattuk  
végig a döntő lovaglásokat.
Az  ifjúsági  lovasok  között  Merényi  Réka  
Panna győzött Hermionéval, a fiatal lovas 
kategóriában Köves Gréta nyert jósággal. 
Varga  István  lovaglásában  déva  Gidrán  
I-13 Nocsak kiérdemelte az év kezdő lova 
címet.
utolsó számként jöttek a felnőttek. Peti állt 
vezető pozícióban, így a bajnoki címért ő 
lépett utolsóként a pályára. Előtte minden 
lovas  hibátlan  pályát  lovagolt,  így  nem  
nagyon hibázhatott, de még így is ő szólt 
rá édesapjára a melegítőpályán, hogy ne 
idegeskedjen túlzottan. Ebben a sportban 
szükség van határtalan kitartásra,  megfe-
lelő szakmai háttérre,  és  arra a csipetnyi  
szerencsére, ami a bajnoki címet jelentet-
te. Két verőhiba után Tuska Péter második 
lett  Ben Bendegúzzal,  a  bronzérmet  Sári  
ádám és Reál-Száll déva démosz szerez-
ték meg, a dobogó legfelső fokára pedig 
László Gabriella állhatott  fel,  aki Suttogó 
Sacát lovagolta.
A  melegítőpályán  állva,  a  bajnokot  és  
edzőjét ölelkezni és az örömtől sírni látva, 
eszembe jutottak  azok  a  nagyszerű  pilla-
natok, amikor pár hónapja én élhettem át 
ezt az érzést, amikor könnyezve borultunk 
egymás  nyakába  a  hibátlan  tereppálya  
után jucival.
A hétvége után mindenkinek ajánlom a baj-
noktól hallott kedves szavakat, melyeket lo-
vához  intézett  az  eredményhirdetés  előtti  
hevederhúzás közben: „ígérem, ezután hó-
napokig csak legelni fogsz, semmi más dol-
god  nem  lesz!”  –  mintegy  emlékeztetőül,  
hogy lovaink nélkül nem is létezne világunk.

Tóth Tímea

■ 1. Tuska Péter és Ben Bendegúz nagyon gyors 
tempót diktált a terepen ❙ 2. Alasztics Anna 
Noriko és domino ❙ 3. Habsburg Lothringen 
Károly és Rádiháza Alfa ❙ 4. Grósz Kata 
és Leo ❙ 5. Sári ádám és Reál-Száll déva démosz 
❙ 6. Naményi Panna és Miniatür ❙  7.  Az amatőr 
csapat, balról jobbra Tóth Cintia (Határőr dózsa), 
Mezei Lívia (Határőr dózsa) és Fejes Kata 
(Kéktói Ménes) ❙  8. A verseny végére megérkezett 
az őszi korai alkony
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Elmaradt az idei jubileumi XXV. Négyesfo-
gat-hajtó  világbajnokság.  Kétségkívül  sok  
volt  körülötte  a bizonytalanság már  az év  
eleje óta, de kezdjük az elején a történetet.
A  járványhelyzetre  való  tekintettel  a  többi  
nemzetközi  sportszövetséghez  hasonlóan  
az FEI is törölte az idei évre tervezett és kiírt 
világ-  és  Európa-bajnokságokat.  A  legna-
gyobb  áldozat  a  nyári  olimpiai  játékok  
2021-re halasztása, ami a lovassport olim-

piai  szakágait  is  érzékenyen  érintette,  de  
veszélybe került a 2021-es, Budapestre ter-
vezett  Európai  Lovasjátékok,  benne  a  
négyesfogat-hajtó Európa-bajnokság is. 
Végül  a  Magyar  Lovassport  Szövetség  és  
az  FEI  között  jelenleg  az  van  érvényben,  
hogy a nem olimpiai szakágakban megren-
dezhető  a  2021-es  budapesti  európai  lo-
vasesemény.
Viszont az elmaradásra ítélt 2020-as négyes-
fogat-hajtó világbajnokságot és a 2021-re 
tervezett Európa-bajnokságot nem lehet egy 
évben  megrendezni,  ez  volt  a  nemzetközi  
szövetség  illetékeseinek  állásfoglalása,  és  
ennek szellemében bejelentkezett a hollan-
diai  Valkenswaard,  hogy  a  visszalépő  
Kronenberg  helyett  még  az  idén,  október  

8–11. között megrendezze a négyesfogat-
hajtó  vébét  (az  eredeti  időpont  augusztus  
2–6. lett volna).
Mindenki  ennek  megfelelően  készült  itt-
hon és külföldön egyaránt, bár sok volt a 
bizonytalanság  és  a  meg  nem  értés  az  
FEI-döntés  körül.  A  kiírt  határidőre  végül  
14  nemzet  35  hajtója  nevezett,  mígnem  
október 2-án pénteken, egy nappal a ma-
gyar csapat elutazása előtt érkezett a hír, 

lemondták a világbajnokság rendezését a 
vírushelyzetre való tekintettel a rendezők, 
hivatkozva a holland kormány és a telepü-
lés polgármesterének rendeletére, intézke-
désére és a világbajnokság megrendezé-
sére  kiadott  előzetes  engedély  visszavo-
nására.
Tóth Tamás szövetségi kapitány nem ujjon-
gott örömében, amikor a hivatalos hír kom-
mentálására  kértem.  „Előzetesen  is  sok  
fenntartásom volt, de tudomásul vettem haj-
tóink  elhatározását,  és  a  vb-felkészülésük-
höz igazítottuk azt a három versenyt, amit 
itthon  rendeztünk,  Mezőhegyesen,  Kisbé-
ren és Vecsésen. A kiírás a lovakra vonat-
kozó előírásokat tartalmazta, de a kiutazó 
hajtókra, személyzetre vonatkozóan voltak 

fenntartásaim.  Sajnálom,  hogy  ennyi  időt,  
energiát,  pénzt  belefektettek,  de remélem, 
mindez a 2021-es budapesti Eb-re való fel-
készülésünket  szolgálja.  Az  már  biztos,  
hogy újabb négyesfogat-hajtó világbajnok-
ság  csak  2022-ben  lesz,  ilyen  még  nem  
volt 1972 óta” – mondta Tóth Tamás.
dobrovitz  józsefnek  tizenkettedik  világ-
bajnoksága lett  volna az idei,  és  mint  el-
mondta,  eddig  mindössze  két  vb-n  nem  
állt rajthoz: az Amerikában rendezett ver-
senytől  a  költségek  tartották  távol,  most  
meg a vírus. „Még jó, hogy nem az erede-
ti terv szerint alakultak a dolgok, mert ha 
szándékunk  szerint  egy  héttel  a  vb  előtt  
kiutaztunk volna, akkor még nagyobb lett 
volna  a  veszteségünk  nekünk  és  a  támo-
gatóinknak is – mondta. Érthetetlen és fe-
lelőtlen  lépés  volt  a  holland  és  az  FEI-
illetékesektől,  nem  az  utolsó  napokban  
kellett  volna  meghozni  a  döntést.”  Ezzel  
együtt készülnek a fedeles sorozatra és a 
2021-es  szezonra,  abban  bízva,  hogy  
még egy ilyen év nem lesz – nyilatkozta 
dobrovitz józsef.
Vida józsef – aki két év munkát tett bele a 
fogatépítésbe és vállalta a világbajnokság-
ra való kiutazást – első felindulásában min-
den  lovát  és  felszerelését  eladásra  kínálta  
fel, komolytalannak és felelőtlennek ítélte a 
világbajnokság körüli történéseket, ami nem 
a legjobb fényt veti a hazai és a nemzetközi 
fogathajtósportra.  Természetesen  aludt  
egyet-kettőt a történtekre, és örömmel vettük 
a hírt, hogy ott lesz a jászkarajenői idényzá-
ró fogathajtóversenyen.
Papp  jános  szintén  a  csapat  újoncaként  
utazott  volna  ki  Valkenswaardba,  a  jövő  
évi  budapesti  Európa-bajnokságra  való  
felkészülés  egyik  állomásának  tekintette  
volna a világbajnokságot. „Mit lehet tenni, 
tudomásul vettük, ha nehezen és szomorú-
an is, de az élet nem áll meg, dolgozunk 
tovább” – fogalmazott.

Körvonalazódik a fedett pályás fogathajtó 
versenynaptár  a  2020/2021-es  idényre,  
négy  versenyhelyszínen  tizenkét  verseny-
nap szerepel a tervezetben. A hazai sze-
zon  november  14-15-én  Tápiószentmár-
tonban, a Kincsem Lovaspark fedelesében 
indul,  tehát  az  egykori  legendás  helyszín  

ismét  bekapcsolódik  a  hazai  fogathajtó  
vérkeringésbe, a lovasrészleget üzemelte-
tő Galbács Ferenc ezenkívül még decem-
ber  19–20-ra  és  február  6–7-re  vállalt  
kétnapos fedett pályás fogathajtóversenyt. 
Szilvásváradon  november  21-én  rendez-
nek fedeles versenyt.

November 27–29. között a Nemzeti Lovar-
dában  rendezik  meg az  FEI  fogathajtó  vi-
lágkupa Budapestre kiírt fordulóját, mely a 
tervek  szerint  zárt  kapus  rendezvény  lesz.  
Budapesten ez lesz a 14. fedett pályás fo-
gathajtó világkupa-forduló. Az elmúlt évben 
a  holland  Ijsbrand  Chardon  negyedszer  
nyert a magyar fővárosban (2007, 2012, 
2013, 2019). Most három holland világ- és 
Európa-bajnok  –  Ijsbrand  Chardon,  Bram  
Chardon, Koos de Ronde – mellett a belga 
dries degrieck és a francia Benjamin Aillaud 
lesz  látható  a  Nemzeti  Lovardában,  vala-
mint természetesen a szabadkártyával indu-
ló  magyar  hajtók,  a  vecsési  világbajnok  
kettőssel az élen. A hazai rendezésű fedett 
pályás  világkupa-fordulókon  még  nem  
nyert  magyar  hajtó,  és  hogy ez a negatív  
sorozat éppen most törik-e meg, az jó kér-
dés, hisz az említett hollandok kiváló hajtók, 
és mindhárman nyertek már Budapesten.
A  folytatásban  december  5-én  Horto-
bágy ad otthont a negyedik hazai fedett 
pályás  fogathajtóversenynek,  majd  az  
említett  decemberi  és  februári  tápió-
szentmártoni fedeles versenyek után ismét 
Budapest  lesz  versenyhelyszín,  március  
27–28-án.

fogaThírek
CsoMagolTunk 
és maradtunk itthon

EliNDul a hazai fedett pályás szezon

■ 1. Tóth Tamás szövetségi kapitány: „Sajnálom, hogy ennyi időt, energiát, pénzt belefektettek, de remélem, 
a budapesti Eb-re való felkészülésünket szolgálja” ❙ 2. dobrovitz józsef eddig mindössze két 
világbajnokságot hagyott ki ❙ 3. Első felindulásában minden lovát és felszerelését eladásra kínálta fel 
Vida józsef ❙ 4. Papp jános a csapat újoncaként utazott volna

■ Tavaly a holland Ijsbrand Chardon nyert a budapesti fedett pályás világkupa-fordulón

71 éves korában váratlan hirtelenséggel 
elhunyt  Bartha  István.  A  Szabolcs-Szat-
már-Bereg  megyeiek  egykori  kiváló  
kettesfogat-hajtóját, majd később vissza-
vonulását  követően  szakemberét  sokan  
ismerték, tisztelték. A magyar lovassport-
ban  végzett  munkájáért  a  Magyar  Lo-
vassportért  emlékéremmel  kitüntetett  
szakvezetőtől az egykori versenyzőtárs, 
Lázár  Vilmos  búcsúzott  a  mátészalkai  
köztemetőben.
Bartha István tevékeny szakmai életet élt, 
sikeres  ember  volt.  Kovásza  volt  Sza-
bolcs-Szatmár-Bereg  megye  fogathajtá-
sának, és jelentős szerepet vállalt, teljesí-
tett országos ügyeinkben is. Összetartot-
ta  a  megye  fogathajtását,  a  második  
családját alapította ezzel.

Másfél évtizedig a megyei 
lovasszövet ség elnökségi 
tagja volt, tíz évig a fogat-
hajtó  szakbizottság  elnö-
ke. Felkarolta szeretett me-
gyéje egyesületeit. Csapat-
vezetőként  sikerhez  segí-
tette a gondjaira bízott fia-
tal  fogathajtókat.  Érmei  
sora bizonyítja, hogy sike-
res fogathajtó.
Tanult,  hogy  taníthasson:  közel  két  évti-
zedig dolgozott  első osztályú edzőként 
és  bíróként.  Szerette  és  magas  szinten  
művelte  ezt  a  feladatát.  Legutolsó  nem-
zetközi és ob-döntő versenyén csapatve-
zetőként  elérte,  hogy tizenöt  év  után is-
mét  aranyérmes  csapata  legyen  a  me-

gyének.  utolsó  versenyén,  
a  II.  Aranypatkó  Nagydí-
jon  – ahol  vezetőbíró  volt  
– az ő tanítványai nyertek. 
Munkás  éveiben  folyama-
tosan figyelte a C kategóri-
ában  hajtó  fiatalokat,  és  
igyekezett őket ösztönözni 
a  fejlődésre,  hogy  szintet  
lépjenek.  Nagy  álma  volt,  
hogy  Szabolcs-Szatmár-

Bereg  megyéből  valamelyik  fogathajtó  
tanítványa  Magyarország  képviseleté-
ben kijusson a világbajnokságra.
„Ha van nemes halál,  az övé az volt  – 
mondta Lázár Vilmos –, utolsó perceit is 
szeretett  tanítványaival  töltötte,  pálya-
építés közben ragadta el a halál.”

Bartha istván (1949–2020)
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Elmaradt az idei jubileumi XXV. Négyesfo-
gat-hajtó  világbajnokság.  Kétségkívül  sok  
volt  körülötte  a bizonytalanság már  az év  
eleje óta, de kezdjük az elején a történetet.
A  járványhelyzetre  való  tekintettel  a  többi  
nemzetközi  sportszövetséghez  hasonlóan  
az FEI is törölte az idei évre tervezett és kiírt 
világ-  és  Európa-bajnokságokat.  A  legna-
gyobb  áldozat  a  nyári  olimpiai  játékok  
2021-re halasztása, ami a lovassport olim-

piai  szakágait  is  érzékenyen  érintette,  de  
veszélybe került a 2021-es, Budapestre ter-
vezett  Európai  Lovasjátékok,  benne  a  
négyesfogat-hajtó Európa-bajnokság is. 
Végül  a  Magyar  Lovassport  Szövetség  és  
az  FEI  között  jelenleg  az  van  érvényben,  
hogy a nem olimpiai szakágakban megren-
dezhető  a  2021-es  budapesti  európai  lo-
vasesemény.
Viszont az elmaradásra ítélt 2020-as négyes-
fogat-hajtó világbajnokságot és a 2021-re 
tervezett Európa-bajnokságot nem lehet egy 
évben  megrendezni,  ez  volt  a  nemzetközi  
szövetség  illetékeseinek  állásfoglalása,  és  
ennek szellemében bejelentkezett a hollan-
diai  Valkenswaard,  hogy  a  visszalépő  
Kronenberg  helyett  még  az  idén,  október  

8–11. között megrendezze a négyesfogat-
hajtó  vébét  (az  eredeti  időpont  augusztus  
2–6. lett volna).
Mindenki  ennek  megfelelően  készült  itt-
hon és külföldön egyaránt, bár sok volt a 
bizonytalanság  és  a  meg  nem  értés  az  
FEI-döntés  körül.  A  kiírt  határidőre  végül  
14  nemzet  35  hajtója  nevezett,  mígnem  
október 2-án pénteken, egy nappal a ma-
gyar csapat elutazása előtt érkezett a hír, 

lemondták a világbajnokság rendezését a 
vírushelyzetre való tekintettel a rendezők, 
hivatkozva a holland kormány és a telepü-
lés polgármesterének rendeletére, intézke-
désére és a világbajnokság megrendezé-
sére  kiadott  előzetes  engedély  visszavo-
nására.
Tóth Tamás szövetségi kapitány nem ujjon-
gott örömében, amikor a hivatalos hír kom-
mentálására  kértem.  „Előzetesen  is  sok  
fenntartásom volt, de tudomásul vettem haj-
tóink  elhatározását,  és  a  vb-felkészülésük-
höz igazítottuk azt a három versenyt, amit 
itthon  rendeztünk,  Mezőhegyesen,  Kisbé-
ren és Vecsésen. A kiírás a lovakra vonat-
kozó előírásokat tartalmazta, de a kiutazó 
hajtókra, személyzetre vonatkozóan voltak 

fenntartásaim.  Sajnálom,  hogy  ennyi  időt,  
energiát,  pénzt  belefektettek,  de remélem, 
mindez a 2021-es budapesti Eb-re való fel-
készülésünket  szolgálja.  Az  már  biztos,  
hogy újabb négyesfogat-hajtó világbajnok-
ság  csak  2022-ben  lesz,  ilyen  még  nem  
volt 1972 óta” – mondta Tóth Tamás.
dobrovitz  józsefnek  tizenkettedik  világ-
bajnoksága lett  volna az idei,  és  mint  el-
mondta,  eddig  mindössze  két  vb-n  nem  
állt rajthoz: az Amerikában rendezett ver-
senytől  a  költségek  tartották  távol,  most  
meg a vírus. „Még jó, hogy nem az erede-
ti terv szerint alakultak a dolgok, mert ha 
szándékunk  szerint  egy  héttel  a  vb  előtt  
kiutaztunk volna, akkor még nagyobb lett 
volna  a  veszteségünk  nekünk  és  a  támo-
gatóinknak is – mondta. Érthetetlen és fe-
lelőtlen  lépés  volt  a  holland  és  az  FEI-
illetékesektől,  nem  az  utolsó  napokban  
kellett  volna  meghozni  a  döntést.”  Ezzel  
együtt készülnek a fedeles sorozatra és a 
2021-es  szezonra,  abban  bízva,  hogy  
még egy ilyen év nem lesz – nyilatkozta 
dobrovitz józsef.
Vida józsef – aki két év munkát tett bele a 
fogatépítésbe és vállalta a világbajnokság-
ra való kiutazást – első felindulásában min-
den  lovát  és  felszerelését  eladásra  kínálta  
fel, komolytalannak és felelőtlennek ítélte a 
világbajnokság körüli történéseket, ami nem 
a legjobb fényt veti a hazai és a nemzetközi 
fogathajtósportra.  Természetesen  aludt  
egyet-kettőt a történtekre, és örömmel vettük 
a hírt, hogy ott lesz a jászkarajenői idényzá-
ró fogathajtóversenyen.
Papp  jános  szintén  a  csapat  újoncaként  
utazott  volna  ki  Valkenswaardba,  a  jövő  
évi  budapesti  Európa-bajnokságra  való  
felkészülés  egyik  állomásának  tekintette  
volna a világbajnokságot. „Mit lehet tenni, 
tudomásul vettük, ha nehezen és szomorú-
an is, de az élet nem áll meg, dolgozunk 
tovább” – fogalmazott.

Körvonalazódik a fedett pályás fogathajtó 
versenynaptár  a  2020/2021-es  idényre,  
négy  versenyhelyszínen  tizenkét  verseny-
nap szerepel a tervezetben. A hazai sze-
zon  november  14-15-én  Tápiószentmár-
tonban, a Kincsem Lovaspark fedelesében 
indul,  tehát  az  egykori  legendás  helyszín  

ismét  bekapcsolódik  a  hazai  fogathajtó  
vérkeringésbe, a lovasrészleget üzemelte-
tő Galbács Ferenc ezenkívül még decem-
ber  19–20-ra  és  február  6–7-re  vállalt  
kétnapos fedett pályás fogathajtóversenyt. 
Szilvásváradon  november  21-én  rendez-
nek fedeles versenyt.

November 27–29. között a Nemzeti Lovar-
dában  rendezik  meg az  FEI  fogathajtó  vi-
lágkupa Budapestre kiírt fordulóját, mely a 
tervek  szerint  zárt  kapus  rendezvény  lesz.  
Budapesten ez lesz a 14. fedett pályás fo-
gathajtó világkupa-forduló. Az elmúlt évben 
a  holland  Ijsbrand  Chardon  negyedszer  
nyert a magyar fővárosban (2007, 2012, 
2013, 2019). Most három holland világ- és 
Európa-bajnok  –  Ijsbrand  Chardon,  Bram  
Chardon, Koos de Ronde – mellett a belga 
dries degrieck és a francia Benjamin Aillaud 
lesz  látható  a  Nemzeti  Lovardában,  vala-
mint természetesen a szabadkártyával indu-
ló  magyar  hajtók,  a  vecsési  világbajnok  
kettőssel az élen. A hazai rendezésű fedett 
pályás  világkupa-fordulókon  még  nem  
nyert  magyar  hajtó,  és  hogy ez a negatív  
sorozat éppen most törik-e meg, az jó kér-
dés, hisz az említett hollandok kiváló hajtók, 
és mindhárman nyertek már Budapesten.
A  folytatásban  december  5-én  Horto-
bágy ad otthont a negyedik hazai fedett 
pályás  fogathajtóversenynek,  majd  az  
említett  decemberi  és  februári  tápió-
szentmártoni fedeles versenyek után ismét 
Budapest  lesz  versenyhelyszín,  március  
27–28-án.

fogaThírek
CsoMagolTunk 
és maradtunk itthon

EliNDul a hazai fedett pályás szezon

■ 1. Tóth Tamás szövetségi kapitány: „Sajnálom, hogy ennyi időt, energiát, pénzt belefektettek, de remélem, 
a budapesti Eb-re való felkészülésünket szolgálja” ❙ 2. dobrovitz józsef eddig mindössze két 
világbajnokságot hagyott ki ❙ 3. Első felindulásában minden lovát és felszerelését eladásra kínálta fel 
Vida józsef ❙ 4. Papp jános a csapat újoncaként utazott volna

■ Tavaly a holland Ijsbrand Chardon nyert a budapesti fedett pályás világkupa-fordulón

71 éves korában váratlan hirtelenséggel 
elhunyt  Bartha  István.  A  Szabolcs-Szat-
már-Bereg  megyeiek  egykori  kiváló  
kettesfogat-hajtóját, majd később vissza-
vonulását  követően  szakemberét  sokan  
ismerték, tisztelték. A magyar lovassport-
ban  végzett  munkájáért  a  Magyar  Lo-
vassportért  emlékéremmel  kitüntetett  
szakvezetőtől az egykori versenyzőtárs, 
Lázár  Vilmos  búcsúzott  a  mátészalkai  
köztemetőben.
Bartha István tevékeny szakmai életet élt, 
sikeres  ember  volt.  Kovásza  volt  Sza-
bolcs-Szatmár-Bereg  megye  fogathajtá-
sának, és jelentős szerepet vállalt, teljesí-
tett országos ügyeinkben is. Összetartot-
ta  a  megye  fogathajtását,  a  második  
családját alapította ezzel.

Másfél évtizedig a megyei 
lovasszövet ség elnökségi 
tagja volt, tíz évig a fogat-
hajtó  szakbizottság  elnö-
ke. Felkarolta szeretett me-
gyéje egyesületeit. Csapat-
vezetőként  sikerhez  segí-
tette a gondjaira bízott fia-
tal  fogathajtókat.  Érmei  
sora bizonyítja, hogy sike-
res fogathajtó.
Tanult,  hogy  taníthasson:  közel  két  évti-
zedig dolgozott  első osztályú edzőként 
és  bíróként.  Szerette  és  magas  szinten  
művelte  ezt  a  feladatát.  Legutolsó  nem-
zetközi és ob-döntő versenyén csapatve-
zetőként  elérte,  hogy tizenöt  év  után is-
mét  aranyérmes  csapata  legyen  a  me-

gyének.  utolsó  versenyén,  
a  II.  Aranypatkó  Nagydí-
jon  – ahol  vezetőbíró  volt  
– az ő tanítványai nyertek. 
Munkás  éveiben  folyama-
tosan figyelte a C kategóri-
ában  hajtó  fiatalokat,  és  
igyekezett őket ösztönözni 
a  fejlődésre,  hogy  szintet  
lépjenek.  Nagy  álma  volt,  
hogy  Szabolcs-Szatmár-

Bereg  megyéből  valamelyik  fogathajtó  
tanítványa  Magyarország  képviseleté-
ben kijusson a világbajnokságra.
„Ha van nemes halál,  az övé az volt  – 
mondta Lázár Vilmos –, utolsó perceit is 
szeretett  tanítványaival  töltötte,  pálya-
építés közben ragadta el a halál.”

Bartha istván (1949–2020)
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pedig Gubacsi  Szilárd (Algyői  Sportkör) 
5,91  hibaponttal.  Csapatversenyben  ha-
zai  siker  született,  Csongrád-Csanád me-
gye  csapata  (Apró  Virág,  Posta  dávid,  
Gubacsi Szilárd) örülhetett a bajnoki cím-
nek  9,72  hibapont  volt  az  eredményük.  
Az  ezüstérem  a  jász-Nagykun-Szolnok  
megyei csapathoz került (Márkus László, 
Katona Tamás, Berta Fruzsina, 11,04 hp), 
a  végig  szoros  és  kiélezett  versenyben  
bronzérmesek  a  Békés  megyeiek  lettek  
(Madar  dániel,  Fülöp  Adrienn,  Szabó  
Alexandra, 11,95 hp).
A póni kettes fogatok C kategóriás bajno-
ki  döntőjében  hármas  Győr-Moson-Sop-
ron megyei hajtósiker született. A bajnok 
Endrődy  Erik  lett  (jánossomorjáért  LSE,  
0/3  hp,  134,71  mp),  látványos  vetélke-
désben  utasítva  maga  mögé  a  két  jász-
Nagykun-Szolnok megyei hajtót, akik kö-
zül az ezüstérmet Kis Márk (jászárokszál-
lás VSE, 0/3 hp, 137,12 mp), a bronzér-
met  Rédei  ádám  Imre  (ugyancsak  jász-
árokszállási  VSE,  0,32  hp)  vihette  haza  
az  ünnepélyes  eredményhirdetést,  baj-
nokavatást követően.
Látványos volt a kettesfogat-hajtók d kate-
góriás  versenye,  ahol  végül  hármas  ösz-
szevetésben  dőlt  el  a  végső  sorrend:  a  
szajoli  versenyző,  Kurdics  Gergő  nyert  
(0/0/0 hp, 114,38 mp), második lett deli 
dániel  (Makó  Silver  LSE,  0/0/0  hp,  
120,68 mp), míg a harmadik helyen ábel 
István (Bodor Lovas Klub SE,  0/0/3 hp) 
végzett.
A  C kategóriás  kettesfogat-hajtó  magyar  
bajnokságot  Balatonlellén  rendezték,  
egyéniben és csapatban is hirdettek ered-
ményt. Egyéniben 46 hajtó, míg a csapat-
versenyben  16  megye  nevezett.  A  ver-
seny  kétfordulós  volt,  és  utána  a  két  pá-
lyán  hibátlanul  hajtó  hét  versenyző  rész-

vételével rendezett összevetésben döntöt-
ték el a végső sorrendet.
Egyéniben  meglepetésre  a  Somogy  me-
gyei  ifj.  Schwarcz  Béla  (zamárdi)  mind-
három  pályán  hibátlant  hajtva  megér-
demelten  szerezte  meg  első  bajnoki  cí-
mét.  A  Bács-Kiskun  megyei  Viszus  Sza-
bolcs (0/0/3 hp, 97,28 hp) az összeve-
tésben hiába ment legjobb időt, egy verő-
hibát  vétett,  ezzel  egyéni  ezüstéremmel  
és  csapatbajnoki  címmel  gazdagította  
eredménylistáját.  A  bronzérmes  a  zala  

megyei  Szalár  Róbert  lett  (0/0/3  hp,  
124,26 mp).
Csapatversenyben  az  év  C  kategóriás  
kettesfogat-hajtó  magyar  bajnoka  Bács-
Kiskun megye (Figura Szabolcs Péter,  Be-
sze Károly, Viszus Szabolcs), eredményük 
795,78  mp,  0  hp.  Az  ezüstérmet  a  zala  
megyei csapat gyűjtötte be (Lebics István, 
Szalár Róbert, Pozvék István, 802,85 mp, 
3 hp); a bronzérmet a Somogy megyeiek 
(Magyar zoltán, ifj. Schwarcz Béla, Kézs-
márki Sándor, 827,47 mp, 3.57 hp.).
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nem zárt kapuk mögött 
RendezTék
Tizenöt nemzet tizenhárom csapattal és negyvenkilenc egyéni indulóval vett részt 
a franciaországi Pauban rendezett XI. Egyesfogat-hajtó világbajnokságon – itt je-
gyezzük meg, hogy ilyen kevés induló még nem volt az egyesfogat-hajtó világbaj-
nokságok  történetében.  Az  indulók  mezőnyében  négy  magyar  fogathajtó  volt,  
Lantos Gábor, Kun Andrea, demkó zsolt és Pál István zoltán.
A világbajnokságról a decemberi Pegazusban részletesen beszámolunk.

A  Magyar  Lovassport  Szövetség  Fogat-
hajtó  Szakbizottsága  az  idén  is  kiírta  a  
fogathajtósportunk  másod-  és  harmad  vo-
na  lában  szereplő,  B  és  C  kategóriás  fo-
gathajtók  számára  a  magyar  bajnoki  
döntőt (mint ismeretes, az egyes, kettes és 
négyes  A  kategóriákban  Vecsésen  ren-
dezték a 2020. évi bajnoki döntőt, mely-
ről  az  októberi  Pegazusban  már  beszá-
moltunk).
A  B  kategóriás  kettesfogat-hajtók  egyéni  
és  csapatbajnoki  döntőjét  lapzártánkat  
követően  rendezték  jászkarajenőn,  arról  
a  decemberi  Pegazusban  számolunk  be  
részletesen.
Az egyes fogatok és a póni kettes fogatok 
C  kategóriás  egyéni  és  csapatbajnoki  
döntőjét  Mindszenten  tartották.  A  Tisza-
parti  település  lovasklubja  Csatordai  La-
jos elnök vezetésével ezúttal jól előkészí-
tett versenyt bonyolított le. A járvány miatt 
szinte az utolsó pillanatig kétséges volt a 
verseny  megrendezése,  de  végül  –  erre  
mondják, hogy minden jó, ha a vége jó – 

látványos és izgalmas hajtásokban dőltek 
el a bajnoki címek és helyezések.
Az  egyes  fogatok  mezőnyében  Mikus  
László,  az  Abonyi  Lovas  Klub  hajtója  
megérdemelten lett 2020 magyar bajno-
ka,  hisz  mindkét  pályán  hibátlan  hajtást  
láthatott tőle a közönség. Második helyen 
végzett  Madar  dániel  (Lovas  Barátok  
Egyesület)  2,52  hibaponttal,  harmadik  

a Második vonalban is a Bajnoki címekért hajtottak

„Szinte 
az utolsó pillanatig 

kétséges volt 
a verseny 

megrendezése, 
de végül látványos 

és izgalmas hajtásokban 
dőltek el 

a bajnoki címek
 és helyezések”

■ 1. A nagylóval induló hajtók csapat- 
és egyéni dobogósai Mindszenten 
❙ 2. Az egyesfogat-hajtók egyéni dobogósai 
Mindszenten ❙ 3. A C kategóriás egyesfogat-
hajtók csapatbajnokságát a Csongrád-Csanád 
megyei csapat nyerte ❙ 4. A C kategóriás 
kettesfogat-hajtók egyéni érmesei Balatonlellén 
❙ 5. A póni kettes fogatok versenyének 
csapat- és egyéni dobogósai
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A  lovastársadalom  ismert  és  elismert  
szakemberétől, a Nyugat-Magyarorszá-
gi  Lovas  Szövetség  elnökségi  tagjától  
családja,  rokonai,  ismerősei  körében,  
lovasbarátai és a fogat-
hajtó  szakág  nevében  
dr.  Szentirmai  István,  
ács  város  polgármeste-
re  búcsúzott  a  komáro-
mi köztemetőben.
Az  ácsi  születésű  Mo-
gyorós  György  Moson-
magyaróváron  szerzett  
diplomát az agrármérnö-
ki karon. 1978-ban került 
a  Banai  Termelőszövet-
kezetbe főállattenyésztő-
nek, hozzá tartozott a banai lipicai törzs-
tenyészet is, mely több fogatot is adott az 
akkori  fogatsport  számára.  így  került  a  
Nyugat-Magyarországi Lovas Szövetség 

edzői  bizottságába.  Az  edzői  bizottság  
tagjaként, bíróként a helyi fogathajtást se-
gítette  eleinte,  de  a  szilvásváradi  és  az  
azt  követő kecskeméti  világbajnokságon 

is  részt  vett  bíróként,  
majd  később  a  verseny-
iroda dolgozójaként.
A többi  lovasvezetőhöz 
képest nagyobb volt  az 
affinitása az irodai mun-
kához,  majd  később  a  
számítógépekhez.  így  
lett  titkár  és  egyszemé-
lyes  versenyiroda.  Sok-
sok  verseny  befejezése  
után a számítógépes vi-
lág előtt lepedőnyi papí-

rokon  kellett  kiszámolni  az  eredményt.  
Aztán jött a számítógép, amikor az ada-
tok betáplálása után már nem kellett fej-
ben vagy kalkulátorral számolni.

A  technikai  értekezleteken  határozott  
utasításokat  adott  a  versenyzők  számá-
ra. Az ő számára egy verseny alkalmá-
val már a nevezésektől megkezdődött a 
munka. Adatokat rögzített, számolt, ösz-
szesített, úgyhogy ő a versenyekből nem 
sok mindent látott. Szerette ezt a felada-
tot, és mindig teljesítette is a vállalt mun-
kát. Humora, viccmesélő képessége szó-
rakoztatta a többieket is. Mikor már ab-
bahagyta a munkát a régióban, sokszor 
mondtuk: „mit mondana most a Gyuri?”.
Súlyos betegsége januárban kezdődött, 
szervezete szeptember 21-én adta fel a 
földi harcot. Nyugodt szívvel elmondhat-
juk a Pál apostol Timóteushoz írt II. levele 
4. fejezetének 7. versszakában lévő ige-
szakaszt:  „Ama  nemes  harcot  meghar-
coltam,  futásomat  elvégeztem,  a  hitet  
megtartottam” – búcsúzott dr. Szentirmai 
István.

mogyorós györgy (1948–2020)

Megvan,  de  máris  változott  az  FEI  fedett  
pályás  fogathajtó  világkupa-sorozatának  
versenynaptára,  ugyanis alig hogy napvi-
lágot látott a tervezet, az első versenyt ren-
dező Lyon visszalépését jelentette be.
Az Equita Lyon rendezősége október 14-én 
jelentette be, hogy a verseny, amely októ-
ber 24. és november 1. között került volna 
megrendezésre,  elmarad.  Ezzel  a  fogat-
hajtó-világkupa ezen fordulója is elmaradt. 

A francia miniszterelnök, Emmanuel Macron 
által bejelentett intézkedések, legfőképpen 
a  21.00-tól  érvényes  esti  kijárási  tilalom  
lehetetlenné  teszik  a  rendező  számára,  
hogy a versenyt  jól  megrendezze a lova-

sok és  fogathajtók számára.  Bejelentették 
ugyanakkor, hogy az Equita Lyon 2021-es 
versenyét  2021.  október  27–31.  között  
rendezik.
Az FEI a fedett pályás világkupa-sorozatot 
2001/2002-ben  írta  ki  első  alkalommal,  
ez lesz (lenne) a huszadik, ju-
bileumi rendezvénysorozat. A 
tervezett öt helyszín Lyon, Bu-
dapest,  Genf,  Mechelen  és  
Lipcse – plusz a döntő helyszí-
ne,  Bordeaux  –,  az  indulók  
az ausztrál Boyd Exell, a hol-
land Koos de Ronde, Ijsbrand 
Chardon és Bram Chardon, a 
német Mareike Harm, a belga 
Glenn Geerts és dries degrieck, a francia 
Benjamin Aillaud, a svájci jérôme Voutaz, 
és a tíz résztvevő között egyetlen magyar 
indulóként  a  vecsésiek  világbajnoka,  
dobrovitz  józsef.  Az  elmúlt  évi  címvédő  
Ijsbrand Chardon.
A törölt lyoni fordulón Boyd Exell, Koos de 
Ronde,  jérôme  Voutaz,  dobrovitz  józsef   
és Ijsbrand Chardon indultak volna; a kö-

vetkező  állomás  Budapest  lesz  november  
28–29-én Koos de Ronde, Bram Chardon, 
Ijsbrand  Chardon,  dries  degrieck  és   
Benjamin  Aillaud  részvételével.  A  genfi   
fordulót  december  12–13.  között  tartják,  
ott  Mareike  Harm,  Boyd  Exell,  Bram  

Chardon, Benjamin Aillaud és 
Glenn Geerts indul; majd bele-
fér még az év végéig egy ver-
senynap a belgiumi Mechelen-
ben,  de  cember  29–30-án  jé-
rôme  Voutaz,  Mareike  Harm,  
dobrovitz  józsef,  Boyd  Exell  
és  Koos de Ronde részvételé-
vel. Lipcsében január 15–17-én 
találkozik  Bram  Chardon,  

Ijsbrand Chardon, Benjamin Aillaud, Glenn 
Geerts és dries degrieck.
A  döntőt  a  franciaországi  Bordeaux-ban  
rendezik február 6–7. között. A döntőbe a 
lipcsei  versenyt  követően  az  első  hat  he-
lyen álló hajtó jut be.

Összeállította: 
baraa-press sport

az fei TeRvez, az élet átírja

„Megvan, 
de máris változott 

a fedett pályás 
világkupa-sorozat 
versenynaptára”
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iroda dolgozójaként.
A többi  lovasvezetőhöz 
képest nagyobb volt  az 
affinitása az irodai mun-
kához,  majd  később  a  
számítógépekhez.  így  
lett  titkár  és  egyszemé-
lyes  versenyiroda.  Sok-
sok  verseny  befejezése  
után a számítógépes vi-
lág előtt lepedőnyi papí-

rokon  kellett  kiszámolni  az  eredményt.  
Aztán jött a számítógép, amikor az ada-
tok betáplálása után már nem kellett fej-
ben vagy kalkulátorral számolni.

A  technikai  értekezleteken  határozott  
utasításokat  adott  a  versenyzők  számá-
ra. Az ő számára egy verseny alkalmá-
val már a nevezésektől megkezdődött a 
munka. Adatokat rögzített, számolt, ösz-
szesített, úgyhogy ő a versenyekből nem 
sok mindent látott. Szerette ezt a felada-
tot, és mindig teljesítette is a vállalt mun-
kát. Humora, viccmesélő képessége szó-
rakoztatta a többieket is. Mikor már ab-
bahagyta a munkát a régióban, sokszor 
mondtuk: „mit mondana most a Gyuri?”.
Súlyos betegsége januárban kezdődött, 
szervezete szeptember 21-én adta fel a 
földi harcot. Nyugodt szívvel elmondhat-
juk a Pál apostol Timóteushoz írt II. levele 
4. fejezetének 7. versszakában lévő ige-
szakaszt:  „Ama  nemes  harcot  meghar-
coltam,  futásomat  elvégeztem,  a  hitet  
megtartottam” – búcsúzott dr. Szentirmai 
István.

mogyorós györgy (1948–2020)

Megvan,  de  máris  változott  az  FEI  fedett  
pályás  fogathajtó  világkupa-sorozatának  
versenynaptára,  ugyanis alig hogy napvi-
lágot látott a tervezet, az első versenyt ren-
dező Lyon visszalépését jelentette be.
Az Equita Lyon rendezősége október 14-én 
jelentette be, hogy a verseny, amely októ-
ber 24. és november 1. között került volna 
megrendezésre,  elmarad.  Ezzel  a  fogat-
hajtó-világkupa ezen fordulója is elmaradt. 

A francia miniszterelnök, Emmanuel Macron 
által bejelentett intézkedések, legfőképpen 
a  21.00-tól  érvényes  esti  kijárási  tilalom  
lehetetlenné  teszik  a  rendező  számára,  
hogy a versenyt  jól  megrendezze a lova-

sok és  fogathajtók számára.  Bejelentették 
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rendezik.
Az FEI a fedett pályás világkupa-sorozatot 
2001/2002-ben  írta  ki  első  alkalommal,  
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dapest,  Genf,  Mechelen  és  
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ne,  Bordeaux  –,  az  indulók  
az ausztrál Boyd Exell, a hol-
land Koos de Ronde, Ijsbrand 
Chardon és Bram Chardon, a 
német Mareike Harm, a belga 
Glenn Geerts és dries degrieck, a francia 
Benjamin Aillaud, a svájci jérôme Voutaz, 
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indulóként  a  vecsésiek  világbajnoka,  
dobrovitz  józsef.  Az  elmúlt  évi  címvédő  
Ijsbrand Chardon.
A törölt lyoni fordulón Boyd Exell, Koos de 
Ronde,  jérôme  Voutaz,  dobrovitz  józsef   
és Ijsbrand Chardon indultak volna; a kö-

vetkező  állomás  Budapest  lesz  november  
28–29-én Koos de Ronde, Bram Chardon, 
Ijsbrand  Chardon,  dries  degrieck  és   
Benjamin  Aillaud  részvételével.  A  genfi   
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Chardon, Benjamin Aillaud és 
Glenn Geerts indul; majd bele-
fér még az év végéig egy ver-
senynap a belgiumi Mechelen-
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és  Koos de Ronde részvételé-
vel. Lipcsében január 15–17-én 
találkozik  Bram  Chardon,  

Ijsbrand Chardon, Benjamin Aillaud, Glenn 
Geerts és dries degrieck.
A  döntőt  a  franciaországi  Bordeaux-ban  
rendezik február 6–7. között. A döntőbe a 
lipcsei  versenyt  követően  az  első  hat  he-
lyen álló hajtó jut be.

Összeállította: 
baraa-press sport

az fei TeRvez, az élet átírja

„Megvan, 
de máris változott 

a fedett pályás 
világkupa-sorozat 
versenynaptára”
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A szokásosnál  kevesebb,  tizenhat  kate-
góriában hirdettek eredményt a nap vé-

gén, de örömteli, hogy a legtöbb korcsoport-
ban ezúttal egész népes mezőny gyűlt ösz-
sze, az esetek többségében szép verseny bon-
takozott  ki.  Az érmes  helyezések  tekinteté-
ben is nagy volt a változatosság, minden részt 
vevő  egyesület  képviseletében  legalább  
egy-egy versenyző dobogóra állhatott.

Amatőr  műlovas  kategóriában  a  Tündér-
kert  LSE  versenyzője,  Imre  dorina  győze-
delmeskedett, míg a második és a harma-
dik helyen Szász Letícia és Csák Lívia Mer-
cédesz,  a  Pasaréti  Honvéd  LSE  két  ver-
senyzője  végzett.  Az  amatőr  lovasok  kö-
zött a Berri SE uralta a dobogót, Papp Lili, 
Szabó-Kita Anna és Nagy Boglárka kiváló 
gyakorlatainak  köszönhetően,  melyeket  

Hajnal  hátán  mutattak  be.  Szép  példája  
az egyesületek közötti együttműködésnek, 
hogy mivel a lányok edzője, Könyves-Tóth 
Eszter  ezúttal  nem  tudott  futószárazni,  a  
lovakkal a versenyen Villányi Krisztina dol-
gozott,  így  segítve  győzelemhez  a  berris  
versenyzőket.
Az  utánpótlás  kategória  idősebb  korcso-
portjában a Pasaréti  Honvéd LSE két  ver-

senyzője,  Nagy-Baló  Bori  és  Töreky  
Sophie  Katalin  végzett,  akik  a  jancsecz  
György  által  futószárazott  Szellő  hátán  
mutatták be gyakorlataikat. A fiatalabbak 
között a Budapesti Lovasklub versenyzője, 
Gyabronka Berta végzett  az első helyen, 
aki  a  kaposvári  Lovasakadémia  lova,  
Autómata hátán versenyzett, szintén Villá-
nyi Krisztina futószárazásával. utánpótlás 
lépés  kategóriában  változatosabb  volt  a  
dobogó,  Regős  Kincső  (PHLSE,  Szellő)  
nyakába került az aranyérem, Székely Lil-
la  (BSE,  Hajnal)  végzett  a  második,  
Gyombolai Szonja Léna (TLSE, Autómata) 
a harmadik helyen.
A d kategóriát ismét a Berri SE uralta, Szé-
kely  Bianka,  Némedy  Fruzsina  és  ugrin  
Luca szintén Hajnal hátán versenyezve hó-
dították el a kategória érmeit. C kategóriá-
ban Héder Tünde és Csipkereki olga tanít-
ványa,  Csipkereki  Brigitta,  a  Tündérkert  
LSE versenyzője is Autómata segítségével 
tudta megnyerni kategóriáját, második he-
lyen  a  BLK  színeiben  Keller  Csenge  vég-
zett zakariás hátán, futószárazója Sándor 
Natália, edzője Török Barbara. B kategó-
riában  a  kaposvári  Lovasakadémia  SC  
versenyzője állt az élre – szintén Autómata 

és Villányi Krisztina, valamit Bence Balázs 
edzői  munkája  segítségével  –,  második-
ként  pedig  Hantos  orsolya  (MPSzSM)  
végzett a Habsburg-Lothringen Eilika által 
futószárazott  Face  to  Face  hátán.  ők  lé-
pés  páros  kategóriában  Vasvári  Brigittát  
és  Petrényi  Vivien  Reginát,  valamint  az  
egyesület  lépés  csapatát  egy-egy  arany-
éremhez is hozzásegítették.
Kicsit kisebb volt a mezőny a nemzetközi 
kategóriákban, Vasvári Brigitta (MPSzSM, 
Feigh  Lady,  ács  Kornélia,  Habsburg-
Lothringen  Eilika,  Füzesi  orsolya)  gyer-
mek leány kategóriában, Németh Blanka 
(MPSzSM)  felnőtt  női  kategóriában,  és  
Habsburg-Lothringen  Károly  Konstantin-
nal  felnőtt  párosban  Cornetto  hátán  sze-
reztek aranyérmet, a BLK-s Szabó Nikolett 
és  jakab  Liza  pedig  ifjúsági  párosban,  
Herceg  hátán.  Szélesebb  verseny  bonta-
kozott  ki  az  ifjúsági  egyéni  kategóriák-
ban:  az  ifjúsági  leány  mezőnyben  a  
PHLSE két versenyzője, Karna Rebeka és 
Gönczi dorottya (PHLSE, Fecske, jancsecz 
György) küzdelmére lehetett számítani. A 
verseny  során  egyikük  sem nyújtott  száz-
százalékos teljesítményt, végül azonban a 
szoros megmérettetésben dorottya időtúl-

lépés miatt egypontos levonást kapott, így 
ezúttal  Karna  Rebeka  győzedelmeske-
dett.  Mögöttük  minimális  különbséggel  
maradt le az utóbbi időben hatalmas fej-
lődést mutató Basa Franciska (BSE, Harry 
Potter, Villányi Krisztina, Könyves-Tóth Esz-
ter). Bátyja, Basa Máté (BSE, Harry Potter, 
Villányi Krisztina, Könyves-Tóth Eszter) az 
ifjúsági fiú kategóriában a dobogó legfel-
ső fokára állhatott, második helyen pedig 
a Magyar Póni Klub Szövetség színeiben 
Habsburg-Lothringen  Károly  Konstantin  
végzett.
Bár  hagyományos  évben  október  elejével  
véget is ért volna a versenyszezon, idén a 
versenyzőkre  a  tavaszi  időszakot  pótolan-
dó, további megmérettetések várnak. októ-
ber közepén Sóskúton mérik össze tudásu-
kat a résztvevők (ez lapunk megjelenésekor 
már múlt időben értendő), november 7–8-án 
pedig  Kaposváron,  a  későbbre  halasztott  
országos bajnokságon léphetnek pályára a 
tervek szerint.

A fotókon a Pasaréti Honvéd LSE verseny-
zői láthatók.

Bence-Kiss Krisztina

a világbajnokság helysz ínén versenyeztek
jövőre  rangos  eseménynek,  a  fel-
nőtt  lovastorna  világbajnokságnak  
ad  otthont  a  Nemzeti  Lovarda;  itt  
került megrendezésre októberben a 
lovastorna  szakág  karantén  utáni  
első  minősítőversenye  is.  Bár  a  fo-
lyamatos  karanténba  kerülések  és  
edzéskimaradások  nem  könnyítet-
ték meg az egyesületek, edzők, ver-
senyzők – és persze a szervezők – 
helyzetét, végül hat egyesület ötven 
versenyzője mérte össze tudását az 
egynapos  verseny  során;  ahol  rá-
adásul egy Budapesten tanuló nor-
vég versenyző is vendégszerepelt. 2 3 4 51
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Emlékszel-e arra, hogy mikor ültél 
először nyeregbe?
A legélénkebb emlékek arról az esetről él-
nek  bennem,  amikor  első  alkalommal  ül-
tem szamárhátra: a szülőfalumban, a vaj-
dasági  oromhegyesen  történt,  s  az  állat  
egyszer  csak  ledobott  magáról,  majd  hú-
zott maga után, mígnem aztán sikerült visz-
szakapaszkodnom a hátára. Ekkor megfo-
gadtam, hogy ez az első alkalom egyben 
az utolsó is lesz.

A lovak iránti szereteted azonban 
mit sem csorbult ennek hatására.
A  lovak  régóta  jelen  vannak  a  családunk  
életében; ahogy az elődök többsége, úgy 
nagyszüleim is  a mindennapi mezőgazda-
sági  munkák  során  hasznosították  őket.  
Noha miután felhagytak a gazdálkodással, 
egy ideig nem volt ló a háznál, édesapámat 
addig kérleltem,  míg végül  vásárolt  egyet,  
nem sokkal  később pedig  még egyet.  Az-
óta elkerültem otthonról, de az első lovam 

még mindig  megvan:  az  udvaron,  egy  kis  
karámban tölti mindennapjait – különösebb 
feladata nincs, de nagyon kötődünk hozzá.
Hogyan  s  mikor  kerültél  a  lovas-
sport vérkeringésébe?
Az első élményeim a Vajdasági Vágtához 
fűződnek: öt évvel ezelőtt, tizennyolc esz-
tendős  koromban  keresett  meg  a  szom-
széd  falu,  Adorján  polgármestere,  s  fel-
kért,  hogy induljak el a versenyen a tele-
pülést  képviselve.  Elsőre  nem jutottam to-

„A  valaha  volt  egyik  legizgalmasabb,  legérdekesebb  futam”  –  méltatta  a  13.  Nemzeti  Vágta  döntőjét  a  
közvetítőállásból  Pécsi  István,  miközben  átvágtatott  a  mezőny  a  célvonalon.  Noha  a  járványhelyzetre  való  
tekintettel  a  nézők  ezúttal  csak  a  tévéképernyők  elől  szurkolhattak  a  versenyzőknek,  a  győztes,  Ördög Alen  
boldogságát e tény cseppet sem tudta beárnyékolni.
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vább,  két  évvel  később  azonban  már  si-
kerrel  jártam.  Aztán  a  szintén  vajdasági  
lovas,  Kósa Sándor adott  lehetőséget  az 
indulásra, és végül a Nemzeti Vágta elő-
döntőjéig  sikerült  jutnom.  Mindent  össze-
vetve  az  idei  volt  a  negyedik  alkalom,  
hogy részt vehettem a budapesti megmé-
rettetésen  –  ezúttal  a  Veszprém  megyei  
Porva községet képviselve.
A pályafutásod szempontjából kulcs-
fontosságúnak bizonyult, hogy kap-
csolatba kerültél a Nemzeti Vágta 
korábbi kétszeres győztesével, Mol-
nár Gyöngyivel.
Tavaly  év  végén  keresett  meg  Gyöngyi,  
aki nemcsak verseny-,  hanem munkalehe-
tőséget  is  kínált  –  így  kerültem  Érsekhal-
mára,  a  lovardájába,  ahol  verseny-  és  
munkalovas  is  vagyok  egyszerre.  Legfő-
képpen  a  telivérekkel  dolgozom:  mivel  
még  amatőr  státuszban  vagyok,  ezért  a  
két évnél idősebbeket lovagolom, s készí-
tem  fel  őket  például  a  Kincsem  Park  ga-
loppversenyeire.  Az  idei  szezonban  már  
zsokéjelöltként ülhettem a nyeregbe, s ed-
dig  összesen  15  versenyen  vettem  részt.  
Mivel a lovardában lakom, szinte minden 
percemet  a  lovak  körül  tölthetem.  Annak  
idején  egyébként  számítástechnika  sza-
kon  végeztem,  de  ez  a  terület  nem  von-
zott, sokkal inkább a lovasélet.
Hogyan készültél a budapesti meg-
mérettetésre?
decemberben  kezdtem  el  a  tréninget  az  
idén  nyolcéves,  magasan  telivérezett  fél-
vér Ricardóval, akinek már volt tapasztala-
ta  a  Nemzeti  Vágtát  illetően.  Molnár  
Gyöngyi  idomárként  segítette  a  munkát,  
ami  alapozással  kezdődött,  majd  pedig  
fokozatosan, lépésről lépésre hoztuk egy-
re jobb formába a lovat. A felkészülés utol-
só  másfél  hónapjához  érve  dunakeszire,  
az  Alagi  Lóversenypálya  és  Tréningköz-
pontba költöztünk,  ahol a legjobb feltéte-
lek és körülmények mellett edzhettünk.
A rendkívüli helyzet ellenére el tu-
dott kísérni valaki a családodból?
A verseny első napját megelőző napon ér-
keztem Budapestre, a Hősök terére. A csa-
ládom a koronavírus-járvány, illetve az azt 
övező karanténszabályok miatt nem tudott 
velem tartani, így otthonról, a televízión ke-
resztül  kísérték  figyelemmel  a  Nemzeti  
Vágta két versenynapját. A versenyzők kö-

zött  viszont  jócskán  akadtak  ismerősök,  
ezért  tisztában  voltam  azzal,  hogy  ki  mi-
lyen  képességű  lovas,  így  sejtettem,  mire  
számíthatok majd tőlük.
Láttál  rá  esélyt,  hogy  a  döntő  fu-
tamban  te  vágtatsz  majd  át  első-
ként a célvonalon?

Titkon minden résztvevő bízik ebben, külö-
nösen  annak  ismeretében,  hogy  ezen  a  
versenyen  bármi  megtörténhet,  s  akármi-
kor  borulhat  a  papírforma.  Nem  ritkák  a  
váratlan  bukások,  ahogy  az  sem,  hogy  
valaki  rosszul  kapja el  a rajtot.  ugyanak-
kor elmondható az is, hogy mivel a pálya 

■ 1. A Veszprém megyei Porva színeiben nyert a vajdasági Ördög Alen ❙ 2. „Szerettem volna a futam 
elején az élre állni, de nem jött össze, így a másodperc törtrésze alatt kellett taktikát váltanom” 
– nyilatkozta Ördög Alen, aki itt még nem az élen halad
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RagaSzKoDtaK a hElYSzíNhEz
Noha a koronavírus-járvány miatt a szervezők zárt kapuk mögött voltak kénytelenek 
megtartani a 13. Nemzeti Vágtát, egy pillanatig sem merült fel bennük, hogy alterna-
tívát keressenek a grandiózus Hősök terei helyszín helyett.
Szotyori Nagy Kristóf versenyigazgató lapunknak hangsúlyozta, a rendezvény az 
évek  alatt  a  Kárpát-medence  legnagyobb  kulturális  eseményévé  nőtte  ki  magát,  
ugyanakkor nemcsak a régióban, hanem az egész világon nagy érdeklődésre tart 
számot.  Éppen ezért  volt  fontos,  hogy a Nemzeti  Vágta lovasai  idén is  a  főváros  
emblematikus terén, a magyar történelem nagy alakjainak szobrai előtt mérethessék 
meg magukat. Emellett az sem volt utolsó szempont, hogy a verseny sajátos, ovális 
alakú versenypályáját  ebben a méretben egyetlen más hazai lovaslétesítményben 
sem tudták volna kialakítani.
A versenyigazgató arról is beszélt, hogy ez volt a második alkalom, hogy október-
ben szervezték meg az eseményt. Az eredeti tervek szerint a Hősök tere idén szep-
temberben az 52. Nemzetközi Eucharisztikus Kongresszusnak adott volna otthont, 
s  bár  e  rendezvényt  a  járványhelyzet  miatt  egy  évvel  későbbre  ütemezték  át,  a  
helyszín októberre vált  alkalmassá a Nemzeti  Vágta megszervezésére.  „Ekkorra 
eresztették le a városligeti csónakázótavat, melynek medre – ami télen jégpálya-
ként  üzemel – a rendezvényünk egyfajta hátországát jelenti.  Itt  kapnak helyet  a 
lovak,  s  egyebek mellett  itt  van lehetőségük a versenyzőknek bemelegíteni  is”  – 
magyarázta Szotyori Nagy Kristóf. Szavai szerint, ha a nézőknek nem is lett volna 
ideális a viszonylag hűvös októberi idő, a versenyek szempontjából mindez tökéle-
tesnek  bizonyult,  így  a  tervekhez  hűen  sikerült  megrendezniük  –  és  képernyőre  
vinniük – a futamokat.

kicsi,  nem  könnyű  előzni  rajta:  ha  valaki  
kívülről próbálkozik meg ezzel, akkor a lo-
vának  klasszisokkal  jobbnak  kell  lennie,  
mint az előzni kívánt vetélytársénak.
A sok eshetőség ellenére kitűztél-e 
magad elé valamiféle taktikát?
Ahogy  említettem,  a  pálya  nehéz,  ezért  
szerettem volna a futam elején az élre áll-
ni, s onnan diktálni a tempót, azonban ez 
nem jött össze, így a másodperc törtrésze 
alatt  kellett  taktikát  váltanom.  Hála  Isten-
nek,  a végére minden jól  alakult,  és  meg-
nyertem a finálét.

Szemmel láthatóan rendkívül nagy 
boldogságot okozott neked a győ-
zelem, de mégis: nem éreztél kese-
rű szájízt amiatt, hogy üres lelátók 
előtt diadalmaskodtál?
Természetesen furcsa volt ez a helyzet, de 
a futamok alkalmával kizárólag a verseny-
zésre  összpontosítottam,  ezért  nem  volt  
időm ezen morfondírozni. ugyanakkor ab-
ban biztos voltam – és éreztem is –, hogy 
minden családtagom és barátom teljes erő-
vel szurkol nekem, még ha nem is a helyszí-
nen. Nem győzöm elégszer megköszönni 
nekik  és  mindazoknak,  akik  segítettek  és  
bíztak bennem.
Mik a további terveid a lovassport 
terén?
Szeretnék – ha lehet, minél többször – nyer-
ni a Kincsem Park galoppversenyein, a hosz-
szú távú tervem pedig az, hogy lovagolhas-
sak  idővel  a  derbyn  is.  Ha  lesz  lehetősé-
gem, akkor természetesen a jövő évi Nem-
zeti Vágtán is szeretnék elindulni, de csakis 
Ricardó  nyergében.  Akkor  sem  keseredek  
el, ha utóbbi nem jön össze, annál is inkább, 
mivel  őszintén  kívánom,  hogy  minél  több  
versenytársam élje  át  ugyanezt  a  csodála-
tos, szinte felfoghatatlan érzést, amit a Nem-
zeti Vágta megnyerése okozott számomra.

Szőcs Attila

■ 1. A kocsitoló versenyt Kocs község csapata 
nyerte ❙ 2.  A nemzetközi futam résztvevői 
hagyományosan bábolnai Shagya-arabokon 
versenyeznek ❙ 3. A magasugratásban zárug 
Gyula és Action Boy (a fotón a 195 cm-es kőfal
mögött) holtversenyben első helyezettek lettek
❙ 4. A Kishuszár Vágtát a Csetényt képviselő 
Vörös Tamara nyerte ❙ 5. A Kassai Lajos-féle 
lovasíjászok is megtartották a bemutatójukat
❙ 6. A nemzetközi futamot a Szlovéniát képviselő 
Peter Pozar jr. nyerte ❙  7. A Kincsem+ Fogatvágtát 
az ottlakai ménes hajtója, Makoviczki Richárd 
nyerte ❙  8. A nézőkhöz ezúttal csak 
a tévéközvetítés révén jutott el a grandiózus verseny 
❙  9. A 195 centiméterre emelt kőfalat is átugratta 
ifj. Szabó Gábor Timpex Fényévvel, ezzel 
holtversenyben elsők lettek ❙  10. Szoros volt 
a verseny a fogatvágtán ❙  11. Vörös Tamara vezeti 
a Kishuszár Vágta mezőnyét ❙  12. Nem maradtak 
el a megszokott színes kísérőprogramok semFo
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Szőcs Attila

■ 1. A kocsitoló versenyt Kocs község csapata 
nyerte ❙ 2.  A nemzetközi futam résztvevői 
hagyományosan bábolnai Shagya-arabokon 
versenyeznek ❙ 3. A magasugratásban zárug 
Gyula és Action Boy (a fotón a 195 cm-es kőfal
mögött) holtversenyben első helyezettek lettek
❙ 4. A Kishuszár Vágtát a Csetényt képviselő 
Vörös Tamara nyerte ❙ 5. A Kassai Lajos-féle 
lovasíjászok is megtartották a bemutatójukat
❙ 6. A nemzetközi futamot a Szlovéniát képviselő 
Peter Pozar jr. nyerte ❙  7. A Kincsem+ Fogatvágtát 
az ottlakai ménes hajtója, Makoviczki Richárd 
nyerte ❙  8. A nézőkhöz ezúttal csak 
a tévéközvetítés révén jutott el a grandiózus verseny 
❙  9. A 195 centiméterre emelt kőfalat is átugratta 
ifj. Szabó Gábor Timpex Fényévvel, ezzel 
holtversenyben elsők lettek ❙  10. Szoros volt 
a verseny a fogatvágtán ❙  11. Vörös Tamara vezeti 
a Kishuszár Vágta mezőnyét ❙  12. Nem maradtak 
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Az  év  egyik  legnagyobb  versenye,  és  
annak  a  lónak,  lovasnak,  trénernek,  

tulajdonosnak  és  tenyésztőnek,  aki  meg-
nyeri,  örökre  hatalmas  dicsőséget  jelent.  
Ez a Kincsem díj, amely idén sem okozott 
csalódást.  Hosszú  évtizedekig  a  Magyar  
derby  után  egy  hónappal  futották  ezt  a  
versenyt, amely a háromévesek első olyan 
hosszútávú  nagyversenye  derby-távra,  
amelyben a pálya legjobb idősebb lovai-
val  mérhetik  össze  a  tudásukat.  Évekkel  
ezelőtt áthelyezték szeptember első hétvé-
géjére,  idén  a  koronavírus  okozta  késői  
szezonkezdés  miatt  pedig  október  18-ra  
tolódott.

JOBBNÁL JOBB INDULÓK 
A KINCSEM DíJBAN
Ebben  az  évben  14  millió  forintos  össz-
díjazásának  köszönhetően  a  galoppsze-
zon második felének legmagasabban do-
tált versenye volt. A jelentős díj és a ked-
vező időpont,  valamint a szerényebb he-
lyi  programok  a  régió  legerősebb  ver-
senyüzeméből, a csehből is idecsábították 
a  jó  lovak  egy  részét.  Közéjük  tartozott  
többek között a tavalyi második, Arcturus 
(tavaly Szlovák derbyt és St. Legert nyert), 
a néhány hete őt megelőző Ramssio, vala-
mint a korábban mögöttük nem sokkal le-
maradt  Imsexyandiknowit  is.  A  Cseh  
derbyt  idén  szlovák  tréningben  álló  teli-
vér, opasan nyerte, így nem okozott meg-
lepetést az ő indulása sem, az idei Millen-
niumi  díj-győztes  és  egykor  Szlovák  
derbyt is nyert, szintén szlovák zorianával 
és istállótársával, a tavaly Lovaregyleti dí-
jat nyert Palmerával együtt. A magyar lo-
vak tábora is a lehető legerősebbnek tűnt, 
hiszen többek között starthoz állt a három-
éves évjárat élmezőnye, azaz az idei Ma-
gyar  derby-nyerő  Faust,  a  Magyar  Kan-
cadíj  másodikja,  Impression,  az Alagi dí-
jat  nyert  és  osztrák  derbyben  második  
helyet  szerzett  Arktisz,  valamint  az  idő-
sebb  évjáratból  a  tavalyi  Magyar  
derbyben győztes  Golden Sea is.  A me-
zőny erősségét mutatja, hogy összesen öt 
idei vagy korábbi derby-nyerő sorakozott 
fel benne.

A  mély  pályán  indítás  után  Faust  állt  az  
élre és diktált erős tempót. Mögé a legki-
sebb  súllyal  versenyzett  Impression  he-
lyezkedett,  majd  a  többiek  következtek  
mintegy öt-hat hosszal lemaradva. Az utol-
só kanyar előtt a mezőny utolérte az élen 
haladó két telivért, és megindult a helyez-
kedés.  A  célegyenesbe fordulva  szétnyílt  
a mezőny, és mindenki megindította a haj-
rát. Belül Faust teljesen elfáradt, miközben 
Impressionből  sokat  kivett  a  nagy  iram,  
azonban hatalmas  küzdőszellemről  tanú-
bizonyságot  téve  nem  hagyta  magát,  és  
amikor  középen  opasan  megjelent  mel-
lette,  újítani  is  képes  volt.  opasannal  vi-
szont  így sem tudta tartani  a lépést,  és a 
szlovák mén egyre nagyobb előnyt  szer-
zett, majd másfél hosszal megnyerte a Kin-
csem  díjat,  valamint  a  hétmillió  forintos  
első díjat  a futtató Bormann Istálló,  jozef 
Chodúr tréner, illetve Radek Koplík zsoké 

számára. Mögötte a kívülről felzárkózott 
Golden Sea ért be, akinek azonban csu-
pán  egy  rövid  fejhosszal  sikerült  meg-
előznie  Impressiont.  A  további  pénzes  
helyeket Arcturus, valamint Arktisz szerez-
ték meg.

OPASAN OPTIMÁLIS SZÁRMAZÁSA
A Kincsem díj nyerője írországban szüle-
tett és ott, a Goffs 2017-es választási csi-
kóárverésén  10  ezer  euróért  adták  el.   
Ez  egyértelműen  a  kis  méncsikó  szár-
mazásának  volt  köszönhető.  Apja  a  na-
gyon  sikeres  idén  elhunyt  fedezőméntől,  
Shamardal  tól  származó  French  Navy.  A  
darley-nál,  4000  euróért  fedező  mén  
hosszú  és  eredményes  versenykarriert  
mondhat  magáénak,  hiszen  két-  és  hét-
éves kora között 23 startjából 11 győzel-
met  szerzett.  Kétévesen  már  Group  3-as  
szinten  tudott  győzni,  majd  egészen ver-

A  jobbnál  jobb  cseh,  szlovák  és  
magyar telivéreket felvonultató idei 
Kincsem  díjban  a  szlovák  tréning-
ben  álló  hároméves  opasan  sze-
rezte meg a győzelmet.  A további 
dobogós helyeken két magyar kan-
ca, Golden Sea és Impression osz-
tozott. Az Imperiál díj Cirfandlihoz, 
az  overdose  díj  Crushing  Power-
hez került, a kétévesek legnagyobb 
versenyét,  a  Szent  László  díjat  
diadora Sts nyerte, míg a Magyar 
Háromévesek  Nagydíjában  Stone  
Sober nem talált legyőzőre.

a Cseh deRby uTán 
a kinCseM díJban is győzÖTT

„az év egyik 
legnagyobb versenye, 

és aki megnyeri, 
annak örökre

 hatalmas dicsőséget 
jelent”

■ 1. opasan nyerte a Kincsem díjat 
❙ 2. Érkeznek a lovak a Kincsem díj előtti 
parádéra ❙ 3. A Kincsem díj díjátadása
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senypályafutása  végéig  nagyon  eredmé-
nyes maradt ebben a kategóriában a kö-
zéptávon.  Az  első  évjárata  2017-ben  
született,  ahogy  opasan  is.  Az  esetében 
azonban  anyja  származása  sem akármi-
lyen,  hiszen  ouija’s  Sister  a  világ  egyik  
legjobb kancájának, ouija Boardnak (hat 
Group  1-es  győzelem  az  uSA,  Hong-
kong, az Egyesült Királyság, írország ver-
senypályáin, fedezőmének anyja) az uno-

kahúga.  opasan  kétévesen  Pozsonyban  
kezdte a pályafutását, ahol első verseny-
szezonjában  háromszor  futott  és  har-
madik,  negyedik  helyekig  jutott.  Három-
éves  korára  azonban  kicserélt  lóként  lé-
pett a pályára és eddigi öt futását minden 
alkalommal  győzelemmel  zárta.  Először  
Pozsonyban  futott,  majd  a  cseh  Karlovy  
Vary következett, mindkétszer második ka-
tegóriás  versennyel.  Egy  kategóriát  fel-
jebb  lépve  Prágában  versenyzett  a  har-
madik  idei  futásakor.  Ezután  győzött  a  
Cseh  derbyben,  amit  a  Kincsem díj  első  
helye követett. A Kincsem Parkban aratott 
győzelme  az  első  nagydíjsikert  jelentet- 
te  a  trénerének,  de  az  Ascotot  és  Fran-
ciaország  legnagyobb  pályáit  megjárt  

Radek  Koplík  is  most  nyert  először  Kin-
csem díjat.
A versenyben a magyar tenyésztésű lovak 
számára  tenyésztési  prémiumot  is  felaján-
lottak, azonban ezt sajnos nem lehetett ki-
osztani,  mivel  a  legjobban  szerepelt  ma-
gyar ló a hetedik,  már nem pénzdíjas he-
lyen  ért  célba.  Ez  is  azt  mutatja,  hogy  a  
magyar tenyésztésű lovak sikere a Kincsem 
díjban  vagy  más  hasonló  versenyben  mi-
lyen nagyon értékes.

CIRFANDLI ÓRIÁSIT FINISELT 
AZ IMPERIÁL DíJBAN
Ezen  az  október  közepi  versenynapon  
nemcsak Kincsemre, a valaha élt legjobb 
magyar tenyésztésű, tulajdonú és magyar 

tréningből futott lóra emlékeztünk, hanem 
a  20.  és  a  21.  század  legkiválóbb  ma-
gyar telivéreire,  Imperiálra és overdose-
ra  is.  Az  Aperianov  zakariás  Emlékver-
seny  –  Imperiál  díj  a  legjobb  mérföldes  

lovaknak nyújt lehetőséget a megmérette-
tésre. A 4,5 millió forint összdíjazású ver-
seny nyolc indulója közül hatan a magyar 
színeket  képviseleték,  míg  egy-egy ló  ér-
kezett szlovák és cseh tréningből. A start 
után  a  cseh  vendég,  Rabbit  Havana  állt  
az  élre,  akit  Simple  The  Best  rövidesen  
megelőzött, majd egyre nagyobb előnyre 
tett  szert.  A  célegyenesbe  érve  már  leg-
alább  tíz  hosszal  vezetett  a  hároméves  
kanca, amikor a többiek elkezdtek felzár-
kózni.  Erre  Cirfandlinak,  Centának  és  
Rabbit Havanának nyílt a legjobb esélye. 
Simple  The  Best  előnye  azonban  annak  
ellenére, hogy nagyon elfáradt, csak na-
gyon  lassan  fogyott,  és  egyedül  az  öt-
éves Cirfandlinak (5sm, overdose, GB – 

Chiara  luna,  SVK)  és  idomár-lovasának,  
Stanislav  Georgievnek  sikerült  megelőz-
nie őket. A harmadik helyre Centa jött fel, 
akit Rabbit Havana és For you követett a 
további helyeken. 

CRUSHING POwER LEHENGERLŐ 
SPRINTJE
Az  1000  méteres  overdose  díjban  a  
nyolc induló között ismét két külföldi, ezút-
tal  két  cseh  telivért  találtunk.  Köztük  az  
egyik,  Mr.  Right  már  győzött  korábban  
ebben a szintén 4,5 millió forint összdíja-
zású  versenyben.  Idén  azonban  az  ötö-
dik hellyel kellett beérnie. A legjobb star-
tot Crushing Power (GB, 4pk, Foxwedge, 
AuS – Chasin’ Rainbows, GB) vette jaroslav 

BúcSú HUSZÁR KORINNÁTÓL
A Kincsem Parkban október 11-én szomorúan indult a versenynap, ugyanis a futamok 
előtt egy mindössze 20 évesen elhunyt versenylovastól, Huszár Korinnától vettek bú-
csút zsoké- és munkalovas-társai, a trénerek, a tulajdonosok, valamint a galoppsport 
kedvelői.
Korinna az Alagi zsokéiskola növendékeként került az Alagi Versenyló Tréningköz-
pontba 2014-ben. Először Pető Sándor istállójában dolgozott csaknem három évig, 
ahol 2016-ban kikérték szá-
mára a versenylovaglási en-
gedélyt.  Az  első  győzelmét  
is az istálló számára szerez-
te.  Később Bokori  Tamás is-
tállójában dolgozott. Tavaly 
győzött  az  utánpótlás  lova-
sok egész éves versenysoro-
zatában,  a  Németh  Ferenc  
Emlékkupában,  emellett  két-
szeres  Lovasutánpótlas  Ku-
pa-győztesnek is mondhatta 
magát.  Külföldön  Spanyol-
országban, Szlovákiában és 
Csehországban is nyeregbe 
szállt és ért el szép helyezé-
seket.
Idén  Ribárszki  Sándorhoz  
szerződött,  ahol  elmondása  
szerint végre megtalálta a helyét és úgy érezte, igazán megbecsülik és számítanak rá. 
Pályafutása során összesen tizenegy győzelmet szerzett. Ebben az évben a későbbi 
Kancadíj-nyerő Blush Bird, valamint Northern Way és Furutist Fashion segítették hozzá 
egy-egy elsőséghez. október elején lovaglásból hazafelé tartva szenvedett végzetes 
autóbalesetet.  Halála nagyon megrázta a galoppsportot, hiszen egy mindig vidám, 
energikus és kedves lovastól kellett kényszerű búcsút vennünk, aki előtt még ott állt az 
egész élet. Nagyon fog hiányozni! Nyugodj békében, Korinna!

■ 1. Cirfandli nyerte az Imperiál díjat 
❙ 2. Crushing Power biztosan győzött 
az overdose díjban ❙ 3. díjátadás az Imperiál díj 
után ❙ 4. Az overdose díj díjátadása
❙ 5. díjátadás a Szent László díj után 
❙ 6. Az Imperiál díj nyereményei
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senypályafutása  végéig  nagyon  eredmé-
nyes maradt ebben a kategóriában a kö-
zéptávon.  Az  első  évjárata  2017-ben  
született,  ahogy  opasan  is.  Az  esetében 
azonban  anyja  származása  sem akármi-
lyen,  hiszen  ouija’s  Sister  a  világ  egyik  
legjobb kancájának, ouija Boardnak (hat 
Group  1-es  győzelem  az  uSA,  Hong-
kong, az Egyesült Királyság, írország ver-
senypályáin, fedezőmének anyja) az uno-

kahúga.  opasan  kétévesen  Pozsonyban  
kezdte a pályafutását, ahol első verseny-
szezonjában  háromszor  futott  és  har-
madik,  negyedik  helyekig  jutott.  Három-
éves  korára  azonban  kicserélt  lóként  lé-
pett a pályára és eddigi öt futását minden 
alkalommal  győzelemmel  zárta.  Először  
Pozsonyban  futott,  majd  a  cseh  Karlovy  
Vary következett, mindkétszer második ka-
tegóriás  versennyel.  Egy  kategóriát  fel-
jebb  lépve  Prágában  versenyzett  a  har-
madik  idei  futásakor.  Ezután  győzött  a  
Cseh  derbyben,  amit  a  Kincsem díj  első  
helye követett. A Kincsem Parkban aratott 
győzelme  az  első  nagydíjsikert  jelentet- 
te  a  trénerének,  de  az  Ascotot  és  Fran-
ciaország  legnagyobb  pályáit  megjárt  

Radek  Koplík  is  most  nyert  először  Kin-
csem díjat.
A versenyben a magyar tenyésztésű lovak 
számára  tenyésztési  prémiumot  is  felaján-
lottak, azonban ezt sajnos nem lehetett ki-
osztani,  mivel  a  legjobban  szerepelt  ma-
gyar ló a hetedik,  már nem pénzdíjas he-
lyen  ért  célba.  Ez  is  azt  mutatja,  hogy  a  
magyar tenyésztésű lovak sikere a Kincsem 
díjban  vagy  más  hasonló  versenyben  mi-
lyen nagyon értékes.

CIRFANDLI ÓRIÁSIT FINISELT 
AZ IMPERIÁL DíJBAN
Ezen  az  október  közepi  versenynapon  
nemcsak Kincsemre, a valaha élt legjobb 
magyar tenyésztésű, tulajdonú és magyar 

tréningből futott lóra emlékeztünk, hanem 
a  20.  és  a  21.  század  legkiválóbb  ma-
gyar telivéreire,  Imperiálra és overdose-
ra  is.  Az  Aperianov  zakariás  Emlékver-
seny  –  Imperiál  díj  a  legjobb  mérföldes  

lovaknak nyújt lehetőséget a megmérette-
tésre. A 4,5 millió forint összdíjazású ver-
seny nyolc indulója közül hatan a magyar 
színeket  képviseleték,  míg  egy-egy ló  ér-
kezett szlovák és cseh tréningből. A start 
után  a  cseh  vendég,  Rabbit  Havana  állt  
az  élre,  akit  Simple  The  Best  rövidesen  
megelőzött, majd egyre nagyobb előnyre 
tett  szert.  A  célegyenesbe  érve  már  leg-
alább  tíz  hosszal  vezetett  a  hároméves  
kanca, amikor a többiek elkezdtek felzár-
kózni.  Erre  Cirfandlinak,  Centának  és  
Rabbit Havanának nyílt a legjobb esélye. 
Simple  The  Best  előnye  azonban  annak  
ellenére, hogy nagyon elfáradt, csak na-
gyon  lassan  fogyott,  és  egyedül  az  öt-
éves Cirfandlinak (5sm, overdose, GB – 

Chiara  luna,  SVK)  és  idomár-lovasának,  
Stanislav  Georgievnek  sikerült  megelőz-
nie őket. A harmadik helyre Centa jött fel, 
akit Rabbit Havana és For you követett a 
további helyeken. 

CRUSHING POwER LEHENGERLŐ 
SPRINTJE
Az  1000  méteres  overdose  díjban  a  
nyolc induló között ismét két külföldi, ezút-
tal  két  cseh  telivért  találtunk.  Köztük  az  
egyik,  Mr.  Right  már  győzött  korábban  
ebben a szintén 4,5 millió forint összdíja-
zású  versenyben.  Idén  azonban  az  ötö-
dik hellyel kellett beérnie. A legjobb star-
tot Crushing Power (GB, 4pk, Foxwedge, 
AuS – Chasin’ Rainbows, GB) vette jaroslav 

BúcSú HUSZÁR KORINNÁTÓL
A Kincsem Parkban október 11-én szomorúan indult a versenynap, ugyanis a futamok 
előtt egy mindössze 20 évesen elhunyt versenylovastól, Huszár Korinnától vettek bú-
csút zsoké- és munkalovas-társai, a trénerek, a tulajdonosok, valamint a galoppsport 
kedvelői.
Korinna az Alagi zsokéiskola növendékeként került az Alagi Versenyló Tréningköz-
pontba 2014-ben. Először Pető Sándor istállójában dolgozott csaknem három évig, 
ahol 2016-ban kikérték szá-
mára a versenylovaglási en-
gedélyt.  Az  első  győzelmét  
is az istálló számára szerez-
te.  Később Bokori  Tamás is-
tállójában dolgozott. Tavaly 
győzött  az  utánpótlás  lova-
sok egész éves versenysoro-
zatában,  a  Németh  Ferenc  
Emlékkupában,  emellett  két-
szeres  Lovasutánpótlas  Ku-
pa-győztesnek is mondhatta 
magát.  Külföldön  Spanyol-
országban, Szlovákiában és 
Csehországban is nyeregbe 
szállt és ért el szép helyezé-
seket.
Idén  Ribárszki  Sándorhoz  
szerződött,  ahol  elmondása  
szerint végre megtalálta a helyét és úgy érezte, igazán megbecsülik és számítanak rá. 
Pályafutása során összesen tizenegy győzelmet szerzett. Ebben az évben a későbbi 
Kancadíj-nyerő Blush Bird, valamint Northern Way és Furutist Fashion segítették hozzá 
egy-egy elsőséghez. október elején lovaglásból hazafelé tartva szenvedett végzetes 
autóbalesetet.  Halála nagyon megrázta a galoppsportot, hiszen egy mindig vidám, 
energikus és kedves lovastól kellett kényszerű búcsút vennünk, aki előtt még ott állt az 
egész élet. Nagyon fog hiányozni! Nyugodj békében, Korinna!

■ 1. Cirfandli nyerte az Imperiál díjat 
❙ 2. Crushing Power biztosan győzött 
az overdose díjban ❙ 3. díjátadás az Imperiál díj 
után ❙ 4. Az overdose díj díjátadása
❙ 5. díjátadás a Szent László díj után 
❙ 6. Az Imperiál díj nyereményei

1 2

3 4 5

6 Fo
Tó

: V
o

N
C

zE
M

 G
A

BR
IE

LL
A



Línekkel,  és  innen  kezdve  senkinek  sem  
engedték át a vezető pozíciót, sőt a ver-
seny  végére  a  rövidtávhoz  képest  jelen-
tős,  öt  hosszas  előnnyel  értek  célba.  Ez-
zel a kanca Maronka Gábor idomárnak 
és  az  álmodó  Istállónak  hozott  szép  si-
kert, amely a ló legjelentősebb győzelmé-
nek  is  számít  a  Kincsem  Parkban  a  sok  
szlovák  sikere  után.  A  második  helyre  a  
puha pályában mindig szárnyaló Morita 
Menantie ért be, az egy hónapja Kozma 
Ferenc  Emlékversenyt  nyert  Vain  Hope  
előtt. A verseny érdekességének számított 
még,  hogy itt  láttuk  az elmúlt  idők egyik 
legkiemelkedőbb  versenylovának,  az  
idén 175 ezer fontért (70 millió forintért) 
fedezett  Frankelnak  az  első  utódját,  
Shammah-t Magyarországon, aki ezúttal 
a negyedik helyen végzett. 

A KÉTÉVESEK CSÚCSVERSENYE
A versenyrendező kivételesen erre a nap-
ra írta ki  a kétévesek legmagasabb díja-
zású (3 millió forint) versenyét, az 1400 
méteres  Szent  László díjat  is.  Előzetesen 
úgy tűnt,  hogy Mystic Maleficent kiemel-
kedik  a  mezőnyből,  különösen  azután,  
hogy a kétéves kancák nagydíjának szá-
mító  Gróf  Károlyi  Gyula  Emlékversenyt  
néhány  héttel  korábban  nagy  fölénnyel  
nyerte. Ezúttal azonban változtak az erő-
viszonyok.  Mystic  Maleficent  a  verseny-
ben  végig  kívül,  nem  a  legelőnyösebb  
pozícióban  futva  ugyanis  nem  tudott  
olyan  előnyköz  jutni,  mint  korábban.  A  
befutóegyenesbe  érve  Light  Blue  Sky  
(GB)  vezetett,  azonban  belülről  megje-
lent diadora Sts (IRE, 2 pk Power, GB – 
dancing  diva,  FR)  zdenko  Smidával  és  
megszerezte a győzelmet  Light  Blue Sky 
(GB),  valamint  Mystic  Maleficent  előtt.  
Ezzel Kovács-Bakos Szilvia és az STS Is-
tálló megismételte tavalyi győzelmét, ami-
kor  az  azóta  sajnálatosan  lesérült  Silver  
Pepperrel nyertek.

STONE SOBER A LEGJOBB 
MAGYAR TENYÉSZTÉSű HÁROMÉVES
A nap nagyversenyeinek sorát a Kovács 
Mihály  Emlékverseny  –  Magyar  Három-
évesek Nagydíja zárta. A 2400 méteres, 
derby-távra kiírt, 4,4 millió forint összdíja-
zású versenyben csak magyar tenyészté-
sű  háromévesek  vehetnek  részt.  Idén  a  

Kisbér  díjban  negyedik  Stone  Sober  lát-
szott  kiemelkedő  esélyesnek.  A  versenyt  
végül meg is nyerte, azonban nem sokon 
múlott,  hogy nagyon megtréfálják.  Auro-
ra  Amica  Stanislav  Georgiev  lovaglásá-
nak köszönhetően ugyanis a verseny utol-
só  100-150  méterében  olyan  erős  finist  
produkált,  hogy  Stone  Sobernek  (3pm,  
Shaafi, uSA – Storm) és jan Vernernek a 
célban  már  csak  nyakhossznyi  előnye  
maradt  a  korábbi  hosszakból.  A  kettős  
nagyon  megverte  a  többieket,  hiszen  a  
harmadik,  Santis  hat  hosszal  utánuk  ért  
célba, míg a többiek tőle is jócskán lema-
radtak. A győztes zala Csaba idomárnál 

készül,  és  dr.  Kovács  Petra  tenyésztette,  
illetve futtatja. 
Legközelebb  november  8-án  találkoznak  
még a pálya jó lovai egymással, amikor is 
a  háromévesek  lefutják  majd  a  leghosz-
szabb klasszikus versenyüket, a 2800 mé-
teres St. Legert. ugyanezen a napon a Két-
évesek  Kritériumában a legfiatalabb évjá-
rat  legjobbjai  szintén  a  leghosszabb  távú  
kiemelt versenyükben találkoznak. Az idő-
sebb,  még talpon lévő gyors  lovak  pedig  
az  1400  méteres  Kállai  Pál  –  Budapesti  
díjban mérkőznek majd meg egymással.

Vonczem Gabriella
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Mit is jelent a „hot clothing”, vagy „hot 
toweling”?  Forró  törölköző  vagy  

rongy  segítségével  tisztítjuk  meg  a  lovat.  
Használata előtt  ajánlott  a hagyományos 
módon megpucolni vakaró és szőrkefe se-
gítségével,  és  a  fennmaradó  koszt  tudjuk  

tökéletesen eltávolítani a hot clothing tech-
nikával. A hot clothing amellett, hogy tiszta 
szőrt varázsol, felélénkíti a vérkeringést is.
Készítsünk  elő  kisméretű  törölközőket,  a  
legjobbak  a  kis  kéztörlők.  Szükségünk  
lesz egy tiszta vödörre és forró vízre, amit 
legegyszerűbben vízforralóval tudunk elő-
állítani.  Használhatjuk  a  csapból  kifolyó  
forró  vizet  is,  ha  elég  meleg.  Forró  víz  
alatt  nem lobogó vizet  értünk,  de legyen 
forró.  Ajánlott  a gumikesztyű használata, 
hogy ne szárítsuk ki  a kezünket.  Mártsuk 
bele  a  törölközőt  a  forró  vízbe,  és  most  
jön a lényeg – nagyon alaposan csavar-
juk ki, hiszen csak a forró gőzt szeretnénk 
használni, nem lemosni a lovat. A törölkö-
zőnek  épp  csak  nyirkosnak  kell  lennie,  
nem  vizesnek!  A  törölközővel  egyszerre  

mindig  csak  kis  területen  dolgozzunk,  a  
szőr  mentén  és  a  szőr  ellen,  gyengéden  
dörzsölő mozdulatokkal. Akkor végeztünk 
jó  munkát,  ha  a  szőr  alig  lesz  nedves,  
majdnem  száraz.  Megdöbbentő  lesz  a  
látvány,  hogy a  tisztának  hitt  ló  szőréből  
még mennyi kosz kijön így. Az utolsó moz-
dulat  szőr  ellenében  történjen,  és  ha  vé-
geztünk, takarjuk le a lovat polártakaróval. 
A  felállított  szőrök  a  takaró  segítségével  
hamarabb  teljesen  megszáradnak.  Nyírt  

lovaknál nagyon figyeljünk arra, hogy ne 
legyen túl forró a törölköző. Ajánlott egy 
plusz vödröt használni,  amelyben ugyan-
csak forró víz van, ebben tudjuk kiöblíteni 
a koszt a törölközőből, így az a víz, amit 
a  tisztításra  használunk,  nem  koszolódik  
be olyan hamar. A forró vízhez adagolha-
tunk  egy  kis  baba  olajat  is,  ezzel  extra  
fényt adhatunk a szőrnek.

Somogyvári Anett

jön a tél, az istállóban tartott lovak is téli szőrt növesztenek, amit vagy lenyírunk, vagy nem, de mindenképp bo-
nyolultabbá válik tisztán tartásuk, hiszen télen nem szoktuk őket lemosni. Sokunk számára kihívást jelent télen is 
„pormentesen” tartani a lovakat, annál is inkább, mivel a szintetikus takarók elektrosztatikusan feltöltik a lovak 
szőrét és egyszerűen képtelenség kikefélni  a port.  Kezdődik a fedeles szezon, senki nem szeretné, ha a lova 
porosan,  koszosan  állna  starthoz.  Van  egy  régi,  ám annál  hatásosabb technika,  angol  nevén  „hot  clothing”,  
amellyel a téli hónapokban is pormentessé, csillogó szőrűvé varázsolhatjuk lovunkat. Persze ez a módszer nem 
alkalmas a sárban dagonyázó, takaró nélküli, „medvebundát” növesztett lovak pucolására.

Régi trükk, de működik: 

„hoT CloThing”

■ 1. Szoros befutó a Szent László díjban ❙ 2. Koszorúzásra indulnak a Kincsem díj nyerői 
❙ 3. overdose és Imperiál szobra

1

2 3

„az utolsó mozdulat 
szőr ellenében történjen, 

és ha végeztünk, 
takarjuk le a lovat 
polártakaróval”



Línekkel,  és  innen  kezdve  senkinek  sem  
engedték át a vezető pozíciót, sőt a ver-
seny  végére  a  rövidtávhoz  képest  jelen-
tős,  öt  hosszas  előnnyel  értek  célba.  Ez-
zel a kanca Maronka Gábor idomárnak 
és  az  álmodó  Istállónak  hozott  szép  si-
kert, amely a ló legjelentősebb győzelmé-
nek  is  számít  a  Kincsem  Parkban  a  sok  
szlovák  sikere  után.  A  második  helyre  a  
puha pályában mindig szárnyaló Morita 
Menantie ért be, az egy hónapja Kozma 
Ferenc  Emlékversenyt  nyert  Vain  Hope  
előtt. A verseny érdekességének számított 
még,  hogy itt  láttuk  az elmúlt  idők egyik 
legkiemelkedőbb  versenylovának,  az  
idén 175 ezer fontért (70 millió forintért) 
fedezett  Frankelnak  az  első  utódját,  
Shammah-t Magyarországon, aki ezúttal 
a negyedik helyen végzett. 

A KÉTÉVESEK CSÚCSVERSENYE
A versenyrendező kivételesen erre a nap-
ra írta ki  a kétévesek legmagasabb díja-
zású (3 millió forint) versenyét, az 1400 
méteres  Szent  László díjat  is.  Előzetesen 
úgy tűnt,  hogy Mystic Maleficent kiemel-
kedik  a  mezőnyből,  különösen  azután,  
hogy a kétéves kancák nagydíjának szá-
mító  Gróf  Károlyi  Gyula  Emlékversenyt  
néhány  héttel  korábban  nagy  fölénnyel  
nyerte. Ezúttal azonban változtak az erő-
viszonyok.  Mystic  Maleficent  a  verseny-
ben  végig  kívül,  nem  a  legelőnyösebb  
pozícióban  futva  ugyanis  nem  tudott  
olyan  előnyköz  jutni,  mint  korábban.  A  
befutóegyenesbe  érve  Light  Blue  Sky  
(GB)  vezetett,  azonban  belülről  megje-
lent diadora Sts (IRE, 2 pk Power, GB – 
dancing  diva,  FR)  zdenko  Smidával  és  
megszerezte a győzelmet  Light  Blue Sky 
(GB),  valamint  Mystic  Maleficent  előtt.  
Ezzel Kovács-Bakos Szilvia és az STS Is-
tálló megismételte tavalyi győzelmét, ami-
kor  az  azóta  sajnálatosan  lesérült  Silver  
Pepperrel nyertek.

STONE SOBER A LEGJOBB 
MAGYAR TENYÉSZTÉSű HÁROMÉVES
A nap nagyversenyeinek sorát a Kovács 
Mihály  Emlékverseny  –  Magyar  Három-
évesek Nagydíja zárta. A 2400 méteres, 
derby-távra kiírt, 4,4 millió forint összdíja-
zású versenyben csak magyar tenyészté-
sű  háromévesek  vehetnek  részt.  Idén  a  

Kisbér  díjban  negyedik  Stone  Sober  lát-
szott  kiemelkedő  esélyesnek.  A  versenyt  
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Vonczem Gabriella
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Mit is jelent a „hot clothing”, vagy „hot 
toweling”?  Forró  törölköző  vagy  

rongy  segítségével  tisztítjuk  meg  a  lovat.  
Használata előtt  ajánlott  a hagyományos 
módon megpucolni vakaró és szőrkefe se-
gítségével,  és  a  fennmaradó  koszt  tudjuk  

tökéletesen eltávolítani a hot clothing tech-
nikával. A hot clothing amellett, hogy tiszta 
szőrt varázsol, felélénkíti a vérkeringést is.
Készítsünk  elő  kisméretű  törölközőket,  a  
legjobbak  a  kis  kéztörlők.  Szükségünk  
lesz egy tiszta vödörre és forró vízre, amit 
legegyszerűbben vízforralóval tudunk elő-
állítani.  Használhatjuk  a  csapból  kifolyó  
forró  vizet  is,  ha  elég  meleg.  Forró  víz  
alatt  nem lobogó vizet  értünk,  de legyen 
forró.  Ajánlott  a gumikesztyű használata, 
hogy ne szárítsuk ki  a kezünket.  Mártsuk 
bele  a  törölközőt  a  forró  vízbe,  és  most  
jön a lényeg – nagyon alaposan csavar-
juk ki, hiszen csak a forró gőzt szeretnénk 
használni, nem lemosni a lovat. A törölkö-
zőnek  épp  csak  nyirkosnak  kell  lennie,  
nem  vizesnek!  A  törölközővel  egyszerre  

mindig  csak  kis  területen  dolgozzunk,  a  
szőr  mentén  és  a  szőr  ellen,  gyengéden  
dörzsölő mozdulatokkal. Akkor végeztünk 
jó  munkát,  ha  a  szőr  alig  lesz  nedves,  
majdnem  száraz.  Megdöbbentő  lesz  a  
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még mennyi kosz kijön így. Az utolsó moz-
dulat  szőr  ellenében  történjen,  és  ha  vé-
geztünk, takarjuk le a lovat polártakaróval. 
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tunk  egy  kis  baba  olajat  is,  ezzel  extra  
fényt adhatunk a szőrnek.

Somogyvári Anett

jön a tél, az istállóban tartott lovak is téli szőrt növesztenek, amit vagy lenyírunk, vagy nem, de mindenképp bo-
nyolultabbá válik tisztán tartásuk, hiszen télen nem szoktuk őket lemosni. Sokunk számára kihívást jelent télen is 
„pormentesen” tartani a lovakat, annál is inkább, mivel a szintetikus takarók elektrosztatikusan feltöltik a lovak 
szőrét és egyszerűen képtelenség kikefélni  a port.  Kezdődik a fedeles szezon, senki nem szeretné, ha a lova 
porosan,  koszosan  állna  starthoz.  Van  egy  régi,  ám annál  hatásosabb technika,  angol  nevén  „hot  clothing”,  
amellyel a téli hónapokban is pormentessé, csillogó szőrűvé varázsolhatjuk lovunkat. Persze ez a módszer nem 
alkalmas a sárban dagonyázó, takaró nélküli, „medvebundát” növesztett lovak pucolására.

Régi trükk, de működik: 

„hoT CloThing”

■ 1. Szoros befutó a Szent László díjban ❙ 2. Koszorúzásra indulnak a Kincsem díj nyerői 
❙ 3. overdose és Imperiál szobra

1

2 3

„az utolsó mozdulat 
szőr ellenében történjen, 

és ha végeztünk, 
takarjuk le a lovat 
polártakaróval”
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Több  testvéregységet  szerveztek  ide,  kö-
zös  parancsnokság  alatt.  A  huszárszáza-
dok váltó-gyakorlásai,  a Rókafalka Társa-
ság  vadászlovaglásai,  az  állami  mének  
kiképző időszakai, az olimpiai keretek fel-
készülései,  a  lovas  tisztek  rendszeresített  
továbbképzései, a kiválasztott altisztek se-
gédoktató  tanfolyamai,  sőt  az  alagi  hon-
véd-versenyistálló  üzemelése  mellett,  a  
legjobb huszár-,  tüzér-,  és  fogatolt  egysé-
gek kitüntetett lovasait beiskolázva működ-
tették  a  bentlakásos  Lovagló-  és  Hajtóta-
nárképző Iskolát. Az itt tanuló lovastisztek-
nek  záróvizsgák  során  kellett  igazolni,  
hogy nemzetközi versenyeken képesek jó 
eredményt elérni, illetve magas szinten tud-
ják képezni társaikat a csapatoknál.”
Az iskola komoly infrastruktúrával rendelke-
zett: volt egy 3200 méteres, egy 4000 mé-
teres, versenyek megrendezésére alkalmas 
vágta-  és  akadálypályája,  egy  140 × 30  
méteres, mobil falakkal elválasztható nagy-
lovardája, egy 60 × 30 méteres kislovardá-
ja, továbbá víztorony, patkolóműhely, lófür-
dető,  zabsiló,  tiszti  lakások,  tiszti  kaszinó,  
katonai gyengélkedő és elemi iskola tarto-
zott hozzá, az istállókban pedig 300 ló állt.

Az 1930-as évekre Örkénytáborban Euró-
pa  egyik  legnagyobb,  a  legjobbak  közt  
emlegetett  lovascentruma épült  ki,  ahol  a  
katonai  kiképzés  mellett  az  élvonalbeli  
sportolók is készültek a versenyekre – az 
olimpiai keret tagjai a tanárképző állomá-
nyába tartoztak. Már csak azért is, mert a 
három  huszárezredünknek  és  a  fogatolt  
tüzérségnek  nem  volt  szüksége  ennyi  ta-
nárra,  így  a  létesítmény  sportcélokat  is  
szolgált. Az iskola első parancsnoka, Szu-
nyogh Albert az iskola terveit a következő-
képpen  indokolta:  „a  lovassport  külföld  
felé reprezentatív és agitációs értéket kép-
visel”.  Az  iskolán  belül  külön  részlegben  
működött  a  díjugratás,  a  díjlovaglás  és  a  
military. Itt volt aztán a Honvéd Sportistál-
ló, és itt kezdte meg a működését a hazai 
spanyol lovasiskola is.
Az örkényi lovasiskola tisztjei pedig a ha-
zai versenyek mellett nemzetközi szinten is 
elismerésre  méltóan  teljesítettek.  A  legna-
gyobb sikert  az  1936-os  berlini  olimpián  
Platthy józsef százados és Sellő nevű lova 
aratta, akik negyvenkilenc nemzet sporto-
lóinak  mezőnyében  díjugratásban  bronz-
érmet szereztek.

Örkénytáborban  a  tanév  augusztus  20-
tól  július  10-ig  tartott,  és  tényleg  csak  a  
legjobbakat vették föl. Két év csapatszol-
gálat és egy kiemelkedő eredménnyel el-
végzett  középszintű  lovaskiképzés,  úgy-
nevezett equi  táció, valamint saját tulajdo-
nú ló volt a felvételi követelmény, és így is 
csak  kilencen  kerülhettek  be  a  program-
ba.  Négy  huszár,  négy  tüzér  és  egy  vo-
natcsapatbeli alkotott egy évfolyamot, és 
részvételüket a Honvédelmi Minisztérium 
hagyta jóvá.
A hallgatók a saját lovaik mellett az iskola 
tulajdonában lévő, illetve az állami ménes-
intézetek biztosította lovakat  lovagolták.  A 
tanterv szerint napi hét órában folyt elméleti 
és gyakorlati oktatás, lópihenőnap a csütör-
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„Táborfalva–Örkény–Tatárszentgyörgy–
dabas  térségében  található  ma  a  

második legnagyobb aktívan használt ka-
tonai lőtér Magyarországon. A terület tör-
ténete  az  1875-ös  birtokátadási  szerző-
déssel,  majd  betelepülésével  kezdődött.  
Az 1500 katasztrális hold területet a kato-
nai  kincstár  a következő évben lőgyakor-
latok  céljára  birtokba is  vette  és  megkez-
dődött  a  nagyüzem  a  »Baracken  Lager-
ben«  (Barakktábor),  aminek  csak  1926-
ban lett Örkény-tábor a neve – idézi fel a 
ma  is  honvédségi  használatú  tábor  korai  
éveit dr. Szabó józsef jános hadtörténész, 
nyugállományú  alezredes,  a  Mozaikok  
Örkénytábor  történetéből  című  kötet  társ-
szerzője. A »Nagy Háború« alatt felgyor-
sultak az események, a tüzérség mellett a 

huszárság  és  a  gyalogság  is  gyakorlato-
zott  itt.  A  trianoni  békediktátum  után  lő-
szert, ágyúkat és repülőgépeket is rejtege-
tett itt a honvédség az antant ellenőrző bi-
zottsága elől. Aztán itt folytak a kísérletek 
az első magyar páncélosokkal.”
Az 1920-as években ugyancsak a trianoni 
rendelkezések kijátszására már végzett lo-
vaglótanárok vezetésével  alakították meg 
Budapesten az úgynevezett  Pótló Idomító 
Keretet,  amely  a  Magyar  Királyi  Honvéd 
Lovaglótanárképző  és  Hajtóiskola  fedő-
szerve volt, és amely 1930-ban Örkénytá-
borba költözött.
„Az 1930-as évek elején ez a homokbuc-
kás  honvédségi  terület  kitűnő  lehetőséget  
adott  egy lovas  bázis  kialakításának is  –  
hangsúlyozza  dr.  Szabó  józsef  jános.  

 a huszárhagyományok nyomában: 
ÖRkényTáboR
A  Magyar  Királyi  Lovaglótanár-kép-
ző és Hajtóiskola – más ismert  elne-
vezései Örkénytábor, vagy „Örkény-
Vitéz”  Honvéd  Lovastábor  –  Tábor-
falva közigazgatási területén viszony-
lag  rövid  ideig,  14  tanévig  működő  
katonai oktatási intézmény volt. jelen-
tőségét  a  hazai  lovaséletben  azon-
ban  mi  sem  mutatja  jobban,  mint  
hogy lovas és katonai hagyományőr-
ző egyesületek és a magyar lovasélet 
kiemelkedő alakjai emlékeztek meg a 
létrehozásának 90. évfordulójáról.

■ 1. Andrássy út, III. Viktor Emánuel olasz király 
tiszteletére rendezett katonai díszszemle, 
1937. május 20-án (forrás: Fortepan / Hanser Mária)
 ❙ 2. Platthy józsef százados (forrás: Fekete 
Gyula magánarchívuma) ❙ 3. Tüzérségi lovak 
munkában az első világháborúban, 1917 
(forrás: Fortepan / Babarczy Eszter) 
❙ 4. Hétköznap, pihenő a Magyar Királyi 
Lovaglótanár-képző és Hajtóiskolában 
(forrás: Fortepan / Magyar Rendőr)
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tök és a vasárnap volt, amikor csak elméleti 
képzés  folyt.  Az  iskola  alaptankönyve  a  
Honvédelmi  Minisztérium által  kiadott  „Lo-
vaglás, hajtás és málhásállatvezetés” című 
szolgálati  szabályzat  volt.  A  tanmenetben  
egyebek mellett a csikókiképzés, a verseny-
zésből kiöregedett lovakon a lovas kiképzé-
se, az állami mének vizsgára való felkészí-
tése, a szolgálati ló military-kiképzése szere-
pelt. A második évben pedig a versenyzés 
lehetősége is adott volt a hallgatók számá-
ra, akik eddigre már csak hatan voltak, az 
első  év  végén  ugyanis  hárman  el  kellett,  
hogy hagyják Örkénytábort.
Mindezek alapján látható, hogy itt tényleg 
elit  lovasszakember-képzés  folyt.  Épp  
ezért a második világháborút követően az 
itt végzett szakemberek a világ lovassport-
jának  meghatározói  voltak,  legyen  szó  
bármely olimpiai lovassportágról.
Örkénytábor  mítosza  csak  egy  ország-
ban  nem  élt  tovább  –  itthon.  1954-ben  
megszüntették az összes lovas fegyverne-
met,  így  nem  volt  szükség  ekkora  lovas-
centrum  fenntartására  sem,  ráadásul  a  
Rákosi-rendszer  modern,  gépesített  Ma-
gyarországot  akart  építeni.  1953-ban  
Lászai  józsef  parancsnok  még  megpró-
bálta megmenteni legalább az állatorvosi 
tanfolyamot,  egy  lovas  díszegységet,  de  
javaslatát  elutasították  és  a  Földművelés-
ügyi  Minisztérium hatáskörébe helyezték 
át  a  tábort.  Ez  a  lépés  megpecsételte  
Örkénytábor  sorsát,  hiszen  ilyen  jellegű  
komplexumot  anyagi  és  őrzési  vonzatai  
miatt a világon mindenhol csak a honvéd-
ség tud fenntartani.
Végül 1954. július 15-én az örkénytábori 
lovaskomplexumot végleg bezárták. Lova-
it a Honvéd Sport Istálló, a rendőrség, né-
hányat pedig polgári személyek vettek át, 
de sokat csak vágóállatként lehetett értéke-
síteni. A bezárással szakemberek szerint a 
magyar  lovassport  virágkora  lezárult.  A  
hallgatók és itt edző sportolók ugyan nem 
hoztak  annyi  jó  nemzetközi  versenyered-
ményt, mint amennyit elvártak volna tőlük, 
de nem tudni, mi lett volna, ha az építkezés 
nem áll meg 14 év után.

(Cikkünk forrásai: honvedelem.hu, Ernst jó-
zsef: 100 év a magyar lovassport történe-
téből)

Halmos B. Ágnes

A megállapodás értelmében a hagyo-
mányőrző  társaság  –  amelynek  a  

magyar  huszár  hungarikummá nyilvání-
tása is köszönhető – részt vesz egyebek 
mellett  a  lovasturisztikai  szövetség által  
létrehozott lovastúraútvonal-hálózat men-
tén szervezendő hagyományőrző prog-
ramok kialakításában.

Az  1998  óta  működő  lovasturisztikai  
szövetség 358 tagja között  ma is  szép 
számmal  találhatók  a  lovas  hagyomá-
nyokat őrző lovasszolgáltatók, legyenek 
azok  lovasíjászok,  katonai  vagy  csikós  
hagyományőrzők.
A huszár- és lovashagyományőrző társa-
ság közgyűlésén elhangzott, hogy a tár-

saság  tagjainak  tudása  kimagasló  a  
lovashagyományok  terén,  magas  átlag-
életkoruk  miatt  azonban  fiatalításra  van  
szükség, hogy ez a tudás ne vesszen el.
Ennek  érdekében  az  elmúlt  két  évben  
több lehetséges partnerrel folytatott elő-
készítő  tárgyalásokat  az  elnökség,  és  
míg  több  szervezettel  elvetették  az  
együttműködés  lehetőségét,  a  lovastu-
risz tikai szövetség és a hagyományőrző 
társaság céljai között számos kapcsoló-
dási pontot találtak, így az együttműkö-
dés mindkét szervezet számára előnyös 
lehet.  Az  együttműködés  részeként  pe-
dig a két szervezet kölcsönösen belép a 
másik tagjai közé.
A Magyar Huszár- és Lovasha gyo mány-
őrző  Társaság  a  közgyűlés  kötelező  
programja mellett a Nemzeti Lovas dísz-
egység  és  a  Budapest  Helyőrség  zene-
kar közreműködésével megemlékezett az 
idén  nyáron,  92  éves  korában  elhunyt  
alapító elnökéről,  dr.  Pál jános címzetes 
egyetemi  docensről  is.  Ahogy  társai  fo-
galmaztak,  „iránymutatónk,  barátunk,  
apánk, nagyapánk volt, aki megtestesítet-
te a huszár fő erényeit: bátor, furfangos, 
könnyed és vidám természetű volt.”

Halmos B. Ágnes

huszárok és lovastúrázók 
együttműködése
Ezentúl  intézményesen  is  segíti  egymás  munkáját  a  Magyar  Lovas  
Turisztikai  Közhasznú  Szövetség,  valamint  a  Magyar  Huszár-  és  
Lovashagyományőrző  Társaság.  Az  erről  szóló  megállapodást  a  
hagyományőrző  társaság  éves  közgyűlésén  írta  alá  dr.  Kedves  
Gyula  ügyvezető  elnök,  illetve  a  lovasturisztikai  szövetség  elnöke,  
Lóska jános.
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PATKOLÁSTAN
Bármely lovaságazatot nézzük, a megfele-
lő  patkolás  kulcs  a  várt  siker  érdekében.  
Az ügetősportban a patkolásnak még na-
gyobb a jelentősége, a gyors ügető jár mód 
kialakításában. A témában tartott szakmai 
napra  Magyarországra  érkezett  Claës  
Ljung, a svéd ügetőtulajdonosok egyik ve-
zetője, aki egyúttal az európai amatőrhaj-
tók  szervezetének  is  elnöke,  és  értékes  
gondolatokat osztott  meg nemcsak a pat-
kolásról, de az ügetőtenyésztés svédorszá-
gi és európai helyzetéről is.
Két kitűnő patkolókovács szakértővel érke-
zett:  Lennart  Guran  Andersson  a  legna-
gyobb svéd lóklinika vezető kovácsa, míg 
Patrick  Hedqvist  az  egyik  legnevesebb  
patkolóiskola oktatója, emellett évek óta a 
legjobb svéd lovakat is patkolja.
A kurzuson a részletes elméleti oktatás mel-
lett  lehetőség  nyílt  kérdések  feltevésére  is.  
Az előadók konkrét példákon keresztül mu-
tatták be munkájukat, illetve részletesen be-
számoltak tapasztalataikról. Az elméleti ok-
tatást gyakorlati bemutató követte, ahol kü-
lönböző problémás lovakat vezettek elő a 

magyar  trénerek,  és  a  kovácsok  bemutat-
ták, hogy milyen módon kezelik és patkol-
ják  azokat.  A  nap  gyakorlatilag  egy  
workshop volt, az egész eseményről video-
felvétel készült, így azok is tanulhatnak be-
lőle,  akik  nem tudtak  részt  venni  a  képzé-
sen.  Az  eseménynek  komoly  visszhangja  
volt a Facebookon is. (Fotóink ezen az ese-
ményen készültek.)

FÓKUSZBAN A TENYÉSZTÉS
A sorozat következő rendezvényén a tenyész-
tési kérdések kerültek előtérbe. Az egyesület 
elnöke, dr. Balogh Attila az ügetőtenyésztés 
általános  helyzetéről  és  a  következő évek  
feladatairól  beszélt.  A  vitaindító  gondola-
tok  után  Tóth  Izabella  az  ügetőtenyésztés  
genetikai  szempontjaira,  a  tenyészérték-
becslés  szerepére  és  annak  fontosságára  
hívta fel a figyelmet. Az ezzel kapcsolatos 
munka több mint tíz éve zajlik dr. Bokor ár-
pád irányításával, ez alatt az idő alatt nagy 
adatbázist  dolgoztak  fel  azzal  a  céllal,  
hogy minél pontosabb kép jöjjön létre a ha-
zai tenyészanyag minőségéről. Az elhang-
zottakat érdeklődve fogadta a hallgatóság.

Élénk vita bontakozott ki az ágazat jelenle-
gi helyzetéről. Számos javaslat, hozzászó-
lás is elhangzott az ügetőtenyésztés és az 
ügetősport  fejlesztéséről  és megújításáról.  
Fontos szempontnak tartják a tenyésztők a 
nyitottságot és a külföldi tapasztalatok fel-
használását.  Sokan  úgy  ítélik  meg,  hogy  
az egyesület által tervezett genetikai frissí-
tésre nagy szükség van, ugyanakkor a csi-
kófelnevelés és az előkészítő tréning terü-
letén is számos tennivaló akad.

TAKARMÁNYOZÁSTAN
A versenylovak  megfelelő  és  korszerű  ta-
karmányozásáról  szóló  napon  dr.  Kutasi  
orsolya és Eoin Thompson volt a két meg-

hívott szakértő, utóbbi írországból érkezett 
a TRM-től. Mindketten nagyon hasznos és 
részletes előadást tartottak, teljesen közért-
hetően,  mindenki  számára  követhetően  
mutatták be a szakterületüket.
Sok jó kérdést kaptak a hazai ügetősport 
képviselőitől, ami bizonyítja a téma fontos-
ságát. Az új ismeretek birtokában vélhető-
en a tenyésztők, a tulajdonosok a jövőben 
a takarmányozást sokkal céltudatosabban 
és átgondoltabban végzik majd, remélhe-
tően  ez  a  versenypályán  jobb  eredmé-
nyekben  realizálódik.  Az  előadás  sok  új  
információt  nyújtott  az  anyakancák  tartá-
sához,  a  csikóneveléshez  és  a  versenylo-
vak speciális takarmányozásához is. 

A  Magyar  Buiatrikusok  Társasága  szerve-
zésében  az  állatorvostudományi  Egyete-
men tartott lótakarmányozási szakmai nap-
hoz csatlakozva az ügetősport képviselői is 
hallhatták a brit dr. Teresa Hollands Phd, a 
Surrey Egyetem oktató-kutatójának előadá-
sát a ló emésztési sajátosságáról és a külön-
böző takarmányozási stratégiákról. Az ame-
rikai joe Pagan Phd, a Kentucky Lovas Kutató-
központ orvosának előadása a sportélettan-
ról és a dietetikáról, ezen belül pedig a szén-
hidrátok és zsírok szerepéről, az ízületi problé-
mák és a bakpata megelőzéséről szólt.

TRÉNING
A főtéma az edzés és  a teljesítménymaxi-
malizálás volt. A francia LeTrot két munka-
társa,  Emmanuelle  Morvillers  és  damien  
Beau  tartottak  előadást.  Mindketten  több  
évtizede  dolgoznak  az  ügetőversenyzés-
ben és a tenyésztésben, tapasztalataik szé-
les körűek. Beszéltek a yearlingek betanítá-
sától  kezdve  a  fiatal  lovakkal  végzendő  
munkákig számos témáról,  részletesen be-
mutatták  a hároméves  és  idősebb ügetők-
kel  kapcsolatos  feladatokat.  A  problémás  
lovaikkal  kapcsolatban is  értékes tanácso-
kat  kaptak  a  résztvevők,  továbbá  lehető-
ség nyílott személyes beszélgetésekre is.
Az előadást dr. Nyerges-Bohák zsófia ál-
latorvos tette teljessé, aki a lovak edzése, 
teljesítménye, túledzése témát járta körül.

VERSENYTECHNIKA
A versenyintézőségi feladatok és a verseny-
technikai  kérdésekben  az  osztrák  verseny-
üzem képviselői voltak segítségünkre: dr. Peter 
Truzla,  az  osztrák  ügetőközpont  elnöke,  
egyben  a  European  Trotting  union  (uET)  
technikai  vezetője,  valamint  josef Bayer,  a 
Krieau  ügetőpálya  versenyintézőségének  
vezetője.  Mindketten  több  évtizedes  ta-
pasztalattal rendelkeznek a versenyszerve-
zés és a versenyintézőségi munka területén. 
Az első órák videofelvételek alapján koráb-
bi  esetek  részletes  elemzésével,  tanulmá-
nyozásával,  a  szabályok  gyakorlati  alkal-
mazásának vizsgálatával teltek, míg a nap 

második  felében élesben követték végig a  
meghívottak a futamokat és fogalmazták meg 
javaslataikat. A kollégák tapasztalatcseréje 
fejlesztheti a versenyintézőség munkáját. Ki-
emelten foglalkoztak a résztvevők a jár mó-
dok megítélésének kérdésével.  A konzultá-
ció és a versenynapi munka során sok olyan 
kérdés merült  fel,  melyekről  a külföldi  ven-
dégek elmondták véleményüket, nemzetkö-
zi  tapasztalataikat,  illetve azt,  hogy ők mi-
lyen  megoldásokat  találnak  bizonyos  ese-
tekre. Kiemelt figyelmet fordítanak a bizton-
ságra és  a  szakszerűségre,  továbbá nagy  
hangsúlyt fektetnek a fogadók érdekeire.

TENYÉSZTÉSI MÓDSZEREK, 
FELNEVELÉS
A szakmai napok közül a legutóbbi ameri-
kai tapasztalatokat mutatott be. Az előadó 
dr. Paul F. Spears volt, aki az egyik legna-
gyobb amerikai  árverési  cég,  a  Standard-
bred Horse Sales Company elnöke. Koráb-
ban ő volt a világhírű Hanover Shoe Farms 
alelnöke,  ő  tenyésztette  Windsong’s  Le-
gacyt és nagyszámú más kiemelkedő üge-
tőt.  Az  ügetőversenyzésben  közel  ötven  
éve tevékenykedik, fő szakterülete a geneti-
ka,  pedigrisztika  és  árverések  szervezése.  
Az  Egyesült  államokból  hasonló  kaliberű  
szakember nemcsak hazánkban, de a régi-
óban sem járt eddig. jelenléte komoly nem-
zetközi visszhangot váltott ki. 
Előadásában  a  rokontenyésztés  és  a  vo-
naltenyésztés kérdéseivel foglalkozott, pél-
dákkal  is  bemutatta  a  párosítás  lehetősé-
geit. Elmondta véleményét az x-pozícióról 
és  beszélt  a  tenyésztés  eredményességét  
befolyásoló  helyes  döntésekről.  Részlete-
sen bemutatta, hogy milyen elvek vezérlik 
a  tenyésztői  munkáját.  A  Hanover  Shoe  
Farmsról átfogó előadást tartott, a kancák 
párosításától  kezdve  a  fedeztetések  vég-
zésén,  a  csikók  elletésén,  felnevelésén,  
gyógyításán  keresztül  a  yearlingek  felne-
veléséig  és  az  árverésre  felkészítésükig  
mindent részletekbe menően bemutatott.
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PATKOLÁSTAN
Bármely lovaságazatot nézzük, a megfele-
lő  patkolás  kulcs  a  várt  siker  érdekében.  
Az ügetősportban a patkolásnak még na-
gyobb a jelentősége, a gyors ügető jár mód 
kialakításában. A témában tartott szakmai 
napra  Magyarországra  érkezett  Claës  
Ljung, a svéd ügetőtulajdonosok egyik ve-
zetője, aki egyúttal az európai amatőrhaj-
tók  szervezetének  is  elnöke,  és  értékes  
gondolatokat osztott  meg nemcsak a pat-
kolásról, de az ügetőtenyésztés svédorszá-
gi és európai helyzetéről is.
Két kitűnő patkolókovács szakértővel érke-
zett:  Lennart  Guran  Andersson  a  legna-
gyobb svéd lóklinika vezető kovácsa, míg 
Patrick  Hedqvist  az  egyik  legnevesebb  
patkolóiskola oktatója, emellett évek óta a 
legjobb svéd lovakat is patkolja.
A kurzuson a részletes elméleti oktatás mel-
lett  lehetőség  nyílt  kérdések  feltevésére  is.  
Az előadók konkrét példákon keresztül mu-
tatták be munkájukat, illetve részletesen be-
számoltak tapasztalataikról. Az elméleti ok-
tatást gyakorlati bemutató követte, ahol kü-
lönböző problémás lovakat vezettek elő a 

magyar  trénerek,  és  a  kovácsok  bemutat-
ták, hogy milyen módon kezelik és patkol-
ják  azokat.  A  nap  gyakorlatilag  egy  
workshop volt, az egész eseményről video-
felvétel készült, így azok is tanulhatnak be-
lőle,  akik  nem tudtak  részt  venni  a  képzé-
sen.  Az  eseménynek  komoly  visszhangja  
volt a Facebookon is. (Fotóink ezen az ese-
ményen készültek.)

FÓKUSZBAN A TENYÉSZTÉS
A sorozat következő rendezvényén a tenyész-
tési kérdések kerültek előtérbe. Az egyesület 
elnöke, dr. Balogh Attila az ügetőtenyésztés 
általános  helyzetéről  és  a  következő évek  
feladatairól  beszélt.  A  vitaindító  gondola-
tok  után  Tóth  Izabella  az  ügetőtenyésztés  
genetikai  szempontjaira,  a  tenyészérték-
becslés  szerepére  és  annak  fontosságára  
hívta fel a figyelmet. Az ezzel kapcsolatos 
munka több mint tíz éve zajlik dr. Bokor ár-
pád irányításával, ez alatt az idő alatt nagy 
adatbázist  dolgoztak  fel  azzal  a  céllal,  
hogy minél pontosabb kép jöjjön létre a ha-
zai tenyészanyag minőségéről. Az elhang-
zottakat érdeklődve fogadta a hallgatóság.

Élénk vita bontakozott ki az ágazat jelenle-
gi helyzetéről. Számos javaslat, hozzászó-
lás is elhangzott az ügetőtenyésztés és az 
ügetősport  fejlesztéséről  és megújításáról.  
Fontos szempontnak tartják a tenyésztők a 
nyitottságot és a külföldi tapasztalatok fel-
használását.  Sokan  úgy  ítélik  meg,  hogy  
az egyesület által tervezett genetikai frissí-
tésre nagy szükség van, ugyanakkor a csi-
kófelnevelés és az előkészítő tréning terü-
letén is számos tennivaló akad.

TAKARMÁNYOZÁSTAN
A versenylovak  megfelelő  és  korszerű  ta-
karmányozásáról  szóló  napon  dr.  Kutasi  
orsolya és Eoin Thompson volt a két meg-

hívott szakértő, utóbbi írországból érkezett 
a TRM-től. Mindketten nagyon hasznos és 
részletes előadást tartottak, teljesen közért-
hetően,  mindenki  számára  követhetően  
mutatták be a szakterületüket.
Sok jó kérdést kaptak a hazai ügetősport 
képviselőitől, ami bizonyítja a téma fontos-
ságát. Az új ismeretek birtokában vélhető-
en a tenyésztők, a tulajdonosok a jövőben 
a takarmányozást sokkal céltudatosabban 
és átgondoltabban végzik majd, remélhe-
tően  ez  a  versenypályán  jobb  eredmé-
nyekben  realizálódik.  Az  előadás  sok  új  
információt  nyújtott  az  anyakancák  tartá-
sához,  a  csikóneveléshez  és  a  versenylo-
vak speciális takarmányozásához is. 

A  Magyar  Buiatrikusok  Társasága  szerve-
zésében  az  állatorvostudományi  Egyete-
men tartott lótakarmányozási szakmai nap-
hoz csatlakozva az ügetősport képviselői is 
hallhatták a brit dr. Teresa Hollands Phd, a 
Surrey Egyetem oktató-kutatójának előadá-
sát a ló emésztési sajátosságáról és a külön-
böző takarmányozási stratégiákról. Az ame-
rikai joe Pagan Phd, a Kentucky Lovas Kutató-
központ orvosának előadása a sportélettan-
ról és a dietetikáról, ezen belül pedig a szén-
hidrátok és zsírok szerepéről, az ízületi problé-
mák és a bakpata megelőzéséről szólt.

TRÉNING
A főtéma az edzés és  a teljesítménymaxi-
malizálás volt. A francia LeTrot két munka-
társa,  Emmanuelle  Morvillers  és  damien  
Beau  tartottak  előadást.  Mindketten  több  
évtizede  dolgoznak  az  ügetőversenyzés-
ben és a tenyésztésben, tapasztalataik szé-
les körűek. Beszéltek a yearlingek betanítá-
sától  kezdve  a  fiatal  lovakkal  végzendő  
munkákig számos témáról,  részletesen be-
mutatták  a hároméves  és  idősebb ügetők-
kel  kapcsolatos  feladatokat.  A  problémás  
lovaikkal  kapcsolatban is  értékes tanácso-
kat  kaptak  a  résztvevők,  továbbá  lehető-
ség nyílott személyes beszélgetésekre is.
Az előadást dr. Nyerges-Bohák zsófia ál-
latorvos tette teljessé, aki a lovak edzése, 
teljesítménye, túledzése témát járta körül.

VERSENYTECHNIKA
A versenyintézőségi feladatok és a verseny-
technikai  kérdésekben  az  osztrák  verseny-
üzem képviselői voltak segítségünkre: dr. Peter 
Truzla,  az  osztrák  ügetőközpont  elnöke,  
egyben  a  European  Trotting  union  (uET)  
technikai  vezetője,  valamint  josef Bayer,  a 
Krieau  ügetőpálya  versenyintézőségének  
vezetője.  Mindketten  több  évtizedes  ta-
pasztalattal rendelkeznek a versenyszerve-
zés és a versenyintézőségi munka területén. 
Az első órák videofelvételek alapján koráb-
bi  esetek  részletes  elemzésével,  tanulmá-
nyozásával,  a  szabályok  gyakorlati  alkal-
mazásának vizsgálatával teltek, míg a nap 

második  felében élesben követték végig a  
meghívottak a futamokat és fogalmazták meg 
javaslataikat. A kollégák tapasztalatcseréje 
fejlesztheti a versenyintézőség munkáját. Ki-
emelten foglalkoztak a résztvevők a jár mó-
dok megítélésének kérdésével.  A konzultá-
ció és a versenynapi munka során sok olyan 
kérdés merült  fel,  melyekről  a külföldi  ven-
dégek elmondták véleményüket, nemzetkö-
zi  tapasztalataikat,  illetve azt,  hogy ők mi-
lyen  megoldásokat  találnak  bizonyos  ese-
tekre. Kiemelt figyelmet fordítanak a bizton-
ságra és  a  szakszerűségre,  továbbá nagy  
hangsúlyt fektetnek a fogadók érdekeire.

TENYÉSZTÉSI MÓDSZEREK, 
FELNEVELÉS
A szakmai napok közül a legutóbbi ameri-
kai tapasztalatokat mutatott be. Az előadó 
dr. Paul F. Spears volt, aki az egyik legna-
gyobb amerikai  árverési  cég,  a  Standard-
bred Horse Sales Company elnöke. Koráb-
ban ő volt a világhírű Hanover Shoe Farms 
alelnöke,  ő  tenyésztette  Windsong’s  Le-
gacyt és nagyszámú más kiemelkedő üge-
tőt.  Az  ügetőversenyzésben  közel  ötven  
éve tevékenykedik, fő szakterülete a geneti-
ka,  pedigrisztika  és  árverések  szervezése.  
Az  Egyesült  államokból  hasonló  kaliberű  
szakember nemcsak hazánkban, de a régi-
óban sem járt eddig. jelenléte komoly nem-
zetközi visszhangot váltott ki. 
Előadásában  a  rokontenyésztés  és  a  vo-
naltenyésztés kérdéseivel foglalkozott, pél-
dákkal  is  bemutatta  a  párosítás  lehetősé-
geit. Elmondta véleményét az x-pozícióról 
és  beszélt  a  tenyésztés  eredményességét  
befolyásoló  helyes  döntésekről.  Részlete-
sen bemutatta, hogy milyen elvek vezérlik 
a  tenyésztői  munkáját.  A  Hanover  Shoe  
Farmsról átfogó előadást tartott, a kancák 
párosításától  kezdve  a  fedeztetések  vég-
zésén,  a  csikók  elletésén,  felnevelésén,  
gyógyításán  keresztül  a  yearlingek  felne-
veléséig  és  az  árverésre  felkészítésükig  
mindent részletekbe menően bemutatott.

Krebs András
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előadássorozat ügetős szakembereknek
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irány, amit  az ügető Tenyésztők országos Egyesülete végez a Kincsem 
Parkban. Több előadásból álló sorozatot szerveztek – lebonyolításában 
a  versenyszervező  és  a  versenyrendező  hathatós  segítséget  nyújtott,  
az  anyagi  feltételek  biztosításában  az  Agrárminisztérium  segített  –,  
neves  külföldi  és  a  legjobb  hazai  előadók  bevonásával  elméleti  és  
gyakorlati órákon kaptak tájékoztatást az ügetős szakemberek a korszerű 
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Az  első  levélben  még  találko-
zunk az előrelépésről szóló op-

timista gondolatokkal, de a sorok 
között már érlelődik az idős szak-
ember  végső  gondolata.  Érdemes  
elidőzni a levél máig hasznos taná-
csai és tanulságai mellett, és elgon-
dolkozni rajtuk:
Kedves  Lacikám!  Tulajdonképpen  már  
több mint egy hete gondolkozom a „jelen-
tésem és a kiértékelésem” szövegén. Amit 
ma  helyesnek  és  igazságos  ítéletnek  tar-
tok, azt holnapra már nem úgy látom. Na-
gyon nehéz szétválasztani azokat a ténye-
zőket,  amelyek  a  sikert  vagy  a  kudarcot  
okozzák. Szerintem az a helyes, ha a dol-

gokat  összességében  vizsgáljuk,  mert  az  
sem  lehet  járható  út,  hogy  mindig  csak  
„magyarázzuk a bizonyítványunkat”.
Én  magamnak  azt  a  célt  tűztem  ki,  hogy  
négy év alatt  – mert  ennyi  idő szükséges 
egy nemzetközi  szereplésre  hivatott  ló  ki-
képzéséhez – felzárkózunk a nemzetközi 
élvonalhoz,  annak  legalább  a  középme-
zőnyéhez.  Sajnos  –  most  már  látom  –,  
hogy  ebből  a  célomból  csak  nagyon  ke-
vés valósult meg. Sőt, még a közeljövőben 
sem számíthatunk jelentős előrelépésre.
Kielemeztem a külföldi versenyeken kapott 
díjlovagló eredményeket.  Ebből azt a kö-
vetkeztetést  vonom  le,  hogy  az  „otthoni”  
munkával  nem  mehetünk  nemzetközi  ver-

senyre,  mert  díjlovaglásban  lemaradunk.  
de a díjlovagló helyzetünk ennek ellenére 
nem tragikus,  mert  így is  a középmezőny 
második  harmadában  van  a  teljesítmé-
nyünk.
Amiben  a  hátrányunkat  látom,  az  a  
lóanyag  alkalmatlan  volta.  Rangsor,  Na-
túr, Féltékeny, Karib, Borbíró a lovas és ló 
közötti küzdelem miatt nem alkalmas, nin-
csen  olyan  lovunk,  amelyik  teljesíteni  tud-
ná az előírt iramokat. Az F-1-ek – mint Bí-
boros,  Fapipa  –,  vagy  telivérek,  illetve  
magas  félvérek  valók  a  militaryba  (mint  
Kaszanova, dedalosz stb.).
Voltam a Sümegi STV-n. Láttam a lovakat, 
a Vili  felírt  egypárat.  de ezek sem fogják 
megváltani sportágunkat, mert hiába ugra-
nak jól, ha nem bírják az iramot teljesíteni. 
Nemzetközi  versenyeinket  nem  az  ugra-
tásnak  a  gyengesége  miatt  veszítettük  el,  
hanem az időtúllépés miatt.
A  Sümegen  látott  munkán  meglepődtem,  
azt kell  mondani,  hogy az idomítómunká-
ban nagyot léptek előre.  Ez helyes és jó! 
de  sem a  lovas  alatti,  sem a  kézen  ugró  
munka nem jó.  Addig  emelik  a  magassá-
got,  ameddig a ló azt teljesíteni tudja. Ez 
nagy hiba, mert „vallató jellege miatt” a ló 
bizalmának az elvesztését kockáztatják, a 
kézen  ugratáskor  meg  átverik  a  lovakat.  
Ezt  a  munkát  is  ügetésben kell  elkezdeni,  
mert abból fejlődhet ki a mintaszerű stílus. 
Ezt  Sümegen  nem  is  láttam  egyet  sem,  a  
lovak el vannak „laposítva” és ijedtükben 
ugranak.  Ezen  változtatni  volna  jó,  mert  
igazán megérdemelnék a lovak a jó mun-
kát, mert azok jók.

Van  egy  helytelen  elgondolása  Vilinek  
(Makkos  Vilmos  pályaedző).  Mégpedig  
az, hogy a kiválasztott lovak maradjanak 
a telepen, mert így megtakarítanak egyévi 
tartási  költséget.  Ebben  tisztán  pénzügyi  
oldalról nézve a dolgot van is valami. de 
eredmény  szempontjából  azért  helytelen,  
mert  R.  Klimke,  Hauck,  M.  Habel  szerint  
militarylovat nevelni kell, azt nem lehet vá-
sárolni.
Hiába  van  kiképezve  elsőrangúan  a  ló,  
idegen  lovas  alatt  nem  adja  ki  a  benne  
levő  képességet.  Példa  erre  az  1972-es  
olimpián a mexikóiak bérelt négy lovának 
az esete – Tango, Varallo, Polo, Korbbrand –, 
mind a négyet kizárták, és az a sok halá-
los  baleset,  ami  mind  idegen  lónak  a  lo-
vaglásából következett be.
Ha az élvonalba akarunk kerülni,  akkor a  
tanulságokból le kell vonnunk a következte-
téseket.  Ezek  szerint  a  mi  esetünkben  ve-
gyük  át  a  megfelelő  lovakat  már  az  első  
STV után és szakszerűen neveljük fel azokat 
a kluboknál. Az is igaz, hogy a „szakszerű-
séget” sem lehet mindenütt megtalálni. (Saj-
nos  az  idomítómunkában  közölt  tanulság  
szerint ez a munkanívó nem kielégítő.)
A  szakszerűséget,  amint  azt  már  említet-
tem,  csak  hosszadalmas  nevelőmunkával  
lehetséges elérnünk. Erre sem módot nem 
látok,  sem  az  idő  sürgetése  sem  engedi  
meg a tétlen várakozást. Egyetlen járható 
útnak azt tartom, hogy olyan versenykiírást 
szerkesszünk,  amely  szinte  kényszeríti  az  
egyesületeket a helyes irányú munka vég-
zésére.
A  jövőben  a  következő  gondolatmenet  
szerint  kell  kialakítani  munkamódszerün-
ket, illetve versenyrendszerünket:
1.  Az  idomítólovaglásban  való  javulást  
célzó versenyrendszer kialakításában.
2. A terepversenyben való helytállás. Mint 
már több ízben is igyekeztem ezt bizonyí-
tani,  nem  a  lovaink  ugróképességének  a  
hiánya az akadálya annak, hogy az élvo-
nalba  kerüljünk,  hanem  lovaink  nem  úgy  
vannak kiválogatva, hogy genetikai adott-
ságaik  következtében  alkalmasak  legye-
nek  a  nemzetközi  színvonal  teljesítésére.  
Nem  dolgozunk  telivérekkel  és  a  magas  
félvérben nevelt ló is ritka.
3.  Az  állóképesség  fejlesztésében  ugyan  
– véleményem szerint – nagy lépést tettünk 
előre, de még itt is lenne tennivaló. (ugyan-

is,  az  Alpesi  kupa  versenyén,  különösen  
L’Amour, olyan kondícióban érkezett a cél-
ba,  ami  azt  mutatta,  hogy  többet  a  lótól  
nem lehetett  követelni.  Ez pedig olyan kö-
vetkeztetés  levonását  teszi  kézenfekvővé,  
hogy felkészítése hiányos volt.) Továbbá – 
Horváth  zoltánt  kivéve  –  hiányzik  lovasa-
inkból a gyakorlati tapasztalat arra vonat-
kozóan, hogy a terepverseny alatt lovának 
erőállapotával gazdálkodni tudjon.

Ez a képesség azonban csakis a gyakori 
olyan  versenyeken  való  lovaglás  útján   
sajátítható el, amelyen a nemzetközi ver-
senyeken  előírt  iramokat  kell  lovagolni.  
Az  eddigi  gyakorlat  szerint,  amikor  az  
egész bajnoki idény alatt csak háromszor 
lehet ezt gyakorolni, nem elegendő a fej-
lődéshez.
Mit kell tenni?
Versenykiírásunk terhelése jó. Minden kül-
földi edzésmódszer – amely eredményt ér 
el – hasonló terhelésű, mint a miénk. Tehát 
nem a versenyek terhelését kell megváltoz-
tatni,  hanem  úgy  kell  a  sportágat  mene-
dzselni, hogy minél több versenyzési alkal-
mat kell teremteni.
Ezt nem a külföldi versenyzések számának 
a növelésével kell elérni, mert azon elvileg 
csak  a  válogatott  keretnek  kellene  részt  

■ 1. Herczog Emil (Enying) Elizabeth-tel ❙ 2. Makkos Vilmos ❙ 3. Török László, a szakág akkori elnöke
❙ 4. Bodorkos zsolt (Szombathely) Natúr nevű lovával Podersdorfban
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olimpiai ciklus ért véget. Értékelést ígértünk és tanulságokat, megteszi ezt helyettünk Monspart Gábor vezetőedző 
leveleinek egy-egy részlete, melyeket Török Lászlónak, az akkori szakági elnöknek írt.
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Az  első  levélben  még  találko-
zunk az előrelépésről szóló op-

timista gondolatokkal, de a sorok 
között már érlelődik az idős szak-
ember  végső  gondolata.  Érdemes  
elidőzni a levél máig hasznos taná-
csai és tanulságai mellett, és elgon-
dolkozni rajtuk:
Kedves  Lacikám!  Tulajdonképpen  már  
több mint egy hete gondolkozom a „jelen-
tésem és a kiértékelésem” szövegén. Amit 
ma  helyesnek  és  igazságos  ítéletnek  tar-
tok, azt holnapra már nem úgy látom. Na-
gyon nehéz szétválasztani azokat a ténye-
zőket,  amelyek  a  sikert  vagy  a  kudarcot  
okozzák. Szerintem az a helyes, ha a dol-

gokat  összességében  vizsgáljuk,  mert  az  
sem  lehet  járható  út,  hogy  mindig  csak  
„magyarázzuk a bizonyítványunkat”.
Én  magamnak  azt  a  célt  tűztem  ki,  hogy  
négy év alatt  – mert  ennyi  idő szükséges 
egy nemzetközi  szereplésre  hivatott  ló  ki-
képzéséhez – felzárkózunk a nemzetközi 
élvonalhoz,  annak  legalább  a  középme-
zőnyéhez.  Sajnos  –  most  már  látom  –,  
hogy  ebből  a  célomból  csak  nagyon  ke-
vés valósult meg. Sőt, még a közeljövőben 
sem számíthatunk jelentős előrelépésre.
Kielemeztem a külföldi versenyeken kapott 
díjlovagló eredményeket.  Ebből azt a kö-
vetkeztetést  vonom  le,  hogy  az  „otthoni”  
munkával  nem  mehetünk  nemzetközi  ver-

senyre,  mert  díjlovaglásban  lemaradunk.  
de a díjlovagló helyzetünk ennek ellenére 
nem tragikus,  mert  így is  a középmezőny 
második  harmadában  van  a  teljesítmé-
nyünk.
Amiben  a  hátrányunkat  látom,  az  a  
lóanyag  alkalmatlan  volta.  Rangsor,  Na-
túr, Féltékeny, Karib, Borbíró a lovas és ló 
közötti küzdelem miatt nem alkalmas, nin-
csen  olyan  lovunk,  amelyik  teljesíteni  tud-
ná az előírt iramokat. Az F-1-ek – mint Bí-
boros,  Fapipa  –,  vagy  telivérek,  illetve  
magas  félvérek  valók  a  militaryba  (mint  
Kaszanova, dedalosz stb.).
Voltam a Sümegi STV-n. Láttam a lovakat, 
a Vili  felírt  egypárat.  de ezek sem fogják 
megváltani sportágunkat, mert hiába ugra-
nak jól, ha nem bírják az iramot teljesíteni. 
Nemzetközi  versenyeinket  nem  az  ugra-
tásnak  a  gyengesége  miatt  veszítettük  el,  
hanem az időtúllépés miatt.
A  Sümegen  látott  munkán  meglepődtem,  
azt kell  mondani,  hogy az idomítómunká-
ban nagyot léptek előre.  Ez helyes és jó! 
de  sem a  lovas  alatti,  sem a  kézen  ugró  
munka nem jó.  Addig  emelik  a  magassá-
got,  ameddig a ló azt teljesíteni tudja. Ez 
nagy hiba, mert „vallató jellege miatt” a ló 
bizalmának az elvesztését kockáztatják, a 
kézen  ugratáskor  meg  átverik  a  lovakat.  
Ezt  a  munkát  is  ügetésben kell  elkezdeni,  
mert abból fejlődhet ki a mintaszerű stílus. 
Ezt  Sümegen  nem  is  láttam  egyet  sem,  a  
lovak el vannak „laposítva” és ijedtükben 
ugranak.  Ezen  változtatni  volna  jó,  mert  
igazán megérdemelnék a lovak a jó mun-
kát, mert azok jók.

Van  egy  helytelen  elgondolása  Vilinek  
(Makkos  Vilmos  pályaedző).  Mégpedig  
az, hogy a kiválasztott lovak maradjanak 
a telepen, mert így megtakarítanak egyévi 
tartási  költséget.  Ebben  tisztán  pénzügyi  
oldalról nézve a dolgot van is valami. de 
eredmény  szempontjából  azért  helytelen,  
mert  R.  Klimke,  Hauck,  M.  Habel  szerint  
militarylovat nevelni kell, azt nem lehet vá-
sárolni.
Hiába  van  kiképezve  elsőrangúan  a  ló,  
idegen  lovas  alatt  nem  adja  ki  a  benne  
levő  képességet.  Példa  erre  az  1972-es  
olimpián a mexikóiak bérelt négy lovának 
az esete – Tango, Varallo, Polo, Korbbrand –, 
mind a négyet kizárták, és az a sok halá-
los  baleset,  ami  mind  idegen  lónak  a  lo-
vaglásából következett be.
Ha az élvonalba akarunk kerülni,  akkor a  
tanulságokból le kell vonnunk a következte-
téseket.  Ezek  szerint  a  mi  esetünkben  ve-
gyük  át  a  megfelelő  lovakat  már  az  első  
STV után és szakszerűen neveljük fel azokat 
a kluboknál. Az is igaz, hogy a „szakszerű-
séget” sem lehet mindenütt megtalálni. (Saj-
nos  az  idomítómunkában  közölt  tanulság  
szerint ez a munkanívó nem kielégítő.)
A  szakszerűséget,  amint  azt  már  említet-
tem,  csak  hosszadalmas  nevelőmunkával  
lehetséges elérnünk. Erre sem módot nem 
látok,  sem  az  idő  sürgetése  sem  engedi  
meg a tétlen várakozást. Egyetlen járható 
útnak azt tartom, hogy olyan versenykiírást 
szerkesszünk,  amely  szinte  kényszeríti  az  
egyesületeket a helyes irányú munka vég-
zésére.
A  jövőben  a  következő  gondolatmenet  
szerint  kell  kialakítani  munkamódszerün-
ket, illetve versenyrendszerünket:
1.  Az  idomítólovaglásban  való  javulást  
célzó versenyrendszer kialakításában.
2. A terepversenyben való helytállás. Mint 
már több ízben is igyekeztem ezt bizonyí-
tani,  nem  a  lovaink  ugróképességének  a  
hiánya az akadálya annak, hogy az élvo-
nalba  kerüljünk,  hanem  lovaink  nem  úgy  
vannak kiválogatva, hogy genetikai adott-
ságaik  következtében  alkalmasak  legye-
nek  a  nemzetközi  színvonal  teljesítésére.  
Nem  dolgozunk  telivérekkel  és  a  magas  
félvérben nevelt ló is ritka.
3.  Az  állóképesség  fejlesztésében  ugyan  
– véleményem szerint – nagy lépést tettünk 
előre, de még itt is lenne tennivaló. (ugyan-

is,  az  Alpesi  kupa  versenyén,  különösen  
L’Amour, olyan kondícióban érkezett a cél-
ba,  ami  azt  mutatta,  hogy  többet  a  lótól  
nem lehetett  követelni.  Ez pedig olyan kö-
vetkeztetés  levonását  teszi  kézenfekvővé,  
hogy felkészítése hiányos volt.) Továbbá – 
Horváth  zoltánt  kivéve  –  hiányzik  lovasa-
inkból a gyakorlati tapasztalat arra vonat-
kozóan, hogy a terepverseny alatt lovának 
erőállapotával gazdálkodni tudjon.

Ez a képesség azonban csakis a gyakori 
olyan  versenyeken  való  lovaglás  útján   
sajátítható el, amelyen a nemzetközi ver-
senyeken  előírt  iramokat  kell  lovagolni.  
Az  eddigi  gyakorlat  szerint,  amikor  az  
egész bajnoki idény alatt csak háromszor 
lehet ezt gyakorolni, nem elegendő a fej-
lődéshez.
Mit kell tenni?
Versenykiírásunk terhelése jó. Minden kül-
földi edzésmódszer – amely eredményt ér 
el – hasonló terhelésű, mint a miénk. Tehát 
nem a versenyek terhelését kell megváltoz-
tatni,  hanem  úgy  kell  a  sportágat  mene-
dzselni, hogy minél több versenyzési alkal-
mat kell teremteni.
Ezt nem a külföldi versenyzések számának 
a növelésével kell elérni, mert azon elvileg 
csak  a  válogatott  keretnek  kellene  részt  

■ 1. Herczog Emil (Enying) Elizabeth-tel ❙ 2. Makkos Vilmos ❙ 3. Török László, a szakág akkori elnöke
❙ 4. Bodorkos zsolt (Szombathely) Natúr nevű lovával Podersdorfban
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Az előző részben az 1984-es év versenyeiről szóltunk. Ez az esztendő fordulópont a sportág életében, hiszen egy 
olimpiai ciklus ért véget. Értékelést ígértünk és tanulságokat, megteszi ezt helyettünk Monspart Gábor vezetőedző 
leveleinek egy-egy részlete, melyeket Török Lászlónak, az akkori szakági elnöknek írt.
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venni. de a válogatott keretnek olyan nívót 
kell képviselni, amely valóban méltó arra, 
hogy  hazánkat  képviselje.  Vagyis,  leg-
alább helyezésre legyen esélye!
Ad egy! Idomításban csak akkor lehet fej-
lődést elérni, ha lovasainknak gyakran van 
alkalmuk kombinált versenyeket lovagolni. 
Tulajdonképpeni  fejlődést  azonban  csak  
akkor  remélhetünk,  ha  a  lovassport  min-
den ágában elszámoltatják az edzőket a 
végzett  munkájukról.  Ha  az  elégtelenül  
szereplő  lovakról  az  edzőnek  írásos  ma-
gyarázatot  kell  majd  adni.  Csakis  ebben  
az esetben számíthatunk arra, hogy meg-
szűnik  a  túlkövetelés,  és  a  túlsietett,  ered-
ményt hajszoló munka.
Még nem fejeződött be a military sportág 
1984. évi versenyzése, így összefoglalót 
nem lehet  szerkeszteni.  Annyi  tény,  hogy  
az indulók számát tekintve emelkedést ál-
lapíthatunk  meg,  de  a  minőségi  javulás-
hoz,  ez  kevés.  Erre  kellene  koncentrál-
nunk,  amit  csak  tanulással,  de  olyan  sok  
tanulással érünk el, melyen a hallgató be-
számolójával  igazolja,  hogy  az  előadott  
anyagot  nemcsak  hallgatta,  hanem  azt  
meg is értette.
így zárta sorait  toponári keltezés-
sel, 1984-ben Monspart Gábor.

A  második  levél  (tárgya:  „1984.  
augusztus.  25–28.  Dronzkov,  ösz-
szefoglalás”)  későbbre  datálódott,  
tulajdonképpen az  „ellenolimpia”  
értékeléseként  született  és  részle-
tezi  a  teljesítményeket,  lebontva  
lóra  és  lovasra.  Ezt  most  kihagy-
juk,  hiszen  az  előző  részben  ezt  
már  megtettük,  helyette  inkább  
kiemeljük  azokat  az  elkeseredett  
gondolatokat,  melyeket  az  edző  
okként  és  gondként  megfogal-
maz.  Tulajdonképpen  ebben  a  le-
vélben jelenti ki először, hogy nem 
tudja tovább vállalni az edzői fel-
adatokat:
[…] A szakvezetés – ismerve a nemzetközi 
szereplések után a résztvevő csapatok ere-
jét és képességét – a harmadik hely eléré-
sét  tűzte  ki  elérendő  célnak.  Soha  olyan  
közel nem volt magyar csapat a kitűzött cél 
eléréséhez,  mint  most.  Az öntevékeny cse-
lekvések, a túlzott önbizalomból fakadóan 
az  edzői  utasításoknak  a  figyelmen  kívül  

hagyása, valamint az italozások miatt evvel 
a  csapattal  jobb  eredményt  elérni  lehetet-
len. Természetesen a táborvezetőnek a hiá-
nyosságokat mindig a tudomására hoztam.
Ezért  bejelentem,  hogy  addig,  amíg  nem  
biztosított az edzőnek a tekintélye, amed-
dig  az  edzőnek  nincsen  hatalma  arra,  
hogy számon kérje a kiadott utasításainak 
a hiányos teljesítését, addig nem vállalha-
tom a felkészülési munkának a vezetését.
Lelkiismeretem nem engedi meg, hogy az 
együttesekben  meglevő  képességeket  a  
felsorolt  hibák  megakadályozzák  abban,  
hogy az amúgy is túlzottan nehéz nemzet-
közi  követelményeknek meg tudjunk felel-

ni.  Hitem  a  magyar  lónak  a  militaryban  
való  alkalmasságáról  változatlan,  azon-
ban ahhoz, hogy a világ élvonalába beke-
rüljünk, a lovaglási felfogásnak a megvál-
tozása, s fegyelmezett és szorgalmas, terv-
szerű munka szükséges.

1985-ben a szakág megújult veze-
téssel indult. Erősen meghatározta 
a következő évek munkáját az az 
útmutatás,  melyet  az  idős  mester  
hagyott  maga  után.  Folytatjuk  a  
visszaemlékezés-sorozatot.

Tuska Pál

MúltiDÉzÉSRE 
hívuNK
E  cikksorozat  szerzőinek  nem  fel-
adata  a  történések  miértjének  és  
okának kutatása, feltárása, mi csak a 
tények  közlésére  szorítkozunk.  
Amennyiben mégis összefüggéseket, 
esetleg  tanulságokat  is  fellelnének  
az egyes korszakok sikerei és kudar-
cai között, akkor lehet, hogy azzal a 
ma és a jövő sportját is segítjük.

■ 1. Monspart Gábor vezetőedző és Makkos Vilmos pályaedző
 ❙ 2. Herczog Emil (Enying) Cudar nevű lován
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venni. de a válogatott keretnek olyan nívót 
kell képviselni, amely valóban méltó arra, 
hogy  hazánkat  képviselje.  Vagyis,  leg-
alább helyezésre legyen esélye!
Ad egy! Idomításban csak akkor lehet fej-
lődést elérni, ha lovasainknak gyakran van 
alkalmuk kombinált versenyeket lovagolni. 
Tulajdonképpeni  fejlődést  azonban  csak  
akkor  remélhetünk,  ha  a  lovassport  min-
den ágában elszámoltatják az edzőket a 
végzett  munkájukról.  Ha  az  elégtelenül  
szereplő  lovakról  az  edzőnek  írásos  ma-
gyarázatot  kell  majd  adni.  Csakis  ebben  
az esetben számíthatunk arra, hogy meg-
szűnik  a  túlkövetelés,  és  a  túlsietett,  ered-
ményt hajszoló munka.
Még nem fejeződött be a military sportág 
1984. évi versenyzése, így összefoglalót 
nem lehet  szerkeszteni.  Annyi  tény,  hogy  
az indulók számát tekintve emelkedést ál-
lapíthatunk  meg,  de  a  minőségi  javulás-
hoz,  ez  kevés.  Erre  kellene  koncentrál-
nunk,  amit  csak  tanulással,  de  olyan  sok  
tanulással érünk el, melyen a hallgató be-
számolójával  igazolja,  hogy  az  előadott  
anyagot  nemcsak  hallgatta,  hanem  azt  
meg is értette.
így zárta sorait  toponári keltezés-
sel, 1984-ben Monspart Gábor.

A  második  levél  (tárgya:  „1984.  
augusztus.  25–28.  Dronzkov,  ösz-
szefoglalás”)  későbbre  datálódott,  
tulajdonképpen az  „ellenolimpia”  
értékeléseként  született  és  részle-
tezi  a  teljesítményeket,  lebontva  
lóra  és  lovasra.  Ezt  most  kihagy-
juk,  hiszen  az  előző  részben  ezt  
már  megtettük,  helyette  inkább  
kiemeljük  azokat  az  elkeseredett  
gondolatokat,  melyeket  az  edző  
okként  és  gondként  megfogal-
maz.  Tulajdonképpen  ebben  a  le-
vélben jelenti ki először, hogy nem 
tudja tovább vállalni az edzői fel-
adatokat:
[…] A szakvezetés – ismerve a nemzetközi 
szereplések után a résztvevő csapatok ere-
jét és képességét – a harmadik hely eléré-
sét  tűzte  ki  elérendő  célnak.  Soha  olyan  
közel nem volt magyar csapat a kitűzött cél 
eléréséhez,  mint  most.  Az öntevékeny cse-
lekvések, a túlzott önbizalomból fakadóan 
az  edzői  utasításoknak  a  figyelmen  kívül  

hagyása, valamint az italozások miatt evvel 
a  csapattal  jobb  eredményt  elérni  lehetet-
len. Természetesen a táborvezetőnek a hiá-
nyosságokat mindig a tudomására hoztam.
Ezért  bejelentem,  hogy  addig,  amíg  nem  
biztosított az edzőnek a tekintélye, amed-
dig  az  edzőnek  nincsen  hatalma  arra,  
hogy számon kérje a kiadott utasításainak 
a hiányos teljesítését, addig nem vállalha-
tom a felkészülési munkának a vezetését.
Lelkiismeretem nem engedi meg, hogy az 
együttesekben  meglevő  képességeket  a  
felsorolt  hibák  megakadályozzák  abban,  
hogy az amúgy is túlzottan nehéz nemzet-
közi  követelményeknek meg tudjunk felel-

ni.  Hitem  a  magyar  lónak  a  militaryban  
való  alkalmasságáról  változatlan,  azon-
ban ahhoz, hogy a világ élvonalába beke-
rüljünk, a lovaglási felfogásnak a megvál-
tozása, s fegyelmezett és szorgalmas, terv-
szerű munka szükséges.

1985-ben a szakág megújult veze-
téssel indult. Erősen meghatározta 
a következő évek munkáját az az 
útmutatás,  melyet  az  idős  mester  
hagyott  maga  után.  Folytatjuk  a  
visszaemlékezés-sorozatot.

Tuska Pál

MúltiDÉzÉSRE 
hívuNK
E  cikksorozat  szerzőinek  nem  fel-
adata  a  történések  miértjének  és  
okának kutatása, feltárása, mi csak a 
tények  közlésére  szorítkozunk.  
Amennyiben mégis összefüggéseket, 
esetleg  tanulságokat  is  fellelnének  
az egyes korszakok sikerei és kudar-
cai között, akkor lehet, hogy azzal a 
ma és a jövő sportját is segítjük.

■ 1. Monspart Gábor vezetőedző és Makkos Vilmos pályaedző
 ❙ 2. Herczog Emil (Enying) Cudar nevű lován
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Az  országunkban  több  ménes  is  található.  
Most azokat mutatom be, melyeket te is meg-
látogathatsz bármikor, és változatos progra-
mokban  lehet  részed  a  családoddal.  Ezek  
mind  óriási  felújításon  estek  át,  így  a  múlt  
modern, praktikus köntösbe öltözött.
olvasd el a rövid leírásokat és találd ki, me-
lyik  ménesről  van  szó,  illetve  melyik  kép  
tartozik hozzá!

1. 
Az itt található lovak a lipicai fajtához tartoz-
nak. A Habsburg-udvarban a ménes alapítá-
sakor a következőket fogalmazták meg: „Itt 
a legjobb lovakat tenyésszék, melyek a csá-
szári  udvar  számára  lesznek  elővezetve.  
Ezek  a  legkiválóbb  és  legtűrőké  pesebb  lo-
vak legyenek. Kemény és füves talajon járja-
nak, ott, ahol kevés fű nő.”

A csikók hároméves korukig a Bükk-fennsí-
kon nevelkednek, Csipkéskúton hangulatos 
panzió vár.
A  lipicai  lovat  elsősorban  fogatsportra  
használják, és abban éri el a legtöbb sikert. 
Ha ezen a helyen jártok, semmiképp se fe-
lejtsétek  el  meglátogatni  a  Pallavicini-kas-
tély istállóját, melyben gyönyörű lipicai mé-
nek kaptak szállást.

Számtalan oka van annak, hogy vonzódunk a lovakhoz és élvezzük e csodás állatok 
barátságát. Csokorba szedtünk tíz dolgot, amiért szerethetjük őket. A rejtvényben a lovak 
beszélnek hozzánk. Hogy miről? Ezt neked kell kitalálnod, és beírnod a rejtvényhálóba. 
Majd a számozott négyzetek betűiből kialakul egy szerethető tulajdonság.

1.  így  nevezzük  azt  
a hosszú szőrt, ami a 
testemen  a  fejtetőtől  
a  marig  húzódik  a  
gerincem mentén.
2. Hogyan hívjuk azt 
a  dolgozót,  aki  a  ló-
tenyésztő  gazdaság-
ban  a  fiatal  lovak  
gondozását  és  őrzé-
sét  végzi?  Régen  a  
szabadban  tartott  ál-
latok  őrzése,  legelte-
tése,  ellátása  volt  a  
feladata.
3.  Ilyen  színnel  nem  
születik egyetlen csikó sem, hanem valamely színből világosodik ki. Ahogy koroso-
dik az ilyen színű ló, egyre több fehér szőrszála nő, és idővel egészen fehérnek tű-
nik. A kivilágosodás a szemek körül kezdődik, majd folytatódik a fej egészén, végül 
a testen. Sok árnyalata létezik.
4. A nyakamtól a két elülső lábam közti részig terjedő izmos testrészem ez. 
5. Ezzel a bőrszíjjal rögzítik a nyerget, amikor felcsatolják rám.
6. Ennek a szónak több jelentése van. A hátaslovat is szokták így nevezni. A lószer-
számok tárolására használt helyiséget is e szóval illetik. ugyancsak így nevezik a 
fogatban azt a lovat, amelyiket a kocsi rúdja mellé baloldalra fognak be.
7. Mi az elnevezése a lovak lábán lévő fehér jegynek?
8. Lovasommal a nyergemben labdás csapatjátékban veszünk részt. Szabadtéren a 
két, egyenként négy játékosból álló csapat hosszú nyelű faütőkkel próbálja meg minél 
többször az ellenfél kapujába ütni a 7-8 cm nagyságú labdát a 7 perces játszma alatt. 
Egy mérkőzés több játszmából áll. Fedett pályán 2-3 fős csapatok játszanak.

KüLDD BE ÉS NYERJ!

Ha megvan a megfejtés,  küldd el  a tompe.anna@magyarmezogazdasag.hu e-mail-
címre, vagy postán a kiadó címére (Magyar Mezőgazdaság Kiadó, 1141 Budapest, 
Mirtusz u. 2.), az e-mail tárgyába, vagy a borítékra írd rá, hogy „Pegazus gyerekrovat”.

• Minden hónapban megajándékozzuk a három leggyorsabb beküldőt.
• Aki pedig év végéig az összes megfejtést helyesen beküldi, annak már csak némi 
szerencsére van szüksége, hogy részt vehessen a Csilló Lovasiskola lovastáborában, 
vagy megnyerje a Horze értékes lófelszereléseit.

Miért szeretjük annyira 
a lovakat?valami régi, valami új

Ezekben a zűrzavaros  időkben még inkább a szabadba vágyunk,  s  talán az eddigieknél  is  jobban támogat  
családunk „lóbolond” hobbink gyakorlásában. Az alábbi játékos feladat segítségével pallérozhatod az elméd 
a lovas történelemből, valamint kiránduláshoz is ötletet kaphatsz, hogy családoddal merre is vegyétek az irányt, 
ha a hétvégeken messzebbre indulnátok. 

2. 
Európa legrégebbi állami ménese, II. józsef 
alapította 1785-ben. A magyar lótenyésztés  
egyik  kiemelkedő  központja.  Az  uNESCo 
világörökség-várományosi  listáján  található,  
reméljük,  megkapja  a  címet.  Nemrégiben  
óriási felújításon ment át ez a hely is, minta-
gazdasága európai szinten is kiemelkedő.
jelenleg  nóniusz,  a  település  nevét  viselő  
félvér, illetve gidrán alkotja a lóállományt.
Szállodájában, a Nonius Hotelben kényel-
mes szálláshelyre leltek.

3. 
1789-ben Csekonics józsef tanácsára a ki-
rályi udvar megvásárolt egy birtokot, melyet 
a Bécsbe hajtandó vágómarhák pihenőállo-
másaként  és  egy  nagy  ménes  fiókintézmé-
nyeként  hasznosítottak.  1816-tól  csak arab 
mének  fedeztek  a  ménesben,  majd  1836-
ban egy Shagya nevű szürke arab mén érke-
zett a ménesbe, és fajtaalapító lett. Hamaro-
san  az  itt  tenyésztett  egyedeket  tisztavérű  
arab fajtájúaknak ismerték el.
Számos  lovasversenynek  ad  helyszínt  a  
gyönyörű négy évszakos pálya, és kulturá-
lis eseményeknek a rendezvénytermek.
jellegzetes szálláshelye az Imperiál  Hotel,  
melyben a sokrétű programok nyújtotta fá-
radalmaitokat pihenhetitek ki.

4. 
Európa legnagyobb füves pusztáján található 
ez a ménes. A hely fűösszetétele egyedülálló, 
kiváló. Az ország legnagyobb védett területe 
(82 ezer  hektár),  és  a világörökség része.  A  
debreceni  Ménes áttelepüléséből  keletkezett.  
Kozma Ferenc munkásságának köszönhetően 
kialakult a nóniusz idevaló tájfajtája. 
A nóniusz fajta génmegőrzése és a sportló-
tenyésztés a kiemelt célkitűzése.
Színes programjaikkal egész évben várják 
az  idelátogatókat,  a  legkiemelkedőbbek  
közülük a tájegységről elnevezett lovasna-
pok, a Pásztorok ünnepe, a Nemzeti Vágta 
előfutama, valamint  a különböző lovassport-
rendezvények.

Ha sikerült kibogoznod az összekuszált szá-
lakat,  már  csak  a  szüleidet  kell  rávenned,  
hogy mielőbb meglátogathasd ezeket a cso-
dás helyeket!
(Megfejtés a 66. oldalon.)

Csilló Rita

amit állami méneseinkről feltétlenül tudnod kell

a b

c d



➔ GyEREKEKNEK

Pegazus – 2020. november 56
➔

Pegazus – 2020. november

GyEREKEKNEK

57

Az  országunkban  több  ménes  is  található.  
Most azokat mutatom be, melyeket te is meg-
látogathatsz bármikor, és változatos progra-
mokban  lehet  részed  a  családoddal.  Ezek  
mind  óriási  felújításon  estek  át,  így  a  múlt  
modern, praktikus köntösbe öltözött.
olvasd el a rövid leírásokat és találd ki, me-
lyik  ménesről  van  szó,  illetve  melyik  kép  
tartozik hozzá!

1. 
Az itt található lovak a lipicai fajtához tartoz-
nak. A Habsburg-udvarban a ménes alapítá-
sakor a következőket fogalmazták meg: „Itt 
a legjobb lovakat tenyésszék, melyek a csá-
szári  udvar  számára  lesznek  elővezetve.  
Ezek  a  legkiválóbb  és  legtűrőké  pesebb  lo-
vak legyenek. Kemény és füves talajon járja-
nak, ott, ahol kevés fű nő.”

A csikók hároméves korukig a Bükk-fennsí-
kon nevelkednek, Csipkéskúton hangulatos 
panzió vár.
A  lipicai  lovat  elsősorban  fogatsportra  
használják, és abban éri el a legtöbb sikert. 
Ha ezen a helyen jártok, semmiképp se fe-
lejtsétek  el  meglátogatni  a  Pallavicini-kas-
tély istállóját, melyben gyönyörű lipicai mé-
nek kaptak szállást.

Számtalan oka van annak, hogy vonzódunk a lovakhoz és élvezzük e csodás állatok 
barátságát. Csokorba szedtünk tíz dolgot, amiért szerethetjük őket. A rejtvényben a lovak 
beszélnek hozzánk. Hogy miről? Ezt neked kell kitalálnod, és beírnod a rejtvényhálóba. 
Majd a számozott négyzetek betűiből kialakul egy szerethető tulajdonság.

1.  így  nevezzük  azt  
a hosszú szőrt, ami a 
testemen  a  fejtetőtől  
a  marig  húzódik  a  
gerincem mentén.
2. Hogyan hívjuk azt 
a  dolgozót,  aki  a  ló-
tenyésztő  gazdaság-
ban  a  fiatal  lovak  
gondozását  és  őrzé-
sét  végzi?  Régen  a  
szabadban  tartott  ál-
latok  őrzése,  legelte-
tése,  ellátása  volt  a  
feladata.
3.  Ilyen  színnel  nem  
születik egyetlen csikó sem, hanem valamely színből világosodik ki. Ahogy koroso-
dik az ilyen színű ló, egyre több fehér szőrszála nő, és idővel egészen fehérnek tű-
nik. A kivilágosodás a szemek körül kezdődik, majd folytatódik a fej egészén, végül 
a testen. Sok árnyalata létezik.
4. A nyakamtól a két elülső lábam közti részig terjedő izmos testrészem ez. 
5. Ezzel a bőrszíjjal rögzítik a nyerget, amikor felcsatolják rám.
6. Ennek a szónak több jelentése van. A hátaslovat is szokták így nevezni. A lószer-
számok tárolására használt helyiséget is e szóval illetik. ugyancsak így nevezik a 
fogatban azt a lovat, amelyiket a kocsi rúdja mellé baloldalra fognak be.
7. Mi az elnevezése a lovak lábán lévő fehér jegynek?
8. Lovasommal a nyergemben labdás csapatjátékban veszünk részt. Szabadtéren a 
két, egyenként négy játékosból álló csapat hosszú nyelű faütőkkel próbálja meg minél 
többször az ellenfél kapujába ütni a 7-8 cm nagyságú labdát a 7 perces játszma alatt. 
Egy mérkőzés több játszmából áll. Fedett pályán 2-3 fős csapatok játszanak.

KüLDD BE ÉS NYERJ!

Ha megvan a megfejtés,  küldd el  a tompe.anna@magyarmezogazdasag.hu e-mail-
címre, vagy postán a kiadó címére (Magyar Mezőgazdaság Kiadó, 1141 Budapest, 
Mirtusz u. 2.), az e-mail tárgyába, vagy a borítékra írd rá, hogy „Pegazus gyerekrovat”.

• Minden hónapban megajándékozzuk a három leggyorsabb beküldőt.
• Aki pedig év végéig az összes megfejtést helyesen beküldi, annak már csak némi 
szerencsére van szüksége, hogy részt vehessen a Csilló Lovasiskola lovastáborában, 
vagy megnyerje a Horze értékes lófelszereléseit.

Miért szeretjük annyira 
a lovakat?valami régi, valami új

Ezekben a zűrzavaros  időkben még inkább a szabadba vágyunk,  s  talán az eddigieknél  is  jobban támogat  
családunk „lóbolond” hobbink gyakorlásában. Az alábbi játékos feladat segítségével pallérozhatod az elméd 
a lovas történelemből, valamint kiránduláshoz is ötletet kaphatsz, hogy családoddal merre is vegyétek az irányt, 
ha a hétvégeken messzebbre indulnátok. 

2. 
Európa legrégebbi állami ménese, II. józsef 
alapította 1785-ben. A magyar lótenyésztés  
egyik  kiemelkedő  központja.  Az  uNESCo 
világörökség-várományosi  listáján  található,  
reméljük,  megkapja  a  címet.  Nemrégiben  
óriási felújításon ment át ez a hely is, minta-
gazdasága európai szinten is kiemelkedő.
jelenleg  nóniusz,  a  település  nevét  viselő  
félvér, illetve gidrán alkotja a lóállományt.
Szállodájában, a Nonius Hotelben kényel-
mes szálláshelyre leltek.

3. 
1789-ben Csekonics józsef tanácsára a ki-
rályi udvar megvásárolt egy birtokot, melyet 
a Bécsbe hajtandó vágómarhák pihenőállo-
másaként  és  egy  nagy  ménes  fiókintézmé-
nyeként  hasznosítottak.  1816-tól  csak arab 
mének  fedeztek  a  ménesben,  majd  1836-
ban egy Shagya nevű szürke arab mén érke-
zett a ménesbe, és fajtaalapító lett. Hamaro-
san  az  itt  tenyésztett  egyedeket  tisztavérű  
arab fajtájúaknak ismerték el.
Számos  lovasversenynek  ad  helyszínt  a  
gyönyörű négy évszakos pálya, és kulturá-
lis eseményeknek a rendezvénytermek.
jellegzetes szálláshelye az Imperiál  Hotel,  
melyben a sokrétű programok nyújtotta fá-
radalmaitokat pihenhetitek ki.

4. 
Európa legnagyobb füves pusztáján található 
ez a ménes. A hely fűösszetétele egyedülálló, 
kiváló. Az ország legnagyobb védett területe 
(82 ezer  hektár),  és  a világörökség része.  A  
debreceni  Ménes áttelepüléséből  keletkezett.  
Kozma Ferenc munkásságának köszönhetően 
kialakult a nóniusz idevaló tájfajtája. 
A nóniusz fajta génmegőrzése és a sportló-
tenyésztés a kiemelt célkitűzése.
Színes programjaikkal egész évben várják 
az  idelátogatókat,  a  legkiemelkedőbbek  
közülük a tájegységről elnevezett lovasna-
pok, a Pásztorok ünnepe, a Nemzeti Vágta 
előfutama, valamint  a különböző lovassport-
rendezvények.

Ha sikerült kibogoznod az összekuszált szá-
lakat,  már  csak  a  szüleidet  kell  rávenned,  
hogy mielőbb meglátogathasd ezeket a cso-
dás helyeket!
(Megfejtés a 66. oldalon.)

Csilló Rita
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Magyar Lovassport Szövetség Magyar Lovassport Szövetség

Országos és felkészítőverseny 
– Kecskemét (Airvent)
2020. szeptember 22–24. 

Szeptember 22., kedd:
1. vrsz. 70-75 cm felkészítő
1. Fodor István – Prissy – Tisza-mente 
Alapítvány
2. Vecsei Lili – PM Balougrand II / Airvent 
Lovas Club
3. Gudmon zsófia – Kató SzM / 
Ballószögi LKE
2. vrsz. 80-85 cm felkészítő
1. Tóth Fanni – Evita / Trió Lovasklub Kft. 
2. Fodor István – Prissy / Tisza-mente 
Alapítvány
3. Török Sándor – Törpilla / Kishortobágy SE
3. vrsz. 90 cm felkészítő
1. Hajnal Eszter Virág – PM Casella / 
Airvent Lovas Club
2. Vecsei Lili – PM Balerina / Airvent Lovas 
Club
3. Tóth Fanni – Evita / Trió Lovasklub Kft. 
4. vrsz. 100 cm kezdő lovas stílus
1. Szórád Linett – Letti Lady / Airvent Lovas 
Club
2. délity Mira – Viola / Sugo-Horse Park LE
3. Kasi Kíra – dézi / Sugo-Horse Park LE
5. vrsz. 100 cm nyitott
1. Török Sándor – Törpilla / Kishortobágy SE
2. Kurnyák ágnes – Lune de Miel BMG / 
d-Team SE
3. Csótó Liliána – Pompás / Babilon 
Lovasklub Egyesület
6. vrsz. 105 cm nyitott
1. Hegedüs Kristóf – o-Rockabilly / 
Szilágyi Lovasclub SE
2. Frányó Csenge – Whiskey del Tiglio / 
Révész Farm Lovas SE
3. dobozi zsanett – N-Centuria / Gyömrői 
Tövesmajor LE
7. vrsz. 110 cm 5 éves lovak
1. Ifj. Szabó Gábor – WM Chocco Lady / 
Timpex Nyíregyh. LK
2. Sándor Balázs – Barny N / Sándor 
Lovasfarm Kft. 
3. Sándor Balázs – M Leonardo / Sándor 
Lovasfarm Kft. 
8. vrsz. 110 cm nyitott
1. Hegedüs Kristóf – N-My Play Kalaska / 
Szilágyi Lovasclub SE

2. Hóman Gréta – PM janette / Airvent 
Lovas Club
3. zajzon András – Bognár jentorino-diara 
/ Algyői Sportkör
9. vrsz. 120 cm 6 éves lovak
1. Füzér Gábor – Calmea PSz / 
Kiskunhalasi LTSE
2. Füzér Gábor – T. B. á. Cantona / 
Kiskunhalasi LTSE
3. Ifj. Lázár zoltán – Casper / Lázár 
Lovaspark SE
10. vrsz. 120 cm nyitott
1. Hegedüs Kristóf – M-Chello / Szilágyi 
Lovaclub SE
2. Hóman Gréta – PM Casino / Airvent 
Lovas Club
3. Hegedüs Kristóf – N-Chacco’s Cento / 
Szilágyi Lovasclub SE
11. vrsz. 125 cm nyitott
1. Ifj. Szabó Gábor – Forli / Timpex 
Nyíregyh. LK. 
2. Czékus zoltán – Carundy / Kisteleki 
Lovas Egyesület
3. Babó Szilvia – PM Stanford / Airvent 
Lovas Club
12. vrsz. 130 cm nyitott
1. Horváth Balázs – PM Quintera / Airvent 
Lovas Club
2. Horváth Balázs – PM Casello / Airvent 
Lovas Club
3. Török Sándor – Galestra / 
Kishortobágy SE

Szeptember 23., szerda:
13. vrsz. 70-75 cm felkészítő
1. Petrezselyem Kata – Csillag / 
Tiszakécskei LSE
2. Vecsei Lili – PM Balance III / Airvent 
Lovas Club
3. Koncz Csenge – Pufi-Lufi / Szárcsa 
Sportlovarda Sportegyesület
14. vrsz. 80-85 cm felkészítő
1. Braunitzer Enikő – PM Baloustar / 
Airvent Lovas Club
2. zákány-Rácz zsuzsanna – Mirjam M / 
Mezőhegyesi Ménes KH SE
3. Petrezselyem Kata – Csillag / 
Tiszakécskei LSE
15. vrsz. 90 cm felkészítő
1. zákány-Rácz zsuzsanna – Melissza M / 
Mezőhegyesi Ménes KH SE

2. Fodor István – Prissy / Tisza-mente 
Alapítvány
3. Pinkóczi Nikolett Viktória – Blokád V-15 
Sarlatán / Equi-Plus LSE
16. vrsz. 100 cm kezdő lovas stílus
1. Czmorek zsófia – olala / Sándor 
Lovasfarm Kft. 
2. Szilágyi Nárcisz – Anna Karenina / 
Szada SE
3. Pinkóczi Nikolett Viktória – Blokád V-15 
Sarlatán / Equi-Plus LSE
3. Sámuel Ramóna – Coconut / 
Szigethalmi Lovas-Farm SE
17. vrsz. 100 cm nyitott
1. Bozsóky zsófia – Kendra / Pellet 
Hungary LSE
2. Pál dominika – PM Landetto / Airvent 
Lovas Club
3. Ifj. Tuska Pál – Rizikó / Határőr dózsa SE
18. vrsz. 105 cm nyitott
1. Kiss Szabolcs – Trixi / Taszári Vital LSC
2. Eszes Ferenc – Larsson / Hárskúti Lovas 
Klub
3. Eszes Ferenc – Le Sam o’Hesseln / 
Hűrskúti Lovas Klub
19. vrsz. 110 cm 5 éves lovak
1. Piroska zoltán – Levendula M / 
Mezőhegyesi Ménes KH SE
2. zárug Gyula – Roxette / Simonpuszta 
NLHE
3. Ifj. Szabó Gábor – WM Chocco Lady / 
Timpex Nyíregyh. LK
20. vrsz. 110 cm nyitott
1. Hegedüs Kristóf – N-My Play Kalaska / 
Szilágyi Lovasclub SE
2. Hóman Gréta – PM janette / Airvent 
Lovas Club
3. Hegedüs Kristóf – o-Rockabilly / 
Szilágyi Lovasclub SE
21. vrsz. 120 cm 6 éves lovak
1. Ifj. Máté István – Chacco Sz / 
Máté-Szombati dLSE
2. Füzér Gábor – T. B. á. Cantona / 
Kiskunhalasi LTSE
3. Stieber Sztella – Arwen / Mizsei 
Lovastanya SE
22. vrsz. 120 cm nyitott
1. Stieber Sztella – Elise / Mizsei 
Lovastanya SE
2. Füzér Gábor – Cariona / Kiskunhalasi 
LTSE

3. Hegedűs Kristóf – N-double Cento / 
Szilágyi Lovasclub SE
23. vrsz. 125 cm nyitott
1. Plavecz Szabrina – Wonder van 
Hazelberg / Kentaur Lovas Egylet
2. Hegedüs Kristóf – M-Chello / Szilágyi 
Lovasclub SE
3. Czékus zoltán – Carundy / Kisteleki 
Lovas Egyesület
24. vrsz. 135 cm nyitott
1. Horváth Balázs – PM Quintera / Airvent 
Lovas Club
2. Török Sándor – Galestra / Kishortobágy 
SE
3. zárug Gyula – Chris Chross / 
Simonpuszta NLHE

Szeptember 24., csütörtök:
25. vrsz. 70-75 cm felkészítő
1. Vecsei Lili – PM Balougrand II / Airvent 
Lovas Club
2. Kiss Boglárka – Molly / Tisza-mente 
Alapítvány
3. Vecsei Lili – PM Balance III / Airvent
 Lovas Club
26. vrsz. 80-85 cm felkészítő
1. Fodor István – Prissy /Tisza-mente 
Alapítvány
2. Kiss Boglárka – Molly / Tisza-mente 
Alaptívány
3. Csüllög Márk – Soma von dudás / 
Milléri Lovastanya SE
27. vrsz. 90 cm felkészítő
1. Hriazik Tamás – BM Balouquick / 
Airvent Lovas Club
2. Hajnal Eszter Virág – PM Casella / 
Airvent Lovas Club
3. Várkonyi Kata – Evita / Trió Lovasklub Kft. 
28. vrsz. 100 cm nyitott
1. Babinszki László – Calvani van 
Kerselare z / Gerber Birtok
2. Hriazik Tamás – PM Balougrand / 
Airvent Lovas Club
3. Kaska zoltán – Titi / Airvent Lovas Club
29. vrsz. 105 cm nyitott
1. Farkas Nóra – Cappuccino Nadli F / 
Szabadidő Lovasok SE
2. Hóman Gréta – PM joyride / Airvent 
Lovas Club
3. Török Sándor – Törpilla / Kishortobágy 
SE

30. vrsz. 110 cm nyitott
1. Szigeti Cintia Kitti – Amulett / Epona 
Lovas SE
2. Sáli Csenge – jácint / Connemara LE
2. Hóman Lili – Ister / Airvent Lovas Club
31. vrsz. 115 cm 5 éves lovak
1. zajzon András – Bognár jentorino-daria 
/ Algyői Sportkör
1. Piroska zoltán – Levendula M / 
Mezőhegyesi Ménes KH SE
3. Ifj. Petrik Béla – Kancon / Sion Security Kft. 
32. vrsz. 120 cm nyitott
1. Szigeti Cintia Kitti – dália / Epona Lovas SE
2. Plavecz Szabrina – India / Kentaur 
Lovas Egylet
3. Móricz Virág – Amadeusz / Kincsem 
Lovaspark SE
33. vrsz. 125 cm 6 éves lovak
1. Stieber Sztella – Arwen / Mizsei 
Lovastanya SE
2. Ifj. Máté István – obelix van de Vaart / 
Máté-Szombati dLSE
3. Ifj. Máté István – Chacco Sz / Máté-
Szombati dLSE
3. Soberon juan Carlos – josje Peternella / 
Morris Lovas SE
3. Papp Péter – Katyusa M / Völgység 
Lovas Egyesület
34. vrsz. 125 cm nyitott
1. Plavecz Szabrina – Wonder van 
Hazelberg / Kentaur Lovas Egylet
2. Nagy Henriett – Prinz junior / Bercsényi 
Lovasklub
3. Hóman Gréta – PM Forecast / Airvent 
Lovas Club
35. vrsz. 130 cm nyitott
1. Horváth Balázs – PM Quintera / Airvent 
Lovas Club
2. Horváth Balázs – PM Casello / Airvent 
Lovas Club
3. Nagy Henriett – Prinz junior / Bercsény 
Lovasklub

XXXVII. Tenyészverseny 
– Kecskemét

2020. október 2–4. 

október 2., péntek:
1. vrsz. 110 cm nyitott
1. Marosi diána – PM Cassandor / Airvent 
Lovas Club

2. Pataki Anna dorottya – Hannibál / 
Airvent Lovas Club
3. Botos-Fábián Valéria – Agropoint Nektár 
/ GSH Team Lovas Klub SE
2. vrsz. 4 éves lovak elődöntő
1. Eszes Ferenc – Kansas VL / Hárskúti 
Lovas Klub
2. zárug Gyula – For Lexcis / Simonpuszta 
NLHE
3. Mráz Tamás – El Corlensky /
 Badacsonyi Lovas Sport Club
3. vrsz. 5 éves lovak elődöntő
1. Kurnyák ágnes – Carola / d-Team SE
2. Faluhelyi ádám – Cordiss / Fábiáncsics 
Horses SE
3. Ifj. Szabó Gábor – XIXo Borgia / 
Timpex Nyíregyh. LK
3. Mráz Tamás – Caribina / Badacsonyi 
Lovas Sport Club
4. vrsz. 6 éves lovak elődöntő
1. Kovács Henri – Gucci IC / Morris Lovas 
SE
2. Ifj. Lázár zoltán – Casper / Lázár 
Lovaspark SE
2. Bandi zsanett – Casper / diósgyőri VTK
5. vrsz. Utánpótlás 7-8 éves lovak 
elődöntő
1. Mráz Tamás – Sáripuszta Indigó / 
Badacsonyi Lovas Sport Club
2. Füzér Gábor – Lady Gréti / Kiskunhalasi 
LTSE
2. zárug Gyula – Action Boy / 
Simonpuszta NLHE
6. vrsz. 120 cm nyitott
1. Stieber Sztella – Elise / Mizsei 
Lovastanya SE
2. Berkes Máté – Cornet / Gyula Farm 
Miskolc LSC
3. Szuhai Rodrigo – Clintapoint / 
diósgyőri VTK

október 3., szombat:
7. vrsz. 110 cm nyitott
1. Hermann zsófia – Nobel van het 
Greevenhof z / debreceni LA KH
2. Hóman Gréta – PM janette / Airvent 
Lovas Club
3. Hóman Lili – Ister / Airvent Lovas Club
8. vrsz. 5 éves lovak középdöntő
1. Fekete György – Kahuna / SMAFC 
Lovasszakoszt. 
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Országos és felkészítőverseny 
– Kecskemét (Airvent)
2020. szeptember 22–24. 

Szeptember 22., kedd:
1. vrsz. 70-75 cm felkészítő
1. Fodor István – Prissy – Tisza-mente 
Alapítvány
2. Vecsei Lili – PM Balougrand II / Airvent 
Lovas Club
3. Gudmon zsófia – Kató SzM / 
Ballószögi LKE
2. vrsz. 80-85 cm felkészítő
1. Tóth Fanni – Evita / Trió Lovasklub Kft. 
2. Fodor István – Prissy / Tisza-mente 
Alapítvány
3. Török Sándor – Törpilla / Kishortobágy SE
3. vrsz. 90 cm felkészítő
1. Hajnal Eszter Virág – PM Casella / 
Airvent Lovas Club
2. Vecsei Lili – PM Balerina / Airvent Lovas 
Club
3. Tóth Fanni – Evita / Trió Lovasklub Kft. 
4. vrsz. 100 cm kezdő lovas stílus
1. Szórád Linett – Letti Lady / Airvent Lovas 
Club
2. délity Mira – Viola / Sugo-Horse Park LE
3. Kasi Kíra – dézi / Sugo-Horse Park LE
5. vrsz. 100 cm nyitott
1. Török Sándor – Törpilla / Kishortobágy SE
2. Kurnyák ágnes – Lune de Miel BMG / 
d-Team SE
3. Csótó Liliána – Pompás / Babilon 
Lovasklub Egyesület
6. vrsz. 105 cm nyitott
1. Hegedüs Kristóf – o-Rockabilly / 
Szilágyi Lovasclub SE
2. Frányó Csenge – Whiskey del Tiglio / 
Révész Farm Lovas SE
3. dobozi zsanett – N-Centuria / Gyömrői 
Tövesmajor LE
7. vrsz. 110 cm 5 éves lovak
1. Ifj. Szabó Gábor – WM Chocco Lady / 
Timpex Nyíregyh. LK
2. Sándor Balázs – Barny N / Sándor 
Lovasfarm Kft. 
3. Sándor Balázs – M Leonardo / Sándor 
Lovasfarm Kft. 
8. vrsz. 110 cm nyitott
1. Hegedüs Kristóf – N-My Play Kalaska / 
Szilágyi Lovasclub SE

2. Hóman Gréta – PM janette / Airvent 
Lovas Club
3. zajzon András – Bognár jentorino-diara 
/ Algyői Sportkör
9. vrsz. 120 cm 6 éves lovak
1. Füzér Gábor – Calmea PSz / 
Kiskunhalasi LTSE
2. Füzér Gábor – T. B. á. Cantona / 
Kiskunhalasi LTSE
3. Ifj. Lázár zoltán – Casper / Lázár 
Lovaspark SE
10. vrsz. 120 cm nyitott
1. Hegedüs Kristóf – M-Chello / Szilágyi 
Lovaclub SE
2. Hóman Gréta – PM Casino / Airvent 
Lovas Club
3. Hegedüs Kristóf – N-Chacco’s Cento / 
Szilágyi Lovasclub SE
11. vrsz. 125 cm nyitott
1. Ifj. Szabó Gábor – Forli / Timpex 
Nyíregyh. LK. 
2. Czékus zoltán – Carundy / Kisteleki 
Lovas Egyesület
3. Babó Szilvia – PM Stanford / Airvent 
Lovas Club
12. vrsz. 130 cm nyitott
1. Horváth Balázs – PM Quintera / Airvent 
Lovas Club
2. Horváth Balázs – PM Casello / Airvent 
Lovas Club
3. Török Sándor – Galestra / 
Kishortobágy SE

Szeptember 23., szerda:
13. vrsz. 70-75 cm felkészítő
1. Petrezselyem Kata – Csillag / 
Tiszakécskei LSE
2. Vecsei Lili – PM Balance III / Airvent 
Lovas Club
3. Koncz Csenge – Pufi-Lufi / Szárcsa 
Sportlovarda Sportegyesület
14. vrsz. 80-85 cm felkészítő
1. Braunitzer Enikő – PM Baloustar / 
Airvent Lovas Club
2. zákány-Rácz zsuzsanna – Mirjam M / 
Mezőhegyesi Ménes KH SE
3. Petrezselyem Kata – Csillag / 
Tiszakécskei LSE
15. vrsz. 90 cm felkészítő
1. zákány-Rácz zsuzsanna – Melissza M / 
Mezőhegyesi Ménes KH SE

2. Fodor István – Prissy / Tisza-mente 
Alapítvány
3. Pinkóczi Nikolett Viktória – Blokád V-15 
Sarlatán / Equi-Plus LSE
16. vrsz. 100 cm kezdő lovas stílus
1. Czmorek zsófia – olala / Sándor 
Lovasfarm Kft. 
2. Szilágyi Nárcisz – Anna Karenina / 
Szada SE
3. Pinkóczi Nikolett Viktória – Blokád V-15 
Sarlatán / Equi-Plus LSE
3. Sámuel Ramóna – Coconut / 
Szigethalmi Lovas-Farm SE
17. vrsz. 100 cm nyitott
1. Bozsóky zsófia – Kendra / Pellet 
Hungary LSE
2. Pál dominika – PM Landetto / Airvent 
Lovas Club
3. Ifj. Tuska Pál – Rizikó / Határőr dózsa SE
18. vrsz. 105 cm nyitott
1. Kiss Szabolcs – Trixi / Taszári Vital LSC
2. Eszes Ferenc – Larsson / Hárskúti Lovas 
Klub
3. Eszes Ferenc – Le Sam o’Hesseln / 
Hűrskúti Lovas Klub
19. vrsz. 110 cm 5 éves lovak
1. Piroska zoltán – Levendula M / 
Mezőhegyesi Ménes KH SE
2. zárug Gyula – Roxette / Simonpuszta 
NLHE
3. Ifj. Szabó Gábor – WM Chocco Lady / 
Timpex Nyíregyh. LK
20. vrsz. 110 cm nyitott
1. Hegedüs Kristóf – N-My Play Kalaska / 
Szilágyi Lovasclub SE
2. Hóman Gréta – PM janette / Airvent 
Lovas Club
3. Hegedüs Kristóf – o-Rockabilly / 
Szilágyi Lovasclub SE
21. vrsz. 120 cm 6 éves lovak
1. Ifj. Máté István – Chacco Sz / 
Máté-Szombati dLSE
2. Füzér Gábor – T. B. á. Cantona / 
Kiskunhalasi LTSE
3. Stieber Sztella – Arwen / Mizsei 
Lovastanya SE
22. vrsz. 120 cm nyitott
1. Stieber Sztella – Elise / Mizsei 
Lovastanya SE
2. Füzér Gábor – Cariona / Kiskunhalasi 
LTSE

3. Hegedűs Kristóf – N-double Cento / 
Szilágyi Lovasclub SE
23. vrsz. 125 cm nyitott
1. Plavecz Szabrina – Wonder van 
Hazelberg / Kentaur Lovas Egylet
2. Hegedüs Kristóf – M-Chello / Szilágyi 
Lovasclub SE
3. Czékus zoltán – Carundy / Kisteleki 
Lovas Egyesület
24. vrsz. 135 cm nyitott
1. Horváth Balázs – PM Quintera / Airvent 
Lovas Club
2. Török Sándor – Galestra / Kishortobágy 
SE
3. zárug Gyula – Chris Chross / 
Simonpuszta NLHE

Szeptember 24., csütörtök:
25. vrsz. 70-75 cm felkészítő
1. Vecsei Lili – PM Balougrand II / Airvent 
Lovas Club
2. Kiss Boglárka – Molly / Tisza-mente 
Alapítvány
3. Vecsei Lili – PM Balance III / Airvent
 Lovas Club
26. vrsz. 80-85 cm felkészítő
1. Fodor István – Prissy /Tisza-mente 
Alapítvány
2. Kiss Boglárka – Molly / Tisza-mente 
Alaptívány
3. Csüllög Márk – Soma von dudás / 
Milléri Lovastanya SE
27. vrsz. 90 cm felkészítő
1. Hriazik Tamás – BM Balouquick / 
Airvent Lovas Club
2. Hajnal Eszter Virág – PM Casella / 
Airvent Lovas Club
3. Várkonyi Kata – Evita / Trió Lovasklub Kft. 
28. vrsz. 100 cm nyitott
1. Babinszki László – Calvani van 
Kerselare z / Gerber Birtok
2. Hriazik Tamás – PM Balougrand / 
Airvent Lovas Club
3. Kaska zoltán – Titi / Airvent Lovas Club
29. vrsz. 105 cm nyitott
1. Farkas Nóra – Cappuccino Nadli F / 
Szabadidő Lovasok SE
2. Hóman Gréta – PM joyride / Airvent 
Lovas Club
3. Török Sándor – Törpilla / Kishortobágy 
SE

30. vrsz. 110 cm nyitott
1. Szigeti Cintia Kitti – Amulett / Epona 
Lovas SE
2. Sáli Csenge – jácint / Connemara LE
2. Hóman Lili – Ister / Airvent Lovas Club
31. vrsz. 115 cm 5 éves lovak
1. zajzon András – Bognár jentorino-daria 
/ Algyői Sportkör
1. Piroska zoltán – Levendula M / 
Mezőhegyesi Ménes KH SE
3. Ifj. Petrik Béla – Kancon / Sion Security Kft. 
32. vrsz. 120 cm nyitott
1. Szigeti Cintia Kitti – dália / Epona Lovas SE
2. Plavecz Szabrina – India / Kentaur 
Lovas Egylet
3. Móricz Virág – Amadeusz / Kincsem 
Lovaspark SE
33. vrsz. 125 cm 6 éves lovak
1. Stieber Sztella – Arwen / Mizsei 
Lovastanya SE
2. Ifj. Máté István – obelix van de Vaart / 
Máté-Szombati dLSE
3. Ifj. Máté István – Chacco Sz / Máté-
Szombati dLSE
3. Soberon juan Carlos – josje Peternella / 
Morris Lovas SE
3. Papp Péter – Katyusa M / Völgység 
Lovas Egyesület
34. vrsz. 125 cm nyitott
1. Plavecz Szabrina – Wonder van 
Hazelberg / Kentaur Lovas Egylet
2. Nagy Henriett – Prinz junior / Bercsényi 
Lovasklub
3. Hóman Gréta – PM Forecast / Airvent 
Lovas Club
35. vrsz. 130 cm nyitott
1. Horváth Balázs – PM Quintera / Airvent 
Lovas Club
2. Horváth Balázs – PM Casello / Airvent 
Lovas Club
3. Nagy Henriett – Prinz junior / Bercsény 
Lovasklub

XXXVII. Tenyészverseny 
– Kecskemét

2020. október 2–4. 

október 2., péntek:
1. vrsz. 110 cm nyitott
1. Marosi diána – PM Cassandor / Airvent 
Lovas Club

2. Pataki Anna dorottya – Hannibál / 
Airvent Lovas Club
3. Botos-Fábián Valéria – Agropoint Nektár 
/ GSH Team Lovas Klub SE
2. vrsz. 4 éves lovak elődöntő
1. Eszes Ferenc – Kansas VL / Hárskúti 
Lovas Klub
2. zárug Gyula – For Lexcis / Simonpuszta 
NLHE
3. Mráz Tamás – El Corlensky /
 Badacsonyi Lovas Sport Club
3. vrsz. 5 éves lovak elődöntő
1. Kurnyák ágnes – Carola / d-Team SE
2. Faluhelyi ádám – Cordiss / Fábiáncsics 
Horses SE
3. Ifj. Szabó Gábor – XIXo Borgia / 
Timpex Nyíregyh. LK
3. Mráz Tamás – Caribina / Badacsonyi 
Lovas Sport Club
4. vrsz. 6 éves lovak elődöntő
1. Kovács Henri – Gucci IC / Morris Lovas 
SE
2. Ifj. Lázár zoltán – Casper / Lázár 
Lovaspark SE
2. Bandi zsanett – Casper / diósgyőri VTK
5. vrsz. Utánpótlás 7-8 éves lovak 
elődöntő
1. Mráz Tamás – Sáripuszta Indigó / 
Badacsonyi Lovas Sport Club
2. Füzér Gábor – Lady Gréti / Kiskunhalasi 
LTSE
2. zárug Gyula – Action Boy / 
Simonpuszta NLHE
6. vrsz. 120 cm nyitott
1. Stieber Sztella – Elise / Mizsei 
Lovastanya SE
2. Berkes Máté – Cornet / Gyula Farm 
Miskolc LSC
3. Szuhai Rodrigo – Clintapoint / 
diósgyőri VTK

október 3., szombat:
7. vrsz. 110 cm nyitott
1. Hermann zsófia – Nobel van het 
Greevenhof z / debreceni LA KH
2. Hóman Gréta – PM janette / Airvent 
Lovas Club
3. Hóman Lili – Ister / Airvent Lovas Club
8. vrsz. 5 éves lovak középdöntő
1. Fekete György – Kahuna / SMAFC 
Lovasszakoszt. 
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2. Ifj. Szabó Gábor – XIXo Borgia / 
Timpex Nyíregyh. LK
3. Faluhelyi ádám – Cordiss / Fábiáncsics 
Horses SE
9. vrsz. 6 éves lovak középdöntő
1. Ifj. Lázár zoltán – Casper / Lázár 
Lovaspark SE
2. Szigeti Eliza – Contact du Rouet / 
Hajdúszoboszlói Porszem Lovas Egyesület
2. Kovács Henri – Gucci IC / Morris Lovas SE
10. vrsz. Utánpótlás 7-8 éves lovak 
középdöntő
1. Krucsó Szabolcs – Aranykapu Con 
Lordan / Krucsó Lovasklub
2. Ifj. Szuhai Gyula – Casalido / 
diósgyőri VTK
3. Krucsó Szabolcs – Caremos / Krucsó 
Lovasklub
11. vrsz. 4 éves lovak döntő
1. Eszes Ferenc – Kansas VL / Hárskúti 
Lovas Klub
2. Eszes Ferenc – Lanting / Hárskúti Lovas K.
3. zárug Gyula – For Lexcis / Simonpuszta 
NLHE
12. vrsz. 120 cm nyitott
1. Szuhai Rodrigo – Chacco Boy / 
diósgyőri VTK
2. Busi Sándor – Equest Stella / Equest-
Sport LC
3. Szuhai Rodrigo – Clintapoint / diósgyőri 
VTK

október 4., vasárnap
13. vrsz. 115 cm nyitott
1. Hóman Gréta – PM janette / Airvent 
Lovas Club
2. Hriazik Tamás – PM Linella / Airvent 
Lovas Club
3. Hóman Lili – Ister / Airvent Lovas Club
14. vrsz. 5 éves lovak döntő
1. Ifj. Szabó Gábor – XIXo Borgia / 
Timpex Nyíregyháza LK
2. Kurnyák ágnes – Carola / d-Team SE
3. Mráz Tamás – Caribina / Badacsonyi 
Lovas Sport Club
15. vrsz. 6 éves lovak döntő
1. Szuhai Gyula – Shiarado Sz / 
diósgyőri VTK
2. Ifj. Lázár zoltán – Casper / Lázár 
Lovaspark SE
3. Bandi zsanett – Casper / diósgyőri VTK

16. vrsz. Utánpótlás 7-8 éves 
lovak döntő
1. Kovács Henri – Sedrick / Morris Lovas SE
2. Ifj. Lázár zoltán – diablo / Lázár 
Lovaspark SE
3. Faluhelyi ádám – Noblesse vd 
donkhoeve
17. vrsz. 125 cm nyitott
1. Szuhai Rodrigo – Clintapoint / 
diósgyőri VTK
2. Ifj. Szuhai Gyula – Emerangelo z / 
diósgyőri VTK
3. Kazakova daria – Carte Noire / 
Budapesti Lovas Klub

Díjlovagló Magyar Országos 
és Fiatal Lovak Bajnoksága 2020 

– Budapest (Nemzeti Lovarda)
2020. október 9–11.

október 9., péntek:
1. vrsz. L9
1. Lázár zsófia – Balerina Royal / Lázár 
Lovaspark SE
1. Fáy Panna – Agropoint Calais / Ponder 
Lovas SE
2. Ambach Fanni – Schufro Armani / Equus 
Sportegyesület
3. Rapi Kitti Krisztina – dancing Queen BC 
/ GB dressage
2. vrsz. FEI Intermediaire II felnőtt 
magyar bajnokság
1. Losonczy Anikó – dior S / ács józsef LSE
2. Szokola Csaba – Enying / Sumi 
Equi-Sport Kft. 
3. Schmidt Anita – Limitless / Appasionata 
LK KH SE
3. vrsz. FEI Intermediaire II U25 
lovasok országos bajnokság
1. zengő Réka – Ribery / ács józsef LSE
2. Gyorsok Luca – Ayrton Senna v. d. 
Vannahoeve d / Appasionata LK KH SE
3. domján Martin – Right Now 6 / Equus 
Sportegyesület
4. vrsz. FEI Szent György-díj 
nehézosztályú bajnokság
1. yom-Tov jázmin – Bojengel / Go Fast SHS
2. ács Róbert – Intendro A van de 
Nachtegaele / ács józsef LSE
3. Wassibauer Mariette – Brilliant EPP / 
Sumu-Ló Lovas SE

5. vrsz. FEI A challenge előkészítő 
utánpótlás bajnokság
1. Szeivolt Hanna – Mysterious Golden 
Bink / dóra LK
2. Kovács Klaudia – FuriosoXLVII-78 Csini / 
Equus Sportegyesület
3. zolnyan dorina – Quattro / Csilló Lovas 
Egyesület 
6. vrsz. FEI gyermek előkészítő B 
gyermek bajnokság
1. Kóródi Nóra – Laurin / daniló Sport-
egyesület
2. Koszta Botond – Bicolor II / Xenophon 
Lovas Klub
3. Solymosi Sára – Grace / debreceni LA 
KH
7. vrsz. FEI póni előkészítő feladat 
póni bajnokság
1. Hoffer Hanna – Macciato / ács józsef 
LSE
2. Major Kíra Málna – davida / dóra LK
3. Nagy Rita Laura – dano’s Miracle / 
dóra LK
8. vrsz. FEI junior csapatfeladat 
junior bajnokság
1. Ambach Fanni – Schufro Armani / 
Equus Sportegyesület
2. Lázár zsófia – Balerina Royal / 
Lázár Lovaspark SE
3. Felvinczi Lilla – Bonjour Majlund / 
Arc Befektetési Kft. 
9. vrsz. FEI fiatal lovas csapat-
feladat fiatal lovas bajnokság
1. yom-Tov jázmin – For joy / Go Fast SHS
2. Nagy Panka zina – Guilty / dóra LK
3. Makk dorka Panka – Balco / ács józsef 
LSE
10. vrsz. FEI 4 éves fiatal díjló 
4 éves lovak bajnoksága
1. Patik Csenge Kata – Lowy-Tar / Foltin 
Lovas Park
2. Edmár Péter – La Bamba / SVK
3. Szokola Csaba – Merlin / Sumi
Equi-Sport Kft. 
11. vrsz. 5 éves fiatal díjló A3 
5 éves lovak bajnoksága
1. Técsy-Papp Gabriella – Barrosa Noir / 
Técsy SE
2. Bálint Tamás – Enigma / Xenophon 
Lovas Klub
3. Edmár Péter – Kathmandu / SVK

12. vrsz. FEI 5 éves fiatal díjló 
minősítő 6 éves lovak bajnoksága
1. Gálfi Antónia – Brillant Mokka Sahne / 
Xenophon Lovas Klub
2. Patik Csenge Kata – Clair / Foltin Lovas 
Park
3. Szokola Csaba – MSj San Sebastian / 
Sumi Equi-Sport Kft. 
13. vrsz. FEI 6 éves fiatal díjló 
minősítő 7 éves lovak bajnoksága
1. ács Róbert – Bentley / ács józsef LSE
2. Sámoly zsófia – Christo / Pannon Royal 
Lovasklub
3. Lőkös Larissza Anna – Pannon Royal 
Rosetta Star / Pannon Royal Lovasklub

október 10., szombat:
14. vrsz. FEI nagydíj felnőtt 
bajnokság
1. Schmidt Anita – Limitless / 
AppasionataLK KH SE
2. Losonczy Anikó – dior S / ács józsef LSE
3. Szalai Nikolett – Willi the Hit / 
ács józsef LSE
3. Szokola Csaba – Enying / Sumi Equest-
Sport Kft. 
15. vrsz. FEI Intermediaire I 
nehézosztályú bajnokság
1. yom-Tov jázmin – Bojengel / Go Fast SHS
2. ács Róbert – Intendro A vd Nachtegaele 
/ ács józsef LSE
3. Nébel Viktória – Quaterboy / Victoria dSE
16. vrsz. FEI fiatal lovasok nagydíja 
U25 lovasok országos bajn.
1. zengő Réka – Ribery / ács józsef LSE
2. Gyorsok Luca – Ayrton Senna vd 
Vannahoeve d / Appasionata LK KH SE
3. domján Martin – Right Now 6 / Equus 
Sportegyesület
17. vrsz. FEI gyermek előkészítő 
A utánpótlás bajnokság
1. Szeivolt Hanna – Mysterious Golden 
Bink / dóra LK
2. Kovács Klaudia – Furioso XLVII-78 Csini 
/ Equus Sportegyesület
3. zolnyan dorina – Quattro / Csilló Lovas 
Egyesület
18. vrsz. FEI gyermek csapatfeladat 
gyermek bajnokság
1. Koszta Botond – Bicolor II / Xenophon 
Lovas Klub

2. Lőkös Lúcia – Pannon Royal Bellamy / 
Pannon Royal Lovasklub
3. Vézner Ramóna – Rodrigo VA / Pondera 
Lovas SE
19. vrsz. FEI póni csapatfeladat póni 
bajnokság
1. Hoffer Hanna – Macciato / ács józsef LSE
2. Major Kíra Málna – davida / dóra LK
3. Nagy Rita Laura – dano’s Miracle / 
dóra LK
20. vrsz. FEI junior egyéni feladat 
junior bajnokság
1. Ambach Fanni – Schufro Armani / Equus 
Sportegyesület
2. jakab dalma – da Felice / ács józsef LSE
3. Lázár zsófia – Balerina Royal / Lázár 
Lovaspark SE
21. vrsz. FEI fiatal lovas egyéni fel-
adat fiatal lovas bajnokság
1. yom-Tov jázmin – For joy / Go Gast SHS
2. Rapi Kitti Krisztina – dancing Queen BC 
/ GB dressage
3. Nagy Panka zina – Guilty / dóra LK
22. vrsz. FEI 4 éves fiatal díjló 
4 éves lovak bajnoksága
1. Patik Csenge Kata – Lowy-Tar / Foltin 
Lovas Park
2. Edmár Péter – La Bamba / SVK
3. Szokola Csaba – Merlin / Sumi 
Equi-Sport Kft. 
23. vrsz. 5 éves fiatal díjló A4 
5 éves lovak bajnoksága
1. Técsy-Papp Gabriella – Barrosa Noir / 
Técsy SE
2. Sedlmayer Eszter – Ciacon / Victoria dSE
3. Bálint Tamás – Enigma / Xenophon 
Lovas Klub
24. vrsz. FEI 5 éves fiatal díjló döntő 
6 éves lovak bajnoksága
1. Gálfi Antónia – Brillant Mokka Shane / 
Xenophon Lovas Klub
2. Edmár Péter – jemima LH / SVK
3. Szokola Csaba – MSj San Sebastian / 
Sumi Equi-Sport Kft. 
25. vrsz. FEI 6 éves fiatal díjló döntő 
7 éves lovak bajnoksága
1. ács Róbert – Bentley / ács józsef LSE
2. Sámoly zsófia – Christo / Pannon Royal 
Lovasklub
3. Lőkös Larissza Anna – Pannon Royal 
Rosetta Star / Pannon Royal Lovasklub

október 11., vasárnap:
26. vrsz. FEI nagydíj zenés kűr 
felnőtt magyar bajnokság
1. Schmidt Anita – Limitless / Appasioanata 
LK KH SE
2. Losonczy Anikó – dior S / ács józsef LSE
3. Szokola Csaba – Enying / Sumi Equi-
Sport Kft. 
27. vrsz. FEI Intermediaire I zenés 
kűr nehézosztályú bajnokság
1. yom-Tov jázmin – Bojengel / 
Go Fast SHS
2. ács Róbert – Intendro a vd Nachtegaele 
/ ács józsef LSE
3. Wassibauer Mariette – Brilliant EPP / 
Sumu-Ló Lovas SE
28. vrsz. FEI nagydíj zenés kűr 
U25 lovasok országos bajnoksága
1. zengő Réka – Ribery / ács józsef LSE
2. Gyorsok Luca – Ayrton Senna V. d. 
Vannahoeve d / Appasioanata LK KH SE
3. domján Martin – Right Now 6 / Equus 
Sportegyesület
29. vrsz. FEI gyermek egyéni 
feladat gyermek bajnokság
1. Koszta Botond – Bicolor II / Xenophon 
Lovas Klub
2. Lőkös Lúcia – Pannon Royal Bellamy / 
Pannon Royal Lovasklub
3. Kóródi Nóra – Laurin 135 / daniló 
Sportegyesület
30. vrsz. FEI póni egyéni feladat 
póni bajnokság
1. Hoffer Hanna – Macciato / ács józsef 
LSE
2. Major Kíra Málna – davida / dóra LK
3. dallos Anna – Sinbad / dóra LK
31. vrsz. FEI junior zenés kűr junior 
bajnokság
1. Ambach Fanni – Schufro Armani / Equus 
Sportegyesület
2. jakab dalma – da Felice / ács józsef 
LSE
3. Lázár zsófia – Balerina Royal / Lázár 
Lovaspark SE
32. vrsz. FEI fiatal lovas zenés kűr 
fiatal lovas bajnokság
1. yom-Tov jázmin – For joy / Go Fast SHS
2. Rapi Kitti Krisztina – dancing Queen BC 
/ GB dressage
3. Makk dorka – Balco / ács józsef LSE
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2. Ifj. Szabó Gábor – XIXo Borgia / 
Timpex Nyíregyh. LK
3. Faluhelyi ádám – Cordiss / Fábiáncsics 
Horses SE
9. vrsz. 6 éves lovak középdöntő
1. Ifj. Lázár zoltán – Casper / Lázár 
Lovaspark SE
2. Szigeti Eliza – Contact du Rouet / 
Hajdúszoboszlói Porszem Lovas Egyesület
2. Kovács Henri – Gucci IC / Morris Lovas SE
10. vrsz. Utánpótlás 7-8 éves lovak 
középdöntő
1. Krucsó Szabolcs – Aranykapu Con 
Lordan / Krucsó Lovasklub
2. Ifj. Szuhai Gyula – Casalido / 
diósgyőri VTK
3. Krucsó Szabolcs – Caremos / Krucsó 
Lovasklub
11. vrsz. 4 éves lovak döntő
1. Eszes Ferenc – Kansas VL / Hárskúti 
Lovas Klub
2. Eszes Ferenc – Lanting / Hárskúti Lovas K.
3. zárug Gyula – For Lexcis / Simonpuszta 
NLHE
12. vrsz. 120 cm nyitott
1. Szuhai Rodrigo – Chacco Boy / 
diósgyőri VTK
2. Busi Sándor – Equest Stella / Equest-
Sport LC
3. Szuhai Rodrigo – Clintapoint / diósgyőri 
VTK

október 4., vasárnap
13. vrsz. 115 cm nyitott
1. Hóman Gréta – PM janette / Airvent 
Lovas Club
2. Hriazik Tamás – PM Linella / Airvent 
Lovas Club
3. Hóman Lili – Ister / Airvent Lovas Club
14. vrsz. 5 éves lovak döntő
1. Ifj. Szabó Gábor – XIXo Borgia / 
Timpex Nyíregyháza LK
2. Kurnyák ágnes – Carola / d-Team SE
3. Mráz Tamás – Caribina / Badacsonyi 
Lovas Sport Club
15. vrsz. 6 éves lovak döntő
1. Szuhai Gyula – Shiarado Sz / 
diósgyőri VTK
2. Ifj. Lázár zoltán – Casper / Lázár 
Lovaspark SE
3. Bandi zsanett – Casper / diósgyőri VTK

16. vrsz. Utánpótlás 7-8 éves 
lovak döntő
1. Kovács Henri – Sedrick / Morris Lovas SE
2. Ifj. Lázár zoltán – diablo / Lázár 
Lovaspark SE
3. Faluhelyi ádám – Noblesse vd 
donkhoeve
17. vrsz. 125 cm nyitott
1. Szuhai Rodrigo – Clintapoint / 
diósgyőri VTK
2. Ifj. Szuhai Gyula – Emerangelo z / 
diósgyőri VTK
3. Kazakova daria – Carte Noire / 
Budapesti Lovas Klub

Díjlovagló Magyar Országos 
és Fiatal Lovak Bajnoksága 2020 

– Budapest (Nemzeti Lovarda)
2020. október 9–11.

október 9., péntek:
1. vrsz. L9
1. Lázár zsófia – Balerina Royal / Lázár 
Lovaspark SE
1. Fáy Panna – Agropoint Calais / Ponder 
Lovas SE
2. Ambach Fanni – Schufro Armani / Equus 
Sportegyesület
3. Rapi Kitti Krisztina – dancing Queen BC 
/ GB dressage
2. vrsz. FEI Intermediaire II felnőtt 
magyar bajnokság
1. Losonczy Anikó – dior S / ács józsef LSE
2. Szokola Csaba – Enying / Sumi 
Equi-Sport Kft. 
3. Schmidt Anita – Limitless / Appasionata 
LK KH SE
3. vrsz. FEI Intermediaire II U25 
lovasok országos bajnokság
1. zengő Réka – Ribery / ács józsef LSE
2. Gyorsok Luca – Ayrton Senna v. d. 
Vannahoeve d / Appasionata LK KH SE
3. domján Martin – Right Now 6 / Equus 
Sportegyesület
4. vrsz. FEI Szent György-díj 
nehézosztályú bajnokság
1. yom-Tov jázmin – Bojengel / Go Fast SHS
2. ács Róbert – Intendro A van de 
Nachtegaele / ács józsef LSE
3. Wassibauer Mariette – Brilliant EPP / 
Sumu-Ló Lovas SE

5. vrsz. FEI A challenge előkészítő 
utánpótlás bajnokság
1. Szeivolt Hanna – Mysterious Golden 
Bink / dóra LK
2. Kovács Klaudia – FuriosoXLVII-78 Csini / 
Equus Sportegyesület
3. zolnyan dorina – Quattro / Csilló Lovas 
Egyesület 
6. vrsz. FEI gyermek előkészítő B 
gyermek bajnokság
1. Kóródi Nóra – Laurin / daniló Sport-
egyesület
2. Koszta Botond – Bicolor II / Xenophon 
Lovas Klub
3. Solymosi Sára – Grace / debreceni LA 
KH
7. vrsz. FEI póni előkészítő feladat 
póni bajnokság
1. Hoffer Hanna – Macciato / ács józsef 
LSE
2. Major Kíra Málna – davida / dóra LK
3. Nagy Rita Laura – dano’s Miracle / 
dóra LK
8. vrsz. FEI junior csapatfeladat 
junior bajnokság
1. Ambach Fanni – Schufro Armani / 
Equus Sportegyesület
2. Lázár zsófia – Balerina Royal / 
Lázár Lovaspark SE
3. Felvinczi Lilla – Bonjour Majlund / 
Arc Befektetési Kft. 
9. vrsz. FEI fiatal lovas csapat-
feladat fiatal lovas bajnokság
1. yom-Tov jázmin – For joy / Go Fast SHS
2. Nagy Panka zina – Guilty / dóra LK
3. Makk dorka Panka – Balco / ács józsef 
LSE
10. vrsz. FEI 4 éves fiatal díjló 
4 éves lovak bajnoksága
1. Patik Csenge Kata – Lowy-Tar / Foltin 
Lovas Park
2. Edmár Péter – La Bamba / SVK
3. Szokola Csaba – Merlin / Sumi
Equi-Sport Kft. 
11. vrsz. 5 éves fiatal díjló A3 
5 éves lovak bajnoksága
1. Técsy-Papp Gabriella – Barrosa Noir / 
Técsy SE
2. Bálint Tamás – Enigma / Xenophon 
Lovas Klub
3. Edmár Péter – Kathmandu / SVK

12. vrsz. FEI 5 éves fiatal díjló 
minősítő 6 éves lovak bajnoksága
1. Gálfi Antónia – Brillant Mokka Sahne / 
Xenophon Lovas Klub
2. Patik Csenge Kata – Clair / Foltin Lovas 
Park
3. Szokola Csaba – MSj San Sebastian / 
Sumi Equi-Sport Kft. 
13. vrsz. FEI 6 éves fiatal díjló 
minősítő 7 éves lovak bajnoksága
1. ács Róbert – Bentley / ács józsef LSE
2. Sámoly zsófia – Christo / Pannon Royal 
Lovasklub
3. Lőkös Larissza Anna – Pannon Royal 
Rosetta Star / Pannon Royal Lovasklub

október 10., szombat:
14. vrsz. FEI nagydíj felnőtt 
bajnokság
1. Schmidt Anita – Limitless / 
AppasionataLK KH SE
2. Losonczy Anikó – dior S / ács józsef LSE
3. Szalai Nikolett – Willi the Hit / 
ács józsef LSE
3. Szokola Csaba – Enying / Sumi Equest-
Sport Kft. 
15. vrsz. FEI Intermediaire I 
nehézosztályú bajnokság
1. yom-Tov jázmin – Bojengel / Go Fast SHS
2. ács Róbert – Intendro A vd Nachtegaele 
/ ács józsef LSE
3. Nébel Viktória – Quaterboy / Victoria dSE
16. vrsz. FEI fiatal lovasok nagydíja 
U25 lovasok országos bajn.
1. zengő Réka – Ribery / ács józsef LSE
2. Gyorsok Luca – Ayrton Senna vd 
Vannahoeve d / Appasionata LK KH SE
3. domján Martin – Right Now 6 / Equus 
Sportegyesület
17. vrsz. FEI gyermek előkészítő 
A utánpótlás bajnokság
1. Szeivolt Hanna – Mysterious Golden 
Bink / dóra LK
2. Kovács Klaudia – Furioso XLVII-78 Csini 
/ Equus Sportegyesület
3. zolnyan dorina – Quattro / Csilló Lovas 
Egyesület
18. vrsz. FEI gyermek csapatfeladat 
gyermek bajnokság
1. Koszta Botond – Bicolor II / Xenophon 
Lovas Klub

2. Lőkös Lúcia – Pannon Royal Bellamy / 
Pannon Royal Lovasklub
3. Vézner Ramóna – Rodrigo VA / Pondera 
Lovas SE
19. vrsz. FEI póni csapatfeladat póni 
bajnokság
1. Hoffer Hanna – Macciato / ács józsef LSE
2. Major Kíra Málna – davida / dóra LK
3. Nagy Rita Laura – dano’s Miracle / 
dóra LK
20. vrsz. FEI junior egyéni feladat 
junior bajnokság
1. Ambach Fanni – Schufro Armani / Equus 
Sportegyesület
2. jakab dalma – da Felice / ács józsef LSE
3. Lázár zsófia – Balerina Royal / Lázár 
Lovaspark SE
21. vrsz. FEI fiatal lovas egyéni fel-
adat fiatal lovas bajnokság
1. yom-Tov jázmin – For joy / Go Gast SHS
2. Rapi Kitti Krisztina – dancing Queen BC 
/ GB dressage
3. Nagy Panka zina – Guilty / dóra LK
22. vrsz. FEI 4 éves fiatal díjló 
4 éves lovak bajnoksága
1. Patik Csenge Kata – Lowy-Tar / Foltin 
Lovas Park
2. Edmár Péter – La Bamba / SVK
3. Szokola Csaba – Merlin / Sumi 
Equi-Sport Kft. 
23. vrsz. 5 éves fiatal díjló A4 
5 éves lovak bajnoksága
1. Técsy-Papp Gabriella – Barrosa Noir / 
Técsy SE
2. Sedlmayer Eszter – Ciacon / Victoria dSE
3. Bálint Tamás – Enigma / Xenophon 
Lovas Klub
24. vrsz. FEI 5 éves fiatal díjló döntő 
6 éves lovak bajnoksága
1. Gálfi Antónia – Brillant Mokka Shane / 
Xenophon Lovas Klub
2. Edmár Péter – jemima LH / SVK
3. Szokola Csaba – MSj San Sebastian / 
Sumi Equi-Sport Kft. 
25. vrsz. FEI 6 éves fiatal díjló döntő 
7 éves lovak bajnoksága
1. ács Róbert – Bentley / ács józsef LSE
2. Sámoly zsófia – Christo / Pannon Royal 
Lovasklub
3. Lőkös Larissza Anna – Pannon Royal 
Rosetta Star / Pannon Royal Lovasklub

október 11., vasárnap:
26. vrsz. FEI nagydíj zenés kűr 
felnőtt magyar bajnokság
1. Schmidt Anita – Limitless / Appasioanata 
LK KH SE
2. Losonczy Anikó – dior S / ács józsef LSE
3. Szokola Csaba – Enying / Sumi Equi-
Sport Kft. 
27. vrsz. FEI Intermediaire I zenés 
kűr nehézosztályú bajnokság
1. yom-Tov jázmin – Bojengel / 
Go Fast SHS
2. ács Róbert – Intendro a vd Nachtegaele 
/ ács józsef LSE
3. Wassibauer Mariette – Brilliant EPP / 
Sumu-Ló Lovas SE
28. vrsz. FEI nagydíj zenés kűr 
U25 lovasok országos bajnoksága
1. zengő Réka – Ribery / ács józsef LSE
2. Gyorsok Luca – Ayrton Senna V. d. 
Vannahoeve d / Appasioanata LK KH SE
3. domján Martin – Right Now 6 / Equus 
Sportegyesület
29. vrsz. FEI gyermek egyéni 
feladat gyermek bajnokság
1. Koszta Botond – Bicolor II / Xenophon 
Lovas Klub
2. Lőkös Lúcia – Pannon Royal Bellamy / 
Pannon Royal Lovasklub
3. Kóródi Nóra – Laurin 135 / daniló 
Sportegyesület
30. vrsz. FEI póni egyéni feladat 
póni bajnokság
1. Hoffer Hanna – Macciato / ács józsef 
LSE
2. Major Kíra Málna – davida / dóra LK
3. dallos Anna – Sinbad / dóra LK
31. vrsz. FEI junior zenés kűr junior 
bajnokság
1. Ambach Fanni – Schufro Armani / Equus 
Sportegyesület
2. jakab dalma – da Felice / ács józsef 
LSE
3. Lázár zsófia – Balerina Royal / Lázár 
Lovaspark SE
32. vrsz. FEI fiatal lovas zenés kűr 
fiatal lovas bajnokság
1. yom-Tov jázmin – For joy / Go Fast SHS
2. Rapi Kitti Krisztina – dancing Queen BC 
/ GB dressage
3. Makk dorka – Balco / ács józsef LSE
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November 6–8. Kiemelt fedett pályás 
verseny – Szilvásvárad
November 6–8. országos verseny 
– Balatonvilágos
November 13–15. Kiemelt verseny 
– Kaposvár, Pannon Lovasakadémia
November 13–15. országos verseny 
– Kecskemét
November 20–22. országos verseny 
(Mesterek Tornája) – Balatonvilágos
November 26–29. CSI2*-W – Budapest, 
Nemzeti Lovarda
November 27–29. országos verseny 
– Kecskemét
November 28–29. Regionális verseny 
– Kaposvár, Pannon Lovasakadémia
December 4–6. országos verseny 
– Balatonvilágos
December 6. Regionális verseny 
– Hortobágy
December 11–13. Kiemelt verseny 
– Budapest, Nemzeti Lovarda
December 12–13. országos verseny 
– Kaposvár, Pannon Lovasakadémia

November 21. CdN-B* – Kaposvár
December 9–13. CH-M-yH-d (CA) 
– Verden

November 14–15. CdN-A, CdN-B, CdN-C 
(fedett pályás) – Tápiószentmárton 
November 21. CdN-A, CdN-B, CdN-C 
(fedett pályás) – Szilvásvárad
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